






حاکمیت عقل و علم

سال 1386 توفیق حاصل شد، جهت انجام مذاکرات تجاری به عنوان عضوی 
از گروه 5 نفره یکی از شرکت های موفق بخش خصوصی، عازم کشور چین 
شوم. این سفر از شانگهای آغاز و پس از بازدید از شرکت ها و کارخانجات از 
پیش تعیین شده در 4 شهر دیگر، به پکن ختم شد. مشاهده عینی پیشرفت های 
اقتصادی این کشور در طی دهه های اخیر، من را بسیار شگفت زده کرده بود. 
حضور در میدان پرآوازه تیان آن من و بازدید از نمای بیرونی ساختمان های حزب 
کمونیست و مجلس ملی نمایندگان خلق چین، به همراه توضیحات میزبان 
ایرانی مان در خصوص ساختار حکومت چین، آغاز گر بحث هایی میان اعضای 
گروه در مسیر بازگشت به هتل شد و هر یک از اعضای گروه از منظر خود به 

تجزیه و تحلیل پیشرفت های این کشور پرداخت.
گردش مالی اقتصاد چین با 1۲،38۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ دلار در سال ۲۰1۲، 
پس از اتحادیه اروپا و آمریکا در مقام سوم  جهان قرار گرفت. چنانچه رشد 
کنونی اقتصادی در این کشور تداوم یابد، چین از نظر اقتصادی، به آمریکا یعنی 
بزرگ ترین اقتصاد جهان خواهد رسید. علل دستیابی به پیشرفت های چشمگیر 
در بسیاری از حوزه ها به ویژه اقتصاد در نظام سوسیالیستی و توتالیتر جمهوری 
خلق چین هسته اصلی بحث را تشکیل می داد. در خلال گفتگوها اظهارات 
سرپرست گروه )رییس هیئت مدیره شرکت( نظرم را بیش از سایر دیدگاه ها به 
خود جلب کرد. ایشان که سفرهای بسیاری به اغلب کشورهای دنیا از آمریکا 
و اروپا تا آفریقا داشته اند، با استناد به مشاهدات و تجربیات خود، دلیل رشد 
و پیشرفت کشورها را مستقل از تفاوت های فرهنگی، اجتماعی و شکل نظام 
سیاسی آن ها به زبانی بسیار ساده در حاکمیت عقل و علم می دانست. به نظرم 
نگاهی به تجربه کشورهایی همچون چین، کره جنوبی، مالزی، برزیل و ترکیه 
که در سه دهه اخیر خود را به عنوان قدرت های نوظهور اقتصادی در دنیا مطرح 
نموده اند، نیز حاکی از آن است که عقل محوری، علم باوری، بهره مندی از فکر، 
اندیشه، سعی و تلاش حداقل در حوزه مسایل اقتصادی، از معدود شباهت های 
آن ها در اصول بنیادی شان است. خداوند متعال نیز در آخرین کتاب آسمانی به 
طور مکرر بر این مسائل تاکید می فرمایند.» افلا تعقلون«، » افلا یتفکرون«، »فهم 
لایعلمون« و » لیس للانسان الا ما سعی«  تنها بخشی از فرمایشات خالق یکتای 

کائنات در قرآن کریم است که به این موضوعات دلالت دارد. 
حالی  در  ایران  اسلامی  جمهوری  ریاست  انتخابات   139۲ خردادماه   ۲4
باشکوه وصف ناشدنی برگزار شد که همچنان مشکلات اقتصادی بر اغلب مسائل 
کشور سایه افکنده اند. شاید تا به حال و در برگزاری این همه انتخابات، شاهد 
این چنین توافقی بر سر بی سامانی اقتصاد نبوده ایم. شیخ دیپلمات نیز در مقام 
پیروز انتخابات همچون سایر رقبایش اقتصاد را به عنوان جزء لاینفک تبلیغات و 

برنامه های خود مطرح نموده است.
 به نظرم می رسد تنها راه برون رفت از مشکلات فعلی و حرکت در مسیر رشد 
و پیشرفت در تمامی حوزه ها از جمله اقتصاد نیازمند معرفی کابینه ای است که 
بیش ترین نسبت را با مفاهیم عقل محوری، علم باوری، سعی و تلاش، اندیشه 
ورزی و بهره مندی از فکر و نظر کارشناسان، داشته باشد. موضوعی که انتظار 
می رود با توجه به سوابق و تجربیات ارزشمند حجت الاسلام و المسلمین دکتر 
حسن روحانی به عنوان رییس جمهور منتخب مردم ایران در دولت تدبیر و امید 

تجلی یابد.
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سرمقاله

فهرست

اکنون که حماسه ی سیاسی و نقطه اوج آن در جمعه ی بیست و چهارم خرداد 
با پیروزی ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی به سرانجام رسیده است، هیجان 
و التهاب روزها و هفته های رقابت، باید جای خود را به همکاری و رفاقت داده و 
طرفداران نامزدهای رقیب در آزمون بردباری و متانت و دانایی نیز جایگاه شایسته 
ی خود را به  دست آورند. هیچ احساسی، چه شادمانی و چه ناشادمانی، نباید 
کسی را به رفتار و گفتاری دور از شأنِ خردمندی و فرزانگی وادار کند. نگذارید 
بدخواهان، احساسات مردم را ابزار خواسته های پلید خویش کنند. وحدت ملی و 
رفق و مدارا پشتوانه  ی امنیت کشور و خنثی کننده  ی ترفندهای دشمنان است.
 رئیس جمهور منتخب، رئیس جمهور همه  ی ملت است. همه باید برای دست 
یافتن به آرمانهای بزرگی که رئیس جمهور و همکاران وی در دولت، متعهد و 

مسئول تحقق آنند، به آنان کمک و با آنان همکاری صمیمانه کنند.

یادداشت                 سکوت چه زیباست

پرونده                        اقتصاد تدبیر و امید                                        

                                      اقتصاد در دولت محلی

گزارش                       نقش تشکل مردم نهاد     

اقتصاد توسعه      ارتباط توسعه با پدیده های مدرن و سنتی

نگاه                             تبلیغات سیاسی

                                       بزرگترین بیلیونرهای جهان

گفت و گو                آقای تئاتر در صنعت

گزارش آگهی       معرفی شرکت کابل وران

                                      معرفی شرکت آذر پیمان

                                     آسانسورهای سبز
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یادداشت

سکوت چه زیباست
جعفر محرم پور

در علم آمار مبحث منحنی توزیع نرمال را داریم که یکی از مهم ترین توزیع های 
احتمالی پیوسته در نظریه احتمالات است. علت نام گذاری و همچنین اهمیت این 
توزیع، هم خوانی بسیاری از مقادیر حاصل شده، هنگام نوسان های طبیعی و فیزیکی 
پیرامون یک مقدار ثابت با مقادیر حاصل از این توزیع است. دلیل اصلی این پدیده، 
نقش توزیع نرمال در قضیه حد مرکزی است. به زبان ساده، در قضیه حد مرکزی 
نشان داده می شود که تحت شرایطی، مجموع مقادیر حاصل از متغیرهای مختلف که 
هر کدام میانگین و پراکندگی متناهی دارند، با افزایش تعداد متغیرها، دارای توزیعی 
بسیار نزدیک به توزیع نرمال است. این قانون که تحت شرایط و مفروضات طبیعی 
نیز برقرار است، سبب شده که برایند نوسان های مختلفِ تعداد زیادی از متغیرهای 

ناشناخته، در طبیعت به صورت توزیع نرمال آشکار شود. 
به عنوان مثال، با اینکه متغیرهای زیادی بر میزان خطای اندازه گیریِ یک کمیت 
اثر می گذارند، )مانند خطای دید، خطای وسیله اندازه گیری، شرایط محیط و ...( اما 
با اندازه گیری های متعدد، برایند این خطاها همواره دارای توزیع نرمال است که حول 
مقدار ثابتی پراکنده شده است. مثال های دیگری از این نوسان های طبیعی، طول قد، 
وزن یا بهره هوشی افراد است. با در نظر نگرفتن بخش های بیشینه و کمینه، به طور 
متوسط بخش عمده ای از یک جامعه آماری به صورت نسبی از یک موضوع تبعیت 
می کنند. یعنی بیشتر مردم ایران قدی متوسط دارند و عده کمی کوتاه قد و به همان 
نسبت بلند قد. همچنین به نظر می رسد میانگین ایرانی ها تقریباً در مورد همه چیز 
و همه کس اظهارنظر می کنند؛ بعضاً با قاطعیت و انگار که این موضوع نیز از توزیع 

نرمال تبعیت می کند. 
دکتر محمود سریع القلم از نظریه پردازان برجسته علوم سیاسی و عضو هیئت علمي 
دانشگاه شهید بهشتی چندی پیش در مصاحبه با یکی از وب سایت های خبری و 
تحلیلی کشور بر این واقعیت اشاره می نماید که به طور میانگین ما ایرانی ها از عباراتی 
چون »نمی دانم«، »اطلاعات بنده کافی نیست«، »مطمئن نیستم«، »من باید تحقیق 
کنم«، »لازم است فکر کنم«، »شک دارم«، »دراین باره مطالعه نکرده ام«، »من شنیدم 
و خودم با چشمم رویت نکردم«، »اجازه دهید دراین باره قضاوت نکنم«، »تخصص 
کافی را در این ارتباط ندارم«، »فردا پس از اطمینان به شما خبر می دهم«، »هنوز 
این مسئله برای من پخته نیست« و بسیاری از عبارات مشابه آن، در ادبیات محاوره ای 

روزانه خود بسیار کم بهره می جوییم. 
یازدهمین دوره انتخابات جمهوری اسلامی ایران به پایان رسیده است و به روال 
طبیعی به زودی دولتی با شعار تدبیر و امید و اعتدال زمام اداره کشور را بر عهده 
خواهد گرفت. چه لذت بخش خواهد بود همه ما ایرانی ها با اتخاذ رویکردی مدبرانه و 

معتدل نسبت به هم  و در محاوره از چنین ادبیاتی استفاده کنیم. اگر تعامل افراد باهم 
چنین و با این رویه باشد، چقدر زندگی ما اخلاقی تر می شود و از منظر توسعه یافتگی 

چقدر جامعه تخصصی تر خواهد شد.
در چنین شرایطی با احترام به تمامی صنوف و شرافتشان در جامعه، به قول دکتر 
برنامه هسته ای توضیح مبسوط نخواهد داد.  القلم راننده تاکسی در مورد  سریع 
اقتصاددانی که در اینترنت، مقاله ای در حوزه پزشکی خوانده، خوددرمانی نخواهد کرد. 
شیمی دانی که هرروز روزنامه ها را می خواند در مورد آینده اقتصاد ایران و وضعیت 
سیاسی چین اظهارنظر نخواهد کرد. چه سکوتی برقرار خواهد شد، سکوتی توأم با 
عقلانیت. چه زیبا خواهد بود. همه به خویشتن خویش، نقاط ضعف و قوت برنامه های 
مربوط به خود می پردازند و کمتر سراغ سر درآوردن از کارهای دیگران می روند، غیبت 

کم شده و توهین و تهمت به حداقل خواهد رسید.
واقعیت این است هنگامی که انگشت اتهام را به سمت دیگری می گیریم، سه 
انگشت هم به سمت خودمان است. چون بسیاری از ما برای خود کم وقت می گذاریم 
و خود را کشف نمی کنیم، توجه و نیازمان به بیرون متمرکز می شود. به همین منظور 
نمایش دادن در میان ما بسیار جاری و قدرتمند است. چون در مورد خود نمی توانیم 
پنجاه صفحه بنویسیم، از انتقاد حتی انتقادی ملایم، خشمگین می شویم. به دلیل بار 
احساسی فراوان که بر دوشمان سنگینی می کند، دچار ضعف می شویم. خروجی این 
داستان ضعف در اعتمادبه نفس است. عموماً ظاهر خود را می آراییم و در مخزن باطن 
ما، سه قفله باقی می ماند. در نتیجه در جامعه ای با چنین افرادی، خروجی، رشد و 

پیشرفت نخواهد بود.
وقتی به سمتی حرکت می کنیم که در جامعه گوش کردن و سکوت حاکم می شود، 
فکر و دقت به بیش ترین حد خواهد رسید. ارزش هر انسان مساوی با مقدار زمانی 
است که برای فکر، کشف خود و خلاقیت، اختصاص می دهد. در این شکل مباحثه 
جای منازعه را خواهد گرفت و احترام به حقوق یکدیگر در جامعه رشد خواهد کرد. 
سکوت فراوان مهم ترین فرآورده کم قضاوت کردن خواهد بود. در این مسیر، محتاج 
کتاب خواندن، گفت وشنود و نه گفت گفت و مناظره خواهیم شد. با آگاهی و دانش 
می توان انسان بهتری بود و به همین دلیل، نیازمند آموزش هستیم. فصل انتخابات در 
کشورنشان دادیم که می توانیم این موضوع را تمرین کنیم و به جایی برسیم که اگر 

نظری نیز می دهیم برای مبنای شناخت، مطالعه و آگاهی باشد.
پس جا دارد از این پس نیز تمرین راادامه دهیم، بدون پیش داوری که برخاسته از 
ناآگاهی و گوش نکردن است، قضاوت آگاهانه را جایگزین کنیم، تمرین سختی است 

درعین حال سهل و آسان که حاصل تدبیر است و نتیجه اش امید و اعتدال.

گزیده بیانات مقام معظم رهبری
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پروندهپرونده

اقتصاد تدبیر و امید
مطالبات اقتصادی از آقای رئیس جمهور

رابینز در سال 1997، با مطرح کردن اصطلاح کشش قدرت به رابطه وعده های 
انتخاباتی و کشش قدرت پرداخته است. از دیدگاه وی نکته مهم و قابل تأمل در 
خصوص میزان اثرگذاری وعده های انتخاباتی این است که قول و قرارهای پوپولیستی 
و عوام فریبانه بیش ترین تأثیر را در اقتصادهای تک محصولی از خود نشان می دهد. هر 
چه اقتصاد متکی به یک منبع اقتصادی باشد، قدرت سیاسی اصطلاحاً بی کشش تر 
است. این بدان معناست که در جریان انتخابات، بازی با این منابع و دادن وعده های 

بزرگ تر، امکان جذب رأی و قدرت بیشتری را برای نامزدها فراهم می آورد. 
پوپولیست ها که همواره در تلاش اند تا در جدال میان نخبگان و عوام، جانب 
عوام را گرفته و از این شکاف بیش ترین بهره را ببرند، در دوره های انتخاباتی نیز با 
ارائه وعده هایی سعی در موج سواری می نمایند. آنچه در این عرصه قربانی می شود، 

عقلانیت، آمار و ارقام است. 
۲4 خردادماه شاهد انتخابات همزمان ریاست جمهوری و شوراهای شهر و روستا در 
کشور بودیم. خوشبختانه هر چند به شهادت بسیاری از کارشناسان همچنان شعارها 
و وعده های عوام فریبانه قابل توجهی از سوی عده ای از نامزدهای عضویت در شوراهای 
شهر و روستا به چشم خورد ولیکن به نسبت برخی ادوار پیشین شعارها و دیدگاه های 
پوپولیستی کمتری از سوی کاندیداهای ریاست جمهوری مطرح گردیده اند، شاید 

ایران در  نفتی  بتوان در کاهش شدید درآمدهای  را  از علل آن  دست کم برخی 
سال های اخیر جستجو کرد. با این وجود در حوزه انتخاب بالاترین مقام اجرایی کشور، 
اقتصاد به جزء لاینفک تبلیغات نامزدهای ریاست جمهوری تبدیل شده بود. حتی 
بسیاری از مواضع سیاسی ایشان نیز در خصوص مواردی مانند سیاست خارجی ناظر 
بر مسائل اقتصادی بود که تا پایان ماراتن انتخاب رییس دولت یازدهم نیز ادامه داشت. 
جمهوری  مقدس  نظام  در  انتخابات  همه  این  برگزاری  در  و  حال  به  تا  شاید 
اسلامی، شاهد این چنین توافقی بر سر بی سامانی اقتصاد نبوده ایم. روحانی به عنوان 
رییس جمهور منتخب مردم ایران و سایر رقبایش جلیلی، حداد عادل، رضایی، عارف، 
غرضی، قالیباف و ولایتی -به ترتیب حروف الفبا- تلاش خود را به کار بستند تا با ارائه 

دیدگاه ها و برنامه های اقتصادی خود برنده این مسابقه سیاسی باشند. 
ماهنامه کارایی ضمن تبریک صمیمانه انتخاب حجت الاسلام و المسلمین دکتر 
حسن روحانی به مسئولیت خطیر ریاست جمهوری اسلامی ایران و آرزوی توفیق 
ایشان در هدایت هرچه بهتر کشور در مسیر توسعه پایدار، در این پرونده سعی دارد تا 
مطالبات اقتصادی صاحب نظران و فعالان عرصه صنعت و کسب وکار از رییس جمهور 
منتخب و تیم اقتصادی او را به دور از دیدگاه های پوپولیستی جمع بندی نماید. امید 

است مورد توجه مخاطبین، تصمیم گیران و سیاست گذاران دولت آینده قرار گیرد.

دام وعده های انتخاباتی و کشش قدرت
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پرونده

مسعود  نیلی تحلیل گر اقتصادی
چالش های آقای رئیس جمهور 

دکتر مسعود نیلی، رییس سابق دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه صنعتی شریف 
و از طراحان و تدوین کنندگان اولین سند استراتژی توسعه صنعتی ایران است. وی در 
پاسخ به پرسش ماهنامه اقتصادی کارایی در ارتباط با مطالبات اقتصادی اش از آقای 

رئیس جمهور، اولویت را در حل مسئله »تورم و اشتغال« بیان می دارد. 
آقای نیلی که در عرصه رسانه ای آمار ناامیدکننده اشتغال دولت در شش سال اخیر 
با عدد سالیانه 14۰۰۰ نفر را مطرح کرد، در این زمینه معتقد است: مسئله تورم و 
اشتغال جزو مهم ترین مسایل هر کشوری است و آقای دکتر روحانی چالش های 
متعددی را در این زمینه پیش رو خواهد داشت. این دو شاخص در ایران در شرایط 
نامطلوبی قرار گرفته است. چنانچه در 5 سال آینده رشد اقتصادی حدود منفی 

۲ درصد باشد، تقاضای نیروی کار به 17 میلیون نفر 
کاهش می یابد. 

وی می افزاید: توسعه آموزش عالی، پدیده ای منفی 
نیست؛ اما سیاست ها در سمت عرضه، تناسبی با سطح 
تقاضا ندارد و نیروی تحصیل کرده، تنها نرخ دستمزد 
را افزایش داده است. نرخ مشارکت زنان در خاورمیانه 
نسبت به متوسط جهانی کمتر است و نرخ اشتغال زنان 
در ایران حدود 13 درصد برآورد شده است که از نرخ 
مشارکت اقتصادی زنان در سایر کشورهای خاورمیانه 
پایین تر است. با توجه به هزینه تحصیل زنان، هزینه 

فرصت بیکاری زنان کمتر از بیکاری مردان نیست.
این استاد دانشگاه در حوزه اقتصاد معتقد است به 
تعریف سازمان جهانی کار از اشتغال نمی توان ایراد 
گرفت و اینکه عده ای می خواهند صورت مسئله را پاک 
کنند درست نیست و در ادامه می گوید: به این تعریف 
برای  این معیار  وارد کرد؛ چرا که  ایرادی  نمی توان، 
تعیین یک تعریف واحد از اشتغال مطرح شده است. 
در ۲۰ سال گذشته بازار کار زنان منعطف تر بوده و در 

این میان، تعدیل نیروی کار نیز بیشتر در بازار کار زنان رخ داده است. بدین معنا که 
به دلیل قراردادهایی که در سال های اخیر منعقد شده است، زنان و جوانان راحت تر 
در معرض تعدیل قرار می گیرند، می توان شرایط فقر، رفاه و وضعیت تأمین معاش در 

جامعه را مورد تحلیل قرار داد.
نیلی می گوید: اقتصاد ایران اکنون در شرایطی نیست که از محل تولید ناخالص 
داخلی خود بتواند شغل ایجاد کند. چنانچه رشد اقتصادی ایران به نقطه ای برسد 
که بتواند تقاضاهای موجود در بازار کار را پاسخ دهد، هنگامی که این تقاضا کاهش 
یابد، در مرحله بعد سیستم تأمین اجتماعی و صندوق های بازنشستگی دچار مشکل 

خواهند شد.
و دستمزد  تورم  رابطه  به  اشاره  با  اقتصاددان  این 
می گوید: یکی از دلایل تورم، افزایش بدهی بانک ها 
به بانک مرکزی است و این بدهی نیز ناشی از رابطه 
بانک ها و بنگاه هاست. از این رو به نظر می رسد به جای 
قطع رابطه تورم و دستمزد، راهکار این است که تورم 

کاهش یابد.
وی می گوید در مقام مقایسه، بنده وضعیت تونس را 
مطرح کردم که شاید خوشایند نباشد ولی با توجه به 
مقالاتی که در ده سال گذشته در مورد مسائل بازار کار 
خاورمیانه، تعداد تحصیل کنندگان، نرخ بیکاری و زنان 
تحصیل کرده منتشر شد، نشان می دهد این مسائل در 
برخی کشورها تبدیل به ناآرامی شد و در برخی دیگر 
نیز اتفاقی رخ نداد. اما در میان این کشورها تونس 
بدترین وضعیت را دارا بود، بنابراین نمی توان به این 

مسائل بی تفاوت بود. 
وی از خبرنگار کارایی می خواهد تا چند نمودار را 
در دسترس مخاطبان قرار دهد تا به قول ایشان، خود 

مخاطبان جمع بندی نمایند. 
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اقتصاد برمی گزیند. نتایج تحقیقات نشان می دهد 
که برنامه سوم با وجود انحرافاتی که در اجرای آن 
رخ داد، در سال 1385، 7۰۰ هزار فرصت شغلی 

ایجاد کرد.
وی در ادامه نظرات خود به چالش های افزایش 
نرخ اشتغال پرداخت و گفت که نشانی نخستین 
کرد.  جو  و  جست  ارز  بازار  در  باید  را  چالش ها 
نوسانات ارزی، نظام چند نرخی و روند صعودی نرخ 
ارز سه ویژگی ضد اشتغال بازار ارز است و به دلیل 
وابستگی اقتصاد ایران به واردات، یکسان سازی ارز 

می تواند یکی از راهکارهای افزایش اشتغال باشد.
به عنوان چالش  نیز  را  یارانه ها«  نیلی »نظام   
این چنین  و  برشمرده  امید  و  تدبیر  بعدی دولت 
ادامه می دهد: اصلاح ساختار یارانه ها در چند سال 
آینده یک ضرورت است. اگر این ساختار اصلاح 
نشود، مصرف افزایش می یابد و افزایش مصرف در 
کنار کاهش تولید نفت مشکل ساز خواهد بود. چرا 
که منجر به افزایش پایه پولی و تورم می شود و این 
ضد اشتغال است. اگر قرار است، نظام یارانه اصلاح 

شود، باید اشکالات آن در فاز نخست در زمینه بازپرداخت به مردم و بنگاه ها مورد 
توجه قرار گیرد.

این اقتصاددان »بودجه« را چالش بعدی کاهش نرخ بیکاری خوانده و می گوید: 
حدود 65 تا 7۰ درصد از درآمد دولت، درآمد حاصل از فروش نفت است که با کاهش 
مواجه است. اگر رویکرد دولت جدید در سال 139۲ و 1393 استقراض از بانک 

مرکزی باشد، افزون بر تورم به سوی رکود نیز گام برداشته است.
او در ادامه می افزاید: البته، بودجه عمرانی دولت در سال آینده نیز موید این واقعیت 

است که نقش دولت در ایجاد اشتغال، دست کم در سال آینده به صفر می رسد.
 چالش بعدی که دکتر نیلی به آن اشاره می کند »وضعیت بنگاه ها« است. او 
می گوید: باید بپذیریم که نتوانسته ایم نظام بانکی معطوف به تأمین سرمایه در گردش 
بنگاه ها ایجاد کنیم و اکنون مشکل تأمین مالی در بنگاه ها جدی است. هنگامی که 

با محدودیت سرمایه گذاری مواجه هستیم، استفاده 
از ظرفیت های موجود باید در اولویت قرار گیرد.

نیلی ششمین چالش را »استفاده از ظرفیت های 
موجود« دانسته و می گوید: سه درصد از کارگاه های 
صنعتی که بیش از 4۰۰ نفر در آن اشتغال دارند، 
66 درصد ارزش افزوده ایجاد می کنند و 34 درصد 
درصد   97 توسط  نیز  باقی مانده  افزوده  ارزش 
بنگاه ها ایجاد می شود. این استاد دانشگاه معتقد 
گرفت،  صورت  واگذاری ها  در  که  تحولی  است: 
معطوف به همین سه درصد بود که با واگذاری 
این شرکت ها شکل جدیدی از مالکیت ایجاد شد. 
درحالی که به نظر می رسد، این شرکت ها هنگامی 
که مالکیت آن در دست دولت بود، کارایی بیشتری 
سهام  واگذاری  به  اشاره  با  همچنین  او  داشتند. 
عدالت می گوید که اصلاح واگذاری باقیمانده این 

سهام نیز می تواند گره گشا باشد. 
اما چالش بعدی که نیلی آن را مهم و تأثیرگذار 
او  است.  بین المللی«  »محدودیت های  می داند، 
این گونه تشریح می کند: به دلیل افزایش فشارهای 
بین المللی در سال های گذشته، وابستگی به واردات از ۲۰ میلیارد به 8۰ میلیارد دلار 
رسیده است. اگر در فاصله سال های 85 تا 9۰ با وجود رشد 3 تا 4 درصدی، اشتغالی 
ایجاد نشده، ریشه آن در واردات است. به این معنا که تولید از محل واردات افزایش 
یافته است نه افزایش نیروی کار که ادامه این موضوع هرچه بیشتر اشتغال زایی را 
تحت تأثیر قرار خواهد داد. وی در پایان چالش دیگر پیش روی افزایش اشتغال را، 

»تنگناهای منابع طبیعی« اعلام می دارد.
مسعود نیلی معتقد است توجه به این چالش ها از مهم ترین کارهای دولت جدید 
در عرصه اقتصاد است و بدون برنامه ریزی و توجه به آن ها مهم ترین مشکل چند 
سال آینده کشور را که با ورود نیروهای تحصیل کرده به بازار کار تسریع خواهد شد 

را نمی توان حل کرد.

پروندهپرونده

وی پس از ارائه این چند نمودار دوباره حل 
مشکل بیکاری و ایجاد اشتغال را مطالبه اصلی 
از رئیس جمهور منتخب جدیدمی داند و اما در 
پاسخ به ارائه نسخه برای مهار بیکاری می گوید: 
سال 1377 تحلیلی از هرم جمعیت را در هیئت 
دولت ارائه کردم و اینکه باید سالانه 75۰ هزار 
شغل ایجاد شود. برنامه سوم توسعه نیز نسخه ای 

برای ایجاد این 75۰ هزار شغل بود.

دکتر نیلی ادامه می دهد: پس از تدوین این 
برنامه بود که به آلمان سفر کردم و در نشستی 
که به منظور جذب سرمایه گذاری خارجی در 
سفارت ایران در آلمان برگزار شد، حضور یافتم. 
فرصت  هزار  کشور 75۰  این  مقامات  از  یکی 
مزاح گفت  با  و  برشمرد  بزرگی  رقم  را  شغلی 
اگر شما بتوانید این تعداد فرصت شغلی را ایجاد 
کنید، صدراعظم آلمان شما را به عنوان وزیر 

 اصلاح ساختار یارانه ها در چند سال 
آینده یک ضرورت است. اگر این 

ساختار اصلاح نشود، مصرف افزایش 
می یابد و افزایش مصرف در کنار کاهش 
تولید نفت مشکل ساز خواهد بود. چرا 
که منجر به افزایش پایه پولی و تورم 
می شود و این ضد اشتغال است. اگر 

قرار است، نظام یارانه اصلاح شود، باید 
اشکالات آن در فاز نخست در زمینه 

بازپرداخت به مردم و بنگاه ها مورد توجه 
قرار گیرد.

توسعه آموزش عالی، پدیده ای منفی نیست؛ 
اما سیاست ها در سمت عرضه، تناسبی با سطح 

تقاضا ندارد و نیروی تحصیل کرده، تنها نرخ 
دستمزد را افزایش داده است. 
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پروندهپرونده

گفتگو با صمد حسن زاده، رئیس خانه صنعت و معدن استان
کشتی طوفان زده صنعت 

را  آن  روی  پیش  چالش های  و  تولید  و  صنعت  امروز  وضعیت  کارایی: 
عضو فعال هیئت نمایندگان پارلمان بخش خصوصی استان چگونه ارزیابی 

می کند؟
حسن زاده: جمع بندی از وضعیت صنعت کشور توسط اتاق بازرگانی ایران صورت 
گرفته که خروجی آن تبدیل به مطالبات اقتصادی این حوزه از رئیس جمهور آینده 
شده است. آنچه که خمیرمایه وضعیت فعلی است عدم ثبات در اجرای قوانین و 
تصمیم گیری هاست. به طور مثال به صورت دستوری قیمت ارز در یک شب تغییر 
می کند. نتیجه این می شود که تبعات تحریمی آن را نتوانسته ایم از جامعه جمع کنیم. 

الان یک شهروند جمهوری خودمختار 
نخجوان که وارد شهر تبریز می شود با 
۲۰۰۰ دلار یک خاور آذوقه این ملت را 
بار می زند و با خود می برد. درحالی که 
خود ما برای تهیه آن آذوقه در همان 
حجم سه برابر ارزش واقعی باید هزینه 
خوشحال  خیلی  درحالی که  کنیم. 
هستیم که صادرات مرزی ما افزایش 

یافته است.
ایجاد شد  ارز  نرخ  در  بی نظمی که 
به توسعه قاچاق سوخت دامن زده و 
بنزین با قیمت حداکثر 7۰۰ تومان را 
به صورت قاچاق به چندین برابر این 
قیمت به کشورهای هم جوار می رسانند.
کارهای  که  است  این  بنده  اعتقاد 
بزرگی در کشور انجام شده و با عینک 
کتمان  را  آن ها  نمی توان  واقع بینی 
کرد ولیکن به دلیل اینکه برنامه ریزی 
درستی وجود نداشته، بروز نیافته است. 
در صنعت فولاد، سیمان، سد سازی، 

توسعه راه های کشور کارهای بزرگی انجام شده ولی به دلیل اینکه کارشناسی نبوده 
نتوانستیم از آثار مثبت آن بهره مند شویم. اگر دولت جدید با استراتژی مناسب اقدام 

نماید با این زیرساخت ها می تواند کارهای بزرگی انجام دهد.

کارایی: به عنوان رییس فراگیرترین تشکل عرصه صنعت بفرمایید آیا 
قانون هدفمندی یارانه ها تأثیری مثبت بر عملکرد صنعت و تولید داشت و 

اگر نه چرا؟
حسن زاده: اجرای صحیح هدفمندی یارانه ها می توانست کمک بزرگی به صنعت 
بکند. نزدیک شدن به سیاست های سازمان تجارت جهانی یکی از خروجی های مهم 
این طرح می توانست باشد. مثلاً افزایش قیمت حامل های انرژی به قیمت مناسب 
می توانست قاچاق آن را متوقف کند. ولی به دلیل اجرای ناقص و عدم کارشناسی 
پیوسته نه تنها تأثیر مثبت نداشت بلکه هزینه های زیادی را به صنعت تحمیل کرد. 
سهم 3۰ درصدی صنعت هیچ گاه پرداخت نشد. لذا مرحله دوم حتماً باید مجدداً 
کارشناسی شود. به طوری که تورم زا و ضد تولید نباشد و مانعی بر سر راه صادرات 

نباشد.
پول داده شده به مردم هم برای افزایش رفاه افراد حرکت مناسبی بود ولی باز به دلیل 
عدم کار کارشناسی تأثیرگذار نشد. به طوری که با رقم پرداختی برآوردی به مردم در 
ماه، می توان ماهیانه دو تا کارخانه پتروشیمی راه اندازی کرد، اگر فرض یک کارخانه در 
ماه را هم داشتیم الان با این بودجه می توانستیم ۲1 کارخانه پتروشیمی سرمایه گذاری 

و راه اندازی کنیم، که ارزش افزوده، اشتغال و رفاه را توأمان ایجاد می کرد.
با تحقیقی که در دانشگاه صنعتی شریف انجام شده امروزه در دنیا میانگین ارزش 
افزوده فرآورده های نفتی 1۲ برابر است. یعنی اگر هر بشکه نفت خام را 1۰۰ دلار 

بفروشیم، محصول حاصل از آن را 1۲۰۰ دلار می توان به فروش رساند. در ژاپن این 
عدد 1۲ برابر است، درحالی که در کشور ما با این همه سرمایه گذاری میزان ارزش 
افزوده 4 برابر است. اگر این تأسیسات حاصل از این یارانه ها مکمل صنعت نفت ما 

می شد حالا چقدر درآمد داشتیم.

کارایی: صندوق توسعه ملی چه دردی را از صنعت گر دوا کرد در این زمینه 
آمار و ارقام واقعی از تسهیلات دریافتی وجود دارد؟

حسن زاده: صندوق توسعه ملی جایگزین ذخیره ارزی شد. قرار هم بر این بود که 
به صنعت و توسعه اقتصادی کمک کند. مصوبه آن هم سال 91 ابلاغ و از طریق خانه 
صنعت و معدن اطلاع رسانی در سطح 
خوبی صورت گرفت. در حدود 97۰۰ 
پرونده در استان تشکیل شد. به تأیید 
کارگروه مربوطه رسید به طوری که در 
کشور از لحاظ تقاضا اول بودیم. حدود 
6۰۰ پرونده تأیید و به استان ارسال شد 
ولیکن به دلیل شرایط سختی که برای 
بازپرداخت آن در نظر گرفته شد بیشتر 
شوند.  بهره مند  نتوانسته اند  واحدها 
36 واحد با تودیع وثیقه های ملکی به 
مراحل پایانی رسیده اند. البته این ایراد 
به واحدهای صنعتی نیز وارد است که 
گاهی سیستم مالی مدون و تأییدشده 
ندارند. البته نکته دیگر هم این است 
که صندوق توسعه ملی به طور کامل 
این بودجه را اختیار بانک ها قرار نداده و 

پرونده ها بلاتکلیف هستند.

بخش  با  بانک ها  تعامل  کارایی: 
تولید و صنعت طی سال های اخیر چه روندی داشته و آیا واقعاً بر اساس 

گفته های بسیاری از صنعتگران، این روند سینوسی است؟
حسن زاده: فلسفه و رسالت بانکداری در ایران تغییر کرده و الان بیشتر بانک ها 
خصوصی شده اند. بانک ها بیشتر از اینکه به فکر صنعت باشند به دنبال منافع خود 
هستند. این ایراد البته به قوانین مالی و پولی ما باز می گردد. بانک مرکزی بارها 
اعلام کرده به سپرده های مردم بیشتر از 1۲ درصد سود ندهید، درحالی که بانک ها با 
تفسیر قوانین تا ۲۰ درصد و طی شرایطی تا ۲5 درصد هم به سپرده های مردم سود 
می دهند. با چنین سودهایی پول ها از صنعت و تولید به سمت بانک ها رفته و منجمد 
می شود. خوب قبول کنیم سود بی دردسری برای فرد و کار بی دردسر و مطمئن برای 
بانک. سهل الوصول بودن و بازگشت سریع بانک ها را برای حرکت به این سمت توجیه 
می کند. این موارد در تولید وجود ندارد. البته در ماه های اخیر تحرکاتی برای توجه به 
تولید شروع شده، اما فیلترهای کارشناسی سفت و سخت باعث می شود تولیدکننده 
عطایش را به لقایش بپردازد. ولی آنچه مهم است اینکه در درازمدت بانک ها خواهند 

دید که امنیت در تولید است و بس.

کارایی: وضعیت فعلی یک صنعتگر را چگونه ترسیم می کنید؟
حسن زاده: اگر تعصبات و عرق ملی را حذف کنیم، شبیه کشتی شکست خورده 
است که با هر موجی به این صخره و آن صخره می خورد. به دلیل اینکه نمی تواند یک 
برنامه ریزی سه ماهه برای خود انجام دهد. در این سال های اخیر اکثر بنگاه های دولتی 
دچار ضرر و زیان شده اند. اگر ثبات در قوانین اعمال شود، بخش خصوصی جایگاه 
واقعی خود را نشان خواهد داد. این بخش هم بیمه و مالیاتش را می دهد و در نتیجه 

نقش مهمی در توسعه اقتصادی کشور دارد.

در ابتدا می بایستی این نکته را عرض کنم که 
اقتصادی کشور  از جنگ تحمیلی، مدیریت  بعد 
و تدوین سیاست گذاری های کلان اقتصادی نوعاً 
ملهم از نظریات رایج اقتصادی و به ویژه اقتصاد 
شرکتی آمریکایی بوده است، این موضوع با درک 
بسیار ناقص و در مواردی ابتدایی از سازوکار این 
اقتصادها و غفلت کامل از کاستی های جدی در 
اقتصادهای  در  اقتصادی  سیاست گذاری  مبانی 
و  مدیران  از  بسیاری  است.  گرفته  غربی صورت 
سیاست گذاران ارشد اقتصادی کشور و مشاوران 
و  نظریات  همین  شیفته  چنان  آنان  اقتصادی 
 ۲۰۰8 بزرگ  بحران  حتی  که  هستند  الگوها 
میلادی که آثار آن هنوز هم دامن گیر اقتصادهای 
بزرگ و کوچک صنعتی و کشورهای دنباله رو آنان 
است نتوانسته آن ها را از این خواب عمیق بیدار 
را  شرکتی  داری  سرمایه  نظام  حقایق  که  کند، 
به درستی ببینند، وجوه تمایز و افتراق آن را با 
موازین اسلامی درک کنند و به جای تقلید کور 
نظریات  بومی سازی  به  اقتصاد غرب، حداقل  از 
رو  دنباله  اندازه  این  به  و  بیندیشند  اقتصادی 
غرب  در  سیاست گذاری  نهادهای  و   سازمان ها 
که به طور مرتب برای کشورهای در حال توسعه 

نسخه اقتصادی صادر می کنند، نباشند.
بگوییم  می توانیم  جمله  یک  در  بنابراین 
و  ما  اقتصادی  نظام  است  سال  چندین  که 
از  کلان  سطح  در  ما  سیاست گذاری  الگوهای 
همین  به  است،  گرفته  فاصله  ما  سیاسی  نظام 
دلیل است که حرص و ولع برای تکاثر ثروت و 
سوءاستفاده از هر فرصتی برای سودجویی و در 
یک کلمه پیروی از اخلاق یهودیت، الگوی برخی 
سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی ما شده است. 
فرهنگ مسموم اقتصادی با پراکندن بذر حرص 
و ولع و تکاثر مادی در ذهن فعالان اقتصادی، 
حتی آنان که تازه گام به میدان تولید و توزیع 
نه  که  است  شده  موجب  گذاشته اند،  اقتصادی 
تنها تورم لجام گسیخته ای گریبان گیر اقتصاد ما 
شود که نوعاً با انتظارات تورمی شتاب می گیرد، 
بلکه ارزش های اسلامی در فضای تولید کالا و 
خدمات و در شبکه های پولی و مالی را به شدت 
ابعاد  در  که  نظامی  قطعاً  است.  کرده  تضعیف 
سیاسی مبتنی بر ولایت و فقاهت است، اما در 
ابعاد اقتصادی متکی بر سودجویی های بی قید و 

شرط و رفاه و مصرف زدگی و دنباله روی از اخلاق 
یهودیت، عدم تعادل ساختاری خواهد داشت که 
موجب کند شدن فرایند رشد و پیشرفت اقتصادی 

و سیاسی می شود.
مقام معظم رهبری در جلوگیری  رهنمودهای 
بسیار  اقتصاد  و  سیاست  بین  شکاف  تعمیق  از 
روشن و به موقع بود و قابلیت کامل اجرایی نیز 
داشت. اگر به درستی به عمق رهنمودهای ایشان 
نهایتاً یک پیام  توجه کنیم، همه این رهنمودها 
دارد: سازوکار امور اقتصادی باید چنان مدیریت و 
برنامه ریزی شود که نه تنها همسو با ساختارهای 
انقلابی نظام سیاسی ما باشد بلکه آن را تقویت نیز 
بکند. این حقیقت دقیقاً برعکس آن چیزی است 
که امروزه در بسیاری موارد ملاحظه می کنیم زیرا 
که امور اقتصادی، در بسیاری جهات، چنان تنظیم 
شده است که نه تنها مقوم نظام سیاسی ما نیست 

که در مواردی تضعیف کننده آن است.
الگوی  اصلاح  مانند  رهنمودهایی  حال،  هر  به 
مصرف، حرکت جهادی، همت مضاعف و حمایت 
تبلوری  همه  ایرانی،  سرمایه  و  کار  تولید،  از 
الگوی  بستر  در  که  است  مقاومتی  اقتصاد  از 
داشت.  خواهد  پویایی  پیشرفت  ایرانی  اسلامی- 
را داشته و دارد که  این رهنمودها ظرفیت لازم 
بتواند حرکت اقتصادی کشور را با حرکت سیاسی 
همسو کند و لذا کارایی نظام را در تحقق اهداف 
انقلاب اسلامی به حداکثر برساند. متأسفانه این 
اقتصادی  ارشد  مدیران  جدی  توجه  مورد  مهم 
قرار نگرفت. در پایان هر سال، عملکرد اقتصادی 
معظم  مقام  رهنمودهای  تحقق  در  دولت ها 

رهبری اساساً رضایت بخش نبوده است. 
برنامه های مبارزه با تورم و بیکاری، سیاست های 
رشد تولید ملی و حمایت از کار و سرمایه ایرانی، 
با  همه  اقتصادی  جهاد  و  مصرف  الگوی  اصلاح 
ویژگی های  و  مقاومتی  اقتصاد  الزامات  به  توجه 
الگوی اسلامی- ایرانی پیشرفت ان شاء الله شکل 
خواهد گرفت. این امر نه تنها پویایی اقتصادمان را 
تضمین می کند بلکه با همسو شدن سیاست های 
اقتصادی باسیاست های کلان سیاسی، موجبات 
رشد و پویایی و تعادل و بهره وری را در عملکرد 
کل نظام جمهوری اسلامی ایران ان شاء الله فراهم 

خواهد کرد. 

نظر تحلیلی مسعود درخشان، اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی
الگوی ایرانی اسلامی پیشرفت

دکتر مسعود درخشان دانش آموخته دورۀ کارشناسي اقتصاد دانشکده اقتصاد دانشگاه تهران و دکتری اقتصاد مدرسه 
تهران پرداخت.  اقتصاد دانشگاه  به تدریس در دانشکده  و  ایران مراجعت کرد  به  لندن است. وی در سال 1357  اقتصاد 
کوشش های علمي ایشان در موفقیت دانشگاه ها و مراکز علمي جدید ایران بالاخص دانشگاه امام صادق )ع( قابل ملاحظه 
بوده است و می توان ایشان را پایه گذار رشته معارف اسلامی و اقتصاد در این دانشگاه دانست. دکتر درخشان که در حال 
حاضر به عنوان عضو هیئت علمی دانشگاه علامه طباطبایی و رییس مرکز تحقیقات اقتصاد ایران این دانشگاه به فعالیت 
آکادمیک خود ادامه می دهد از سال 1370 حضور در دفتر مطالعات انرژي در لندن )I.B.E.S( به عنوان اقتصاددان ارشد و 
عضویت در هیئت علمي دانشگاه لندن را نیز در کارنامه خود دارد. وی را می توان یکی از نظریه پردازان اقتصاد اسلامی به 
شمار آورد. آنچه در ذیل می خوانید بخشی از مصاحبه مسعود درخشان در گفتگو با رسانه ستاد انتخاباتی یکی از نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری است.

به هر حال، رهنمودهایی مانند اصلاح 
الگوی مصرف، حرکت جهادی، همت 

مضاعف و حمایت از تولید، کار و سرمایه 
ایرانی، همه تبلوری از اقتصاد مقاومتی 

است که در بستر الگوی اسلامی- ایرانی 
پیشرفت پویایی خواهد داشت. این 

رهنمودها ظرفیت لازم را داشته و دارد 
که بتواند حرکت اقتصادی کشور را با 

حرکت سیاسی همسو کند و لذا کارایی 
نظام را در تحقق اهداف انقلاب اسلامی 

به حداکثر برساند. 

صمد حسن زاده رئیس خانه صنعت و معدن آذربایجان شرقی و نماینده این بخش در کارگروه های مربوطه است. وی که 
عضویت در هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تبریز نیز در زمره مسئولیت هایش قرار دارد به عنوان فردی آشنا به مشکلات 
صنعتگران به شمار می رود. او جمع بندی مطالبات اقتصادی اتاق بازرگانی ایران را از جناب آقای دکتر روحانی به عنوان 
رئیس جمهور منتخب مردم ایران جامع و مانع می داند و آن را در مصاحبه زیر مورد تاکید قرار می دهد و در ادامه نکات 

دیگری را برای توجه دولت تدبیر و امید متذکر می شود، پرسش و پاسخ با مرد باوقار صنعت را در ادامه می خوانیم.
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پروندهپرونده

کارایی: وضعیت امروز صنعت و تولید را اگر بخواهیم به اجمال از جنابعالی 
بشنویم آن را چگونه ارزیابی می کنید و با چه چالش هایی روبرو است؟

امجد: به صورت کلی در دوره اخیر اقتصاد ملی ما و به تبع آن صنعت و تولید 
کشور با دشوارترین شرایط دوران حیات خود مواجه گردید، اقتصاد ملی به تحلیل 
در  بودیم.  اقتصادی  رشد  کاهش مستمر  و شاهد  یافت  تقلیل  آن  اندازه  و  رفت 
بخش هایی از اقتصاد چنان لطمه هایی وارد شده که به آسانی و به زودی قابل جبران 
نخواهد بود. اعتماد سوزی گسترده ای در حیطه عمل فعالان صنعتی اتفاق افتاده و 
انفعال و آشفتگی قابل توجهی در بین کنشگران عرصه تولید و صنعت پدیدار شده 
است. فهرستی طولانی از مخاطرات و مشکلات پیش آمده قابل ارائه خواهد بود ولی 

فقط به چند مورد مهم و اساسی اشاره می کنم: 
تورم - بر اساس آمارهای موثق و تأییدشده در حال حاضر کشور ما دارای بالاترین 

تورم  است.  دنیا  در  تورم  نرخ 
فعالیت  هرگونه  سطح  این  در 
اعتبار  بلا  را  صنعتی  و  تولیدی 
و بی ثمر می سازد. در این حالت 
سطح اشتغال پایین آمد و بر نرخ 

بیکاری افزود. 
و  سیاست ها  در  بی ثباتی 
پیش بینی  غیرقابل   - مقررات 
بودن رفتارهای اقتصادی دولت، 
اقتصادی  تیم  مکرر  تغییرات 
خلق الساعه  تصمیمات  دولت، 
 - کارشناسی  غیر  و  ناگهانی  و 
ایجاد هرج ومرج با اظهارنظرهای 
مخصوصاً  متفاوت  و  متناقض 
شاخص  عنوان  به  ارز  بازار  در 

تعیین کننده در تولید. 
زیرساخت ها  نکردن  آماده 
اجرای  جهت  لازم  شرایط  و 

هدفمند کردن یارانه ها و اجرای ناقص و ابتر آن. 
دولت در اجرای فاز نخست این قانون سهم حوزه تولید از محل 3۰درصد ماده )8( 

را پرداخت نکرد و فشار سنگینی از این ناحیه بر صنعت وارد گردید. 
انحراف در اجرای خصوصی سازی - بنا بر ده ها تجربه موفق در سطح دنیا پیش شرط 
خصوصی واقعی و آزادسازی اقتصادی، بهبود فضای کسب وکار است. بدون در نظر 
گرفتن این تجارب جهانی و با خصوصی سازی از نوع اختراع داخلی و ایجاد قارچ وار 
شرکت های شبه دولتی ورود بخش های مالی مؤسسات مالی و بانک ها به فعالیت های 
اقتصادی رقابتی نابرابر بر تولید و صنعت بخش خصوصی تحمیل کرد. جالب است 
که با وجود حمایت های بی حد و حصر و بسیط الید بودن شرکت های فوق هیچ گونه 

کارنامه و عملکرد موفقی از این دست شرکت ها در دست نیست. 

کارایی: به نظر شما وضعیت نرخ ارز به تولیدکننده کمک کرد و یا او را 
دچار مشکل نمود و دلیل آن چه بود؟ 

امجد: ابتدا این توضیح ضروری است که تاکنون در دنیا هیچ اقتصاددان واقعاً 
معتقد به اقتصاد به مثابه علم ادعای تعیین قیمت برای ارزهای خارجی نداشته است. 
واقعیت این است که بخش عمده نرخ ارز در هر کشوری نشان دهنده واقعیت های 
اقتصادی آن کشور است. ارز و قیمت آن متغیر اساسی در فعالیت های اقتصادی و 
تولیدی است و در سال های اخیر پیوسته محل مناقشه و بحث بوده است ولی حتی 
متعصب ترین طرفداران نظریه واقعی کردن قیمت ارز هم هرگز توصیه به وارد آوردن 
شوک و ایجاد هرج ومرج نبوده اند و برعکس اعتقاد به افزایش تدریجی و موزون قیمت 
ارز داشته اند. تأثیرات شوک ارزی به شکلی که اتفاق افتاد موجب کاهش بی سابقه 

ارزش پول ملی، بالا رفتن آنی قیمت همه کالاها و خدمات و فشار معیشتی بر مردم 
و رقابت ناپذیر شدن تولید داخلی بود. مضافاً بر اثر این بی مبالاتی تمامی تلاش و 
دستاوردهای قبلی ناظر بر تک نرخی کردن ارز و حذف شدن رانت های موضوعه از 

بین رفت. 

آینده و دولت  از رئیس جمهور  تولید و صنعت  کارایی: مطالبات بخش 
جدید چیست؟ 

امجد: در سال های سخت گذشته علیرغم همه شداید و مشکلات امید توشه راه 
صنعتگران بوده است و همه ما با قلبی سرشار از اشتیاق به تغییر و تحول مثبت به 
آینده می نگریم. سیر تحولات به گونه ای بوده است که کوهی از مطالبات بر حق و 
منطقی را انباشته کرده است، لذا دولت آینده و در رأس آن شخص ریاست جمهور 
مسائل  همه  وارث  ناخواسته 
حادث شده در طول فعالیت های 
است،  دهم  و  نهم  دولت های 
و  متانت  با  است  لازم  بنابراین 
بردباری به عرصه کار نگریست 
همه  شدن  برآورده  توقع  و 
چند  هر  خواسته ها  و  مطالبات 
صورت  به  اصولی  و  حق  بر 
عاجل منطقی نخواهد بود. وفق 
 134 و   1۲6 و   113 اصول 
شأن  و  موقعیت  اساسی  قانون 
ریاست جمهوری را حد ناخدای 
آحاد  همه  کسب وکار  کشتی 
فعالین  می سازد  مطرح  مردم 
به  تولیدکنندگان  و  اقتصادی 
مثابه قشر و طبقه مرجع متوقع 
تغییرات اساسی در دیدگاه ها و 
ریاست جمهور  شخص  عملکرد 
همه  به  نسبت  کابینه  اعضاء  و 

زمینه ها است که به صورت کلی به برخی از آن ها اشاره می کنم: 
- ایجاد دیپلماسی فعال تعامل مثبت و اعتماد ساز ناظر بر حفظ کلیه حقوق ملی 

در سطح بین المللی 
- تشکیل دولتی پاسخگو، کارآمد قانون مدار با عملکردی شفاف با استفاده از همه 

امکانات مدیریتی شایسته و دلسوز کشور. 
و  بیست ساله  از جمله سند چشم انداز  بالادستی  اسناد  به  پایبندی  و  - رجوع 
استراتژی توسعه صنعتی کشور. این اسناد و اسنادی همسنگ آن ها نتیجه و حاصل 
کار چندین هزار نفر ساعت از بهترین و دلسوزترین متخصصین کشور بوده و در واقع 
نقشه راه ما برای رسیدن به توسعه پایدار است که به صورت غیرمنصفانه در سال های 

گذشته بایگانی شد. 
- بهبود فضای کسب وکار از طریق آزادسازی اقتصادی اصلاح قوانین اقتصادی و 
جذب موانع مشارکت دادن بخش خصوصی در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های 

اقتصادی.
- مهار تورم به صورت تدریجی و ملایم و ایجاد انگیزه جهت سوق نقدینگی به 
طرف فعالیت های تولیدی و مفید که در این صورت منجر به اشتغال و کاهش نرخ 

بیکاری خواهد شد که به صورت نگران کننده ای رو به افزایش است. 
- کوچک سازی واقعی اندازه دولت. در حال حاضر هرم چارتر دولت یک هرم بسیار 
حجیم و چاق است. لازم است جهت کارایی آن هرچه سریع تر با کوچک شدن آن و 
جلوگیری از گسترش بیشتر به یک هرم باریک تبدیل گردد. یکی از الزامات ما جهت 

رسیدن به اهداف سند چشم انداز چابک سازی نهاد دولت خواهد بود. 

سید محمدباقر بهشتی- اقتصاددان
بازگشت به قانون در عرصه اقتصاد

بسیاری  گذشته  دولت  اینکه  به  توجه  با 
به  و  گرفت  نادیده  را  کشور  جاری  قوانین  از 
از قوانین روی آورد، در دولت  خود تفسیری 
یازدهم باید جناب آقای دکتر روحانی به این 
نکته توجه کند که رئیس قوه مجریه است و 
تفسیر قوانین جاری کشور را بر عهده مجلس 
نماید. دولت مجری  واگذار  نگهبان  و شورای 
قانون بوده و نه مجتهد قوانین. اگر اشکالی در 
عرصه قانون مشاهده می کند باید لایحه برای 
اصلاح ارائه کند. در قانون قوه مجریه و قضائیه 
وظیفه  صرفاً  و  ندارند  را  قانون  تفسیر  حق 

دارند، مجری آن باشند.
در بحث اقتصاد نیز مسیر مشخص است ما 
چشم انداز ۲۰ ساله نظام، قوانین برنامه توسعه، 
 44 اصل  مانند  قوانین  سایر  و  بودجه  قانون 
باید  اجرایی  سند  عنوان  به  را  اساسی  قانون 
سرلوحه کار خود قرار دهیم. لذا جناب آقای 
چه  نماید  اعلام  ابتدا  در  باید  روحانی  دکتر 
وضعیتی را تحویل گرفته است. زاویه کارهای 
بعضی  مثلًا  کند.  اعلام  قوانین  با  را  اجراشده 
یارانه ها اگر  از قوانین مانند قانون هدفمندی 
بد اجراشده اند را باید جزییات آن را به مردم 

اعلام کند.
گام مهم بعدی دولت یازدهم بایستی احیای 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در عرصه 
کشوری و استانی باشد. البته باید این نکته را 
متخصص  نیروی های  که جذب  داشت  توجه 
کیفی در این عرصه کار آسانی نیست. تخصیص 
منابع باید به صورت کار کارشناسی که توسط 

این سازمان انجام می شود، انجام گیرد.
ساماندهی  طرح  دولت  بعدی  مهم  کار 
وضعیت اقتصادی کشور است. مانند یک بیمار 
اورژانسی باید به اقتصاد نگاه شده و یک برنامه 
فعلی  وضعیت  ساماندهی  برای  مدت  کوتاه 

داشته باشد.
برای ساماندهی اقتصاد نیز لازم است تمام 
امکانات کشور صرف تولید ملی شود. باید این 
بلندمدت  در  هدف  باشد،  ما  بی نهایت  هدف 
تقویت تولید ملی است. در این راه ارز و منابع 
مربوطه نباید هدف باشد بلکه به صورت یک 
هدف  ارز  وقتی  گیرند.  قرار  توجه  مورد  ابزار 
آمد.  خواهد  تولید  سر  بلاها  این  می شود 
طوری  باید  کشور  پولی  و  مالی  سیاست های 
صرف  مردم  پس اندازهای  که  شود  تنظیم 
تولید ملی شود. درحالی که در وضعیت فعلی 
غیر  دارایی های  خرید  صرف  پس اندازها  این 
مولد می شود. آیا با خرید زمین و ملک، ارز و 

طلا، اشتغال و ارزش افزوده ای ایجاد می شود؟ 
درحالی که اگر این طیف از سرمایه ها را صرف 
خرید سهام و سرمایه گذاری در تولید بکنیم، 
آن موقع خواهیم دید چه روندی شکل خواهد 

گرفت.
در بحث سیاست های مالی و پولی آنچه موثر 
است استقلال بانک مرکزی است. هم در برنامه 
چهارم و هم پنجم توسعه، سطح بانک مرکزی 
ارتقاء یافته است ولی در عمل این چنین نشد. 
بانک های  حتی  نیست.  دولتی  مرکزی  بانک 
دولتی اند  دارایی  لحاظ  به  فقط  هم  دولتی 
باشد.  این چنین  نباید  آن ها  سیاست های  و 
نیست.  درست  بانک ها  از  دهم  دولت  تلقی 
بانک قلک دولت نیست. بانک مرکزی باید به 
کند.  اجرا  را  پولی  مستقل سیاست های  طور 
لذا انتظار می رود دولت جدید شورای پول و 
اعتبار را احیاء کند. بانک مرکزی نباید مجری 

سیاست های دولت باشد.
نرخ  هستیم،  تورمی  رکود  دوران  در  ما 
است.  منفی  اقتصادی  رشد  و  بالا  فلاکت 
برای برون رفت از چنین وضعیتی راهی برای 
البته  باشیم.  داشته  باید  تحریم  از  برون رفت 
از فرصت تحریم هم برای تقویت تولید ملی 
استفاده نکردیم. ولی با توجه به اینکه تحریم 
می دهد،  قرار  خود  تحت الشعاع  را  اقتصاد 
برد  بازی های  دنبال  به  باید  رئیس جمهور 
برد باشد. او باید به دنبال سرمایه گذاری های 
کشورها  سایر  با  مشترک  منافع  با  مشترک 

باشد.
کلی  سیاست های  اجرای  دیگر  مهم  بحث 
سال های  در  است.  اساسی  قانون   44 اصل 
گذشته عرصه را برای تولید تنگ کردیم و برای 
بخش خصوصی تنگ تر. درحالی که این اصل 
می گوید دولت باید ۲۰ درصد مالکیت داشته 
تقویت  طریق  از  دولت  شدن  کوچک  باشد. 
بخش خصوصی شکل می گیرد. دولت باید به 
بخش خصوصی اعتقاد داشته باشد. ما به جای 
غیردولتی.  بخش  می گوییم  خصوصی  بخش 
درستش  نام  حتی  تا  داریم  اکراه  هم  اینجا 
به  را  ببریم. بخش خصوصی واقعی جامعه  را 

توسعه می رساند.
این  در  ریشه  ایران  اقتصادی  مشکلات 
دارد که توسعه گرا نیستیم و اعتقاد نداریم. با 
در  قوانین می شود  قالب  در  مناسب  مدیریت 
در  را  درصد   1۰ بالای  اقتصادی  رشد  ایران 

طول حداقل 3۰ سال تجربه کرد. 

فعالیت  از دستاوردهای  آذربایجان  پتروشیمی  و  آذرگام  فعالین بخش خصوصی است. شرکت های  از  امجد  ناصر  مهندس 
چندین ساله او هستند. نائب رئیسی انجمن مدیران صنایع استان به او این ویژگی را داده تا تحلیل های دقیقی از وضعیت فعلی 
صنعتگران و تنگناهای کاری آن ها داشته باشد. فردی اهل مطالعه و تحلیل گر که وضعیت امروز صنعت را ترسیم و مطالبات از 

رئیس جمهور آینده را به شرح زیر مطرح می کند.

گفتگو با ناصر امجد، نایب رئیس انجمن مدیران صنایع استان
رئیس جمهور معتقد به بخش خصوصی

دکتر محمدباقر بهشتی دانش آموخته دکتری اقتصاد دانشگاه جیمز کوک استرالیا و عضو هیئت علمی و مدرس رشته اقتصاد 
دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی در شمال غرب کشور است. وی که هم اکنون ریاست مرکز ارزیابی و تحلیل صنعت و اقتصاد سازمان 
مدیریت صنعتی آذربایجان شرقی )رصد( را عهده دار است، معاونت دانشگاه تبریز، عضویت در شورای اسلامی شهر تبریز و ریاست 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی را نیز در کارنامه خود دارد. آنچه در ذیل می خوانید مطالبات وی از دولت تدبیر و امید است.

در بحث سیاست های مالی و پولی 
آنچه موثر است استقلال بانک مرکزی 
است. هم در برنامه چهارم و هم پنجم 
توسعه، سطح بانک مرکزی ارتقاء یافته 
است ولی در عمل این چنین نشد. بانک 
مرکزی دولتی نیست. حتی بانک های 

دولتی هم فقط به لحاظ دارایی دولتی اند 
و سیاست های آن ها نباید این چنین 

باشد. تلقی دولت دهم از بانک ها درست 
نیست. بانک قلک دولت نیست. بانک 

مرکزی باید به طور مستقل سیاست های 
پولی را اجرا کند. لذا انتظار می رود دولت 
جدید شورای پول و اعتبار را احیاء کند. 
بانک مرکزی نباید مجری سیاست های 

دولت باشد.
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پروندهپرونده

اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران را می توان فعال تر از تمامی ادوار 
انجام مطالعات  در  منابع دیگر  و  زمان  اختصاص  و  یافت. سرمایه گذاری  پیشین 
کارشناسی، موفقت در به تصویب رساندن قانون بهبود فضای کسب وکار در مجلس 
شورای اسلامی و تأسیس شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی تنها بخشی از 
کارنامه قابل تقدیر فراگیرترین تشکل بخش خصوصی ایران است. به قول دکتر محمد 
نهاوندیان رییس این نهاد بخش خصوصی » اتاق های بازرگانی توانسته اند به مدد 
همت و تدبیر اعضای خود، جایگاه مناسب تری در بسیاری از نهادها و مراکز تصمیم 
نمایندگان بخش خصوصی فراهم آورند و دست کم در فضای شعارها و تبلیغات و 
سخنرانی انتخابات مجلس شورای اسلامی، ریاست جمهوری و حتی شوراهای شهر و 
روستا از ضرورت حضور هر چه بیش تر بخش خصوصی و برنامه های خود برای فراهم 
ساختن بستر این حضور سخن« به میان آمد. آنچه در ذیل می آید نتیجه جمع بندی 
مطالبات اقتصادی پارلمان بخش خصوصی از حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن 

روحانی رییس منتخب جمهوری اسلامی ایران در 14 بند است.
اینکه نامزد پیروز ماراتن انتخابات چه نسبتی با کاندیدای مورد حمایت اتاق ایران 
یعنی »اقتصاد علمی« دارد، سؤالی است که پاسخ آن را با گذر زمان خواهیم یافت.

به  امید  و  تدبیر  دولت  اقتصادی  وتیم  محترم  رییس  توجه جدی  بدون شک 
انتظارات فعالان بخش خصوصی، می تواند نقش تعیین کننده ای در گذار از شرایط 

نامناسب اقتصادی فعلی داشته باشد.
1- اولویت دادن به حل مسائل اقتصادی:

 اولین خواسته بخش خصوصی از دولت آینده، پذیرش و درک موقعیت خطیر 
کنونی اقتصاد کشوراست. لذا انتظار می رود دولت آینده به اهمیت حل مسائل اقتصاد 
کلان کشور آگاه و با توجه و استفاده از اندوخته علمی و تجربی اقتصاد در کشور 
نسبت به تنظیم و اجرای برنامه کوتاه، میان و بلندمدت به منظور اصلاح مسیر به 

اهداف پیش بینی شده در برنامه های کلان، اقدام نماید.
2- ثبات بخشی به فضای اقتصاد کلان: 

برای آنکه فعالان اقتصادی قادر به پیش بینی و برنامه ریزی جهت فعالیت ها و 
سرمایه گذاری آتی خود باشند، باید ثبات در متغیرهای کلان اقتصاد کشور و نیز در 
مقررات و سیاست های عمومی حاکم باشد. کنترل و کاهش نرخ تورم، مدیریت نرخ 
ارز و کاهش نرخ بیکاری ضرورت های امروز کشورند، که تنها از همین طریق قابل 
تحقق خواهند بود. در همین راستا، بازگرداندن اعتماد عمومی به سیاست گذاران با 

پرهیز از شتاب زدگی در اتخاذ تصمیمات اقتصادی ضروری است.
3- توجه به گروه های کم درآمد: 

معیشت گروه های کم درآمد جامعه آسیب زیادی را طی سال های اخیر دیده 
است. بنابراین، دولت آینده باید با کنار گذاشتن تدریجی روش های اعانه ای، زمینه 
ایجاد اشتغال پایدار و کسب درآمد مبتنی بر کار و تلاش برای آحاد جامعه، خصوصاً 
طبقه کم درآمد را فراهم آورد. در همین رابطه توزیع مجدد درآمد در جامعه از طریق 
سازوکار مالیاتی، به شرط کوچک و چابک شدن دولت، رویکرد درستی است که 

منابع کافی برای کاهش شکاف طبقاتی را فراهم می سازد.
بلندمدت  استراتژی های  اساس  بر  اقتصادی  سیاست های  تنظیم   -4

صنعتی، معدنی، کشاورزی و تجاری:
اقتصاد ایران تا به حال از یک برنامه راهبردی جامع که با تغییر دولت ها و سلیقه ها 
با  از این رو مقتضی است دولت آینده  دچار اختلال نشود بهره مند نبوده است. 
همکاری تمامی بخش خای حاکمیت، برنامه کلان، جامع و هماهنگی تدوین کند 

که رویکردها و سیاست ها در بلندمدت مبتنی بر این برنامه تنظیم شود.
5- اتخاذ رویکرد تولید محور:

تولید و تولید محوری، اساسی ترین نیاز اقتصاد ایران در شرایط فعلی است. بنابراین 
معیار برای انتخاب هر سیاستی، باید نقش و تأثیری باشد که در تقویت تولید ملی 
بتواند ایفا کند. از این روی، انتظار می رود مجموعه سیاست ها و رویکردها در سطح 
کلان حاکمیت در راستای رفع موانع تولید تدوین و اجرا شود. تأمین نقدینگی مورد 

نیاز واحدهای تولیدی و کاهش فشارهای سیستم بانکی و دوایر دولتی در شرایط 
رکود اقتصادی، مصداق بارز و مورد توقع نگاه تولید محور به اقتصاد است.

6- تعامل با فعالان اقتصادی:
طی سال های اخیر، زیرساخت مناسبی مانند شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی و کمیته ماده 76 قانون برنامه پنجم توسعه برای ایجاد فضای تعامل میان 
دولت و فعالان بخش خصوصی ایجادشده است. توقع فعالان اقتصادی از دولت آینده 

استفاده بهینه از این ظرفیت ها و مشارکت مستمر در این نهادهاست.
7- اصالت بخشی به محیط کسب وکار در مسیر پیشرفت: 

از میان روش های موجود برای دست یابی به شرایط اقتصادی بهتر، رویکرد بهبود 
محیط کسب وکار به عنوان زمینه ساز مناسب برای تسریع آهنگ توسعه اقتصادی، 
مورد توصیه فعالان بخش خصوصی به دولت آینده است. لذا اجرای کامل و سریع 
این قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار، به مثابه نقشه راهی برای این رویکرد 

است. اجرای این آن ضروری و جدی است.
8- اصلاح مناسبات بین المللی:

توجه به پیوند هم افزای میان اقتصاد و روابط بین المللی به عنوان یکی از اصول 
پذیرفته شده در توسعه اقتصادی در جهان امروز مورد تاکید است. لازم است دولت 
آینده بر مبنای این اصل تعامل سازنده با دیگر کشورها را در عین پایبندی بر ارزش 

ها در دستور کار قرار دهد.
9- اصلاح و بهبود سیاست های تجاری:

اتخاذ سیاست های تجاری متناسب و مبتنی بر رویکرد کاهش وابستگی به نفت 
و جایگزینی درآمدهای ناشی از ارزش افزوده صادرات غیر نفتی به منظور تقویت 
تراز تجاری کشور، اصل مهمی است که لازمه آن شفافیت در سیاست های تجاری 

دولت آینده است.
10- قانون مداری در لایه های اجرایی:

از  یکی  موضوعه،  قوانین  با  میانی  لایه های  در  اجرایی  رویه های  تطابق  عدم 
چالش های مهم فعالان اقتصادی است. شایسته است دولت آینده در تمامی لایه های 
توان مدیریتی و  به  تا  را حفظ کند  و مقررات  قوانین  به  پایبندی خود  اجرایی، 

برنامه ریزی فعالان اقتصادی کمک شود.
11- تشویق سرمایه گذاری:

کاهش نرخ تشکیل سرمایه ثابت در سال های اخیر، پیامدهای منفی فراوانی برای 
کشور به دنبال داشته است. دولت یازدهم باید با تسهیل شرایط، حمایت مستمر 
و تأمین امنیت برای سرمایه گذاری داخلی و خارجی، زمینه های لازم برای تولید 
محوری را فراهم آورد تا به این ترتیب مشکلاتی نظیر تورم، بیکاری و فساد اقتصادی 

کاهش یابد.
12- اخلاق و سرمایه اجتماعی:

سرمایه های اجتماعی در سه بعد اعتماد، مشارکت و همیاری طی سال های اخیر 
کاهش یافته است. از این روی، دولت آینده باید اقداماتی عملی به منظور ارتقای 
سطح عمومی در جامعه به ویژه بازگرداندن اعتماد مردم به مسئولان از طریق مبارزه 
با فساد در دستگاه های دولتی، پرهیز از تناقض در گفتار و عمل و همچنین احیای 

اصول اخلاق حرفه ای فراهم آورد.
13- استفاده از مدیران متخصص:

استفاده از مدیران متخصص و کارآمد ضرورت انکارناپذیر مدیریت کلان کشور 
در برهه خطیر کنونی است. دولت آینده باید زمینه بازیابی و به کارگیری تجربه های 
انباشته کشور و حضور مدیران موفق را فراهم کند. در این راستا احیای سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی به عنوان نماد مدیریت کلان حرفه ای و تخصصی کشور امری 

ضروری است.
14- توانمندسازی بخش خصوصی:

حضور بخش خصوصی در تمامی مراحل تصمیم سازی، تصمیم گیری و اجرای 
تصمیمات باید توسط دولت یازدهم در نظر گرفته شود.

یکی از بزرگ ترین مشکلات طی سال های اخیر 
وضعیت صنعت خودرو در کشور بوده است. صنعت 
اشتغال زا و پول ساز کشور طی سال گذشته پر سر 
و صدا شد و همگان را با اسب سرکش گرانی خود 
همراه ساخت. خودروهای وطنی قیمتشان سر به 
هولدینگ  مدیرعامل  یگانه  یعقوب  کشید.  فلک 
پولادیش کاهش شدید تولید خودرو را به قیمت 
مربوط  سازان  قطعه  اسفبار  وضعیت  و  خودرو 
می داند. تولید خودرو سال گذشته با یک کاهش 
4۰ درصدی مواجه شد و این وضعیت در سه ماهه 
اول امسال به حدود 5۰ درصد رسیده است. وی 
می گوید ما روزی 1۰۰۰ سری دیفرانسیل تحویل 
می دادیم، حال گاهی این عدد به ۲۰۰ سری رسیده 

است. 
یگانه می گوید: مهم ترین عامل ایجاد این وضعیت 
تورم و نبود نقدینگی در واحدها بوده است. تمام تن 
خواه گردان ما در بانک یک شبه به یک سوم ارزش 
خود رسید. دلیل آن کاهش ارزش پول ملی بوده 
است. البته عده ای می گویند قیمت دلار می توانست 
به صادرات قطعه کمک کند. خوب اگر فقط این 
عامل مهم بود چین و ژاپن هم باید این کار را بکنند 
و با پایین نگه داشتن ارزش پول ملی خود به فعالیت 

ادامه بدهند. خوب چه فرقی می کند دلار 1۰۰۰ تومان باشد و یا 5۰۰۰ تومان، بنده 
مواد اولیه را متناسب با این قیمت خریداری می کنم.

الان بحث این مطرح است که قطعه سازان برای برون رفت از این مشکلات به 
سمت صنایع دیگر مثلًا صنعت نفت تغییر مسیر دهند. خوب سئوال من این است ما 
که با تیراژ تقریبا اقتصادی در آن حوزه فعالیت می کردیم و تجهیزاتمان متناسب با 
آن تیراژ بود، با تیراژ پایین این صنعت جدید خود را چگونه باید تطبیق دهیم. آنچه 
باعث اقتصادی شدن کار می شود تیراژاست. بسیاری از قطعات این صنعت عمری 

بلند دارند. شرکت هایی که در این حوزه موفق شده اند مثلًا 
فلنج را برای کل پالایشگاه های دنیا تولید می کنند. آیا با این 

وضعیت تحریم ها ما امکان چنین تولیدی را داریم؟ 
وی معتقد است البته در صنعت قطعات ریلی و واگن سازی 
به شر ط حمایت، فرصت های جدید وجود دارد که می توان 
صنعتی  خودروسازی  وضعیت  ولی  کرد.  سرمایه گذاری 
متفاوتی است ما اگر ۲ میلیون خودرو تولید کنیم به طور 
مثال باید 3۲ میلیون سوپاپ تولید کنیم که 1۰ تا کارخانه 
فقط باید این عدد سوپاپ را تولید کنند. وی راه حل برای 
صنعت خودروسازی را نوسازی آن می داند و معتقد است با 
نوسازی می توانیم در حد کره جنوبی خودرو تولید کنیم. البته 
شاید ایراد شما طراحی باشد و بگویید ما در این عرصه ضعیف 
هستیم ولی بدانید که در دنیا فقط چند شرکت آلمانی و 
ایتالیایی این کار را انجام می دهند. ما باید کار تخصصی را 
به متخصص آن بسپاریم. مثلاً در دنیا انگلیس ها در بانکداری 
در  هلندی ها  دریایی،  صنایع  در  نروژی ها  هستند،  پیشرو 
لبنیات، نیوزلند در فرآوری گوشت، لذا ماهم باید تخصصی در 
این بخش ورود کنیم. کار دسته جمعی و گروهی برای تولید 

مجموعه های خودرو نیز گام بعدی است.
خودرو،  قطعه سازی  حوزه  در  بخش خصوصی  فعال  این 
عنوان  به  روحانی  دکتر  آقای  از  صنعت  این  مطالبه 
رئیس جمهور منتخب مردم را اعطای تسهیلات کم بهره 3 تا 
4 درصدی به شرکت های خودروساز می داند. همچنین با بهتر کردن روابط خارجی 
زمینه دسترسی به اعتبارهای خارجی ایجاد گردد. تیم اقتصادی دولت جدید باید 
بتواند حداقل با یک قیمت معقول دلار را تثبیت کند، تا صنایع خودشان را تطبیق 

دهند. 
وی می گوید: رانت خواری باید در این صنعت حذف شود. در گام بعدی نیز بانک ها 
با شرایط سهل تری به قطعه سازان تسهیلات اعطا کنند. ما الگوهای حداقلی مناسب 

مثل ترکیه داریم. کافی است کمی به اطراف خود توجه کنیم.

رضا غبیشاوی 
ایران در آستانه تغییر بنیادین: اداره کشور بدون صادرات نفت 

تحولات مربوط به صادرات نفت ایران که در تاریخ این صنعت بی سابقه بوده، 
گذشته از پیامدهای منفی کنونی اقتصادی ، آثار دراز مدتی در ساخت مناسبات ملت 

و دولت ایران خواهد داشت که می توان در چند نکته به آن اشاره کرد.
1- ایران در سه سال اخیر تحت تحریم های شدید اروپا و آمریکا، با کاهش تولید و 
صادرات نفت خام روبه رو شده است. بر این اساس صادرات نفت ایران در سال ۲۰11 
از ۲.5 میلیون بشکه در روز به 7۰۰ هزار بشکه در ماه می ۲۰13 کاهش یافته است. 
آمریکا، تلاش می کند با تشدید تحریم ها تا پایان ۲۰13، صادرات نفت ایران به زیر 

5۰۰ هزار بشکه و تا پایان ۲۰14 این رقم به صفر برسد.
۲- یکی از مهم ترین متغیرها در رابطه دولت - ملت در ایران و ساخت حکومت در 
این کشور، موضوع نفت و درآمدهای سرشار آن است. برخی از تحلیلگران معتقدند با 
وجود درآمد سرشار نفتی، دولت خود را محتاج مردم نمی داند و نیازی به پاسخگویی 
به آنها نمی بیند. در حالی که در دیگر دولت ها، چون درآمدهای کشور از طریق 
فعالیت های تولید - خدماتی و دریافت مالیات تامین می شود لذا معادله دولت - ملت 
یکطرفه نیست بلکه دو طرفه است ؛ دولت برای کسب درآمد نیازمند مردم یعنی 
بخش خصوصی است به همین دلیل، روند دموکراسی و مطالبه گری مردم از دولت 

نیز قدرت و مشروعیت می یابد. 
برنامه ریزی های  با  بادآورده،  نیز در چنین کشورهایی بدون درآمدهای  دولت 
غیرعلمی و احساساتی روبه رو نیست. هر اظهار نظر و اقدام غیرمسؤولانه گرچه 

کوچک می تواند بر درآمدهای کشور تاثیر و تبعات منفی داشته باشد. 
3- درآمدهای نفتی حدود 7۰ درصد از درآمدهای ارزی ایران و بخش عمده ای از 
درآمد بودجه سالانه ایران را تامین می کند. به اعتقاد بخشی از کارشناسان، تا زمانی 

که درآمدهای نفتی وجود داشته باشد امکان تغییر استراتژیک در ساخت دولت و 
رابطه آن با ملت نیست.

تجربه هم ثابت کرده است که تا کنون این امکان میسر نشده است که در حالت 
عادی و بر اساس برنامه ریزی طولانی مدت، وابستگی به نفت کاهش جدی یابد.

4- ایران کشوری پهناور و با جمعیت بالا و دارای پتانسیل ها و زمینه های بسیاری 
برای درآمدزایی است که با وجود تحریم های آمریکا در بخش های بانکی و حمل و 
نقل و ... ، بازهم امکان فعالیت اقتصادی و تولید کالا و ارائه خدمات و تولید ثروت- هر 
چند با مشکلات جدی - وجود دارد. در صورت قطع کامل صادرات نفت ایران، دولت 
مرکزی مجبور به آزاد کردن ظرفیت های سراسری ایران برای تولید ثروت خواهد بود.
سازمان های رسمی و غیررسمی ایران نیز تاکنون ثابت کرده اند در موضوعاتی که 
به حیات نظام مرتبط است؛ یا ظرفیت حداکثری فعال می شوند. از آنجا که آزاد کردن 
ظرفیت های سراسری ایران برای تولید ثروت به طور مستقیم به حیات نظام و فعالیت 

آن مرتبط است؛ چنین اقدامی عملی خواهد شد. 
تولید ثروت از بخش های مختلف اقتصادی ایران خود منجر به تقویت بخش 
خصوصی، ارائه اختیارات بیشتر به استان ها و سازمان های پایین دستی، شفافیت 
سازی در آمار، هزینه کردها و درآمدها، قوانین، افزایش بهره وری، افزایش کارآمدی، 
افزایش اهمیت کارآمدی و در یک کلام ایران بدون درآمد نفتی به سمت مردم 
سالاری و دموکراسی بیشتر حرکت خواهد کرد، هر چند در بدو امر مشکلات متعددی 

پیش روی کشور خواهد بود.
 مخلص کلام آن که قطع درآمدهای ایران به همان اندازه در ساختار کشور و رابطه 

دولت - ملت تاثیرگذار خواهد بود که ورود آن، تأثیر گذار بود. 

یعقوب یگانه یکی از قطعه سازان مطرح استان
وضعیت اسفبار خودروسازی کشور

مطالبات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران از دولت آینده
اقتصاد علمی
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پروندهپرونده

بر اساس آنچه که پیش از انتخابات 
حسن روحانی رییس منتخب دولت 
توسعه  است،  کرده  اعلام  یازدهم 
بلندمدت  برنامه  اقتصادی مهم ترین 
دولت وی است. اما با توجه به شرایط 
اقتصادی  هدف  اصلی ترین  موجود، 
»بهبود   139۲-96 دوره  طی  او 

معیشت مردم« خواهد بود. 
یازدهمین  یافتن  پایان  با  اکنون 
جمهوری،  ریاست  انتخابات  دوره 
رییس جمهور  تا  رسیده  آن  زمان 
در  جامعه  اعتماد  مورد  و  منتخب 
کردن  برآورده  و  اجرا  برای  تلاش 
پیش  که  برآید  وعده هایی  تمامی 
به  نسبت  خود  تبلیغات  در  این  از 
آن ها برای مردم امید و انتظار ایجاد 
که  است  حالی  در  این  است.  کرده 
بی تردید عمل به قول ها و برنامه های 
اولویت  راس  در  بایستی  اقتصادی، 
های رییس دولت تدبیر و امید باشد. 
های  برنامه  و  ها  دیدگاه  هرچند 

دکتر حسن روحانی به صورت جامع و مدون تشریح نشده است، اما در این بخش 
سعی گردیده است تا بر آنچه وی و تیم اقتصادی اش در ایام تبلیغات انتخاباتی 
مطرح نموده اند، مروری داشته باشیم. امید است در سال 1396 فعالان عرصه 
کسب و کار، کارشناسان و افکار عمومی نمره قابل قبولی به عملکرد اقتصادی 

دولت یازدهم اختصاص دهند.

بهبود شرایط محیط کسب وکار برای ایجاد اشتغال و کاهش بیکاری
رییس جمهور منتخب در مورد ایجاد اشتغال و کاهش نرخ بیکاری را مهم ترین 
دغدغه و نگرانی مردم دانسته و گفته است: وقتی در جامعه ایرانی بیش از سه 
میلیون نفر بیکار و بیش از 8۰۰ هزار نفر نیروی متخصص فارغ التحصیل آماده کار 
وجود دارد نشان می دهد این مهم ترین موضوع است از این رو راه حل این مسئله 
فضای  بهبود مستمر  قانون  متأسفانه  که  است  بهبود شرایط محیط کسب وکار 
کسب وکار در مجلس شورای اسلامی تصویب شد، اما آیین نامه های اجرایی آن 
تصویب نشد و تا زمانی که این قانون اجرا و تصویب نشود راه حل اساسی برای این 
کار وجود نخواهد داشت به علاوه ما باید به آموزش نیروهای کار برای فرصت های 

شغلی پایدار توجه کنیم. 
بیکاری تنها مشکل اقتصادی نیست بلکه باعث مشکلات روانی و فساد اخلاقی 
نیز می شود از این رو اشتغال نیروی انسانی نه تنها یک هدف اساسی در اقتصاد 

بلکه یک ضرورت پر اهمیت در عرصه های اجتماعی، فرهنگی و سیاسی است. 
متأسفانه نرخ بیکاری در کشور طی سال های گذشته با وجود مبالغ قابل توجهی 

برای  که  تومان(  میلیارد  هزار   ۲1 از  )بیش 
طرح های زودبازده پرداخت شده، افزایش یافته 
است. به طوری که طی سال های 1384-1391 
درصد   1۲.۲ به  درصد   11.5 از  بیکاری  نرخ 
رسیده است و بر اساس گزارش رسمی مرکز آمار 
ایران، در سال گذشته بیش از سه میلیون و 56۰ 

هزار نفر از هم وطنان بیکار هستند. 
از این تعداد، 768 هزار نفر دارای تحصیلات 
این جمعیت  اشتغال  با  بنابراین،  هستند.  عالی 
بیکاری  نرخ  تنها  نه  انسانی،  سرمایه  و  بزرگ 
برای  بزرگی  بلکه ظرفیت  یافت  کاهش خواهد 

»رشد تولید ملی« فراهم می شود. 
با توجه به اهمیت فراوان این موضوع، افزایش 
سطح اشتغال با سه راهبرد »انبساط در تقاضا«، 
و  محیط  در  »انعطاف  و  عرضه«  در  »انقباض 
»دولت  کار  دستور  در  بیکاری«  بیمه  پرداخت 

تدبیر و امید« با اولویت ویژه قرار 
خواهد داشت. 

مهار  و  ارزان  مسکن  تأمین 
قیمت آن

و  وجود  اینکه  بیان  با  روحانی 
در  مهمی  نقش  مسکن  تأمین 
آرامش روحی خانوارها دارد اظهار 
تأمین مسکن  بود که اصل  کرده 
ارزان برای جامعه مخصوصاً نسل 
مهر  مسکن  عیوب  رفع  و  جوان 
امید  و  تدبیر  برنامه های دولت  از 

است. 
قیمت مسکن در سال های اخیر 
 8۲ رشد  کلنگی  مسکن  برای 
درصدی و برای آپارتمان رشد 5۲ 
درصدی داشته است. طرح مسکن 
مهر هم با مشکلاتی مواجه است. 
پسندیده ای  کار  آن  اصل  اگرچه 
بود لیکن قرار بود ۲۰۰ هزار واحد 
این  اما  در 1۰ سال ساخته شود 
میزان به یک و نیم میلیون واحد مسکونی افزایش یافت، با شتاب زدگی بدون 
مطالعه مکان یابی صحیح و رعایت اصول فنی و مهندسی که در نتیجه عیوب 
فراوانی دارد. برای تکمیل مسکن مهر چندین میلیارد اعتبار لازم است و بانک 
مسکن هم به خاطر همین طرح از بانک مرکزی استقراض کرده به نظر من مسکن 
مهر اشکالات فراوانی دارد اما چاره ای نیست جز این که در دولت بعد اشکالات 

مرتفع و نواقص رفع شود. 

اهمیت به تولید و مقابله با فساد برای ایجاد عدالت اقتصادی
روحانی همچنین در راستای ایجاد عدالت اقتصادی معتقد است که زمانی به 
این هدف می توان دست یافت که هر چیزی در جای خودش قرار بگیرد که اولین 
مسئله در این زمینه تولید است تا بتوانیم تولید را در جایگاه خودش قرار بدهیم، 
چرا که در شرایط امروز به جای اینکه تولید داخلی را بیشتر کنیم به واردات روی 
آورده ایم و این بزرگ ترین بی عدالتی است. عدالت اقتصادی این است که در شرایط 
فشار دشمن بتوانیم به تولید کمک کنیم، فضا را بهبود ببخشیم و تولید داخلی را 

بیشتر کنیم و از واردات کم کنیم. 
شعارهای سیاسی ما با عملکرد اقتصادی ما سازگار نیست. در شعار سیاسی، 
شعار مقاومت می دهیم اما در عمل در بخش اقتصادی مقاومتی در کار نیست. 
در شرایطی که سیاست اقتصادی و سیاسی ما باید منطبق باهم باشند می بینیم 
ما  یکدیگر حرکت می کنند.  از  و کاملًا جدا  دارد  متفاوت وجود  رویکرد  که دو 
در اقتصاد با واردات و دست نیاز به سوی بیرون دراز کردن اعلام نیاز می کنیم 
اما در سیاست اعلام بی نیازی می کنیم این همه 
بی عدالتی  برای  در کشور یک شاخص  بیکاری 
هم  معروفی  است. حتی شاخص های  اقتصادی 
که وجود دارند، این امر را نشان می دهند. مثلًا 
شاخص ضریب جینی را در نظر بگیریم آخرین 
اعلام بانک مرکزی نشان می دهد بعد از اجرای 
هدفمندی یارانه ها دو دهک بالا و دو دهک پایین 
اما  برده اند و متنعم شده اند  تا حد زیادی سود 
شش دهک وسط در فشار اقتصادی قرارگرفته اند 
نیازهای  بین  عدالتی  که  می دهد  نشان  این  و 

واقعی و عملکرد دولت وجود ندارد. 
همچنین در بحث عدالت باید به مسئله رانت 
و فساد اشاره شود چرا که متأسفانه در سال های 
فساد  بودیم.  مواجه  مقوله  این  با  بیشتر  اخیر 
مسئله ای است که رهبری همواره بر آن تاکید 
کرده اند. عدالت هم فرصت برابر برای کل مردم، 

اتباع ایرانی و همه اقوام و مذاهب و زن و مرد است. 
در برخی بخش ها باید قانون اساسی مخصوصاً فصل سوم آن را به خوبی اجرا 
کنیم. عدالت اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی باید هر سه مورد توجه قرار گیرد. در 
عدالت اجتماعی حمایت از محرومین باید در اولویت باشد، کسانی که حقوق ثابت 
دارند کارمندان، کارگران مورد توجه قرار گیرند و زنان بیکار نیز نیازمند توجه 

هستند. 
در بین زنان نیز افراد ۲۰ تا ۲9 سال در زمره بیکاران هستند. ما باید عدالت را در 
تمام امکانات کشور مشاهده کنیم و یکی از راه های آن این است که همه احساس 
کنند به صورت برابر می توانند از امکانات فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی که در کشور 

وجود دارد، استفاده کنند. 
نکته مهم در بحث عدالت، تمرکززدایی است. امروز استان های کشور احساس 
می کنند این توان را دارند که برای اداره استان خود تصمیم گیری کنند اما این 
تصمیمات در تهران متمرکزشده. ما باید بار را از دوش تهران برداریم و امکانات و 

اختیارات بیشتری را به استان ها بدهیم. 

صادرات فرآورده های نفتی در دستور کار دولت روحانی
کاهش  با  مواجهه  برای  خود  دولت  برنامه های  مورد  در  همچنین  روحانی 
درآمدهای نفتی در اولین سال تشکیل نیز مهم ترین اقدام را دستکشی از خام 
فروشی دانسته و توضیح داده است: امروزه بسیاری از کالاها را به صورت خام صادر 

می کنیم درحالی که می توان آن را به فراورده تبدیل و به فروش رساند. 
از این رو باید موانع برداشته شده تا مردم با ایجاد پالایشگاه ها و صنعت پتروشیمی 
نفت را از خام فروشی دربیاورند. باید موانع صادرات را برداشت تا صادرات غیر نفتی 
جای نفت جایگزین شود. ظرفیت های خالی صنعت ما که اکنون حدود 4۰ درصد 
است می تواند با امکانات کم، پر شود. اگر تولید زیاد شود می توانیم کمبودهای 
نفتی را جبران کرد. کشور ما می تواند مرکز صادرات برق در منطقه باشد یعنی نفت 

و گاز را به برق تبدیل کنیم و به کشورهای همسایه صادر کنیم. 

حرکت از مصرف محوری به تولید محوری
ریس جمهور منتخب مردم همچنین در راستای تقویت تولید ملی و حمایت 
از کار و سرمایه ایرانی بر حرکت از مصرف محوری به سمت تولید محوری تاکید 
رشد  محوری  مصرف  اخیر  سال های  در  اینکه  به  توجه  با  است:  گفته  و  کرده 
وجود  با  اکنون  که  واقعی شود چرا  رقابت ها  و  باید خصوصی سازی  است  کرده 
قدرت هایی که هم ثروت دارند و هم قدرت سیاسی، رقابت کردن با این قدرت ها 
برای تولیدکنندگان سخت است از این رو باید فضای رقابت را ایجاد کنیم به طوری 

که احساس امنیت اقتصادی وجود داشته باشد. 
در حال حاضر به احساس امنیت اقتصادی لطمه خورده و ما باید کارآفرینان را 

تشویق و فضا و سرمایه لازم را برای آن ها فراهم کنیم. 
به  ندارد. تهمت ها و برچسب ها  امنیت روانی در جامعه وجود  از سویی دیگر 
افراد زده می شود این ها باید از بین برود تا قادر باشیم برای میان مدت و درازمدت 

برنامه ریزی اقتصادی کنیم. 
از دیگر نظریات وی در مورد بهبود شرایط کسب وکار نیز به این شرح است: 

با  موانع کسب وکار  رفع  و  بخش خصوصی  برای  بهبود شرایط سرمایه گذاری 
اجرای قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار، مصوب اسفند 139۰ مجلس شورای 

اسلامی 
• ترویج و تقویت فرهنگ کار، تولید، کارآفرینی و استفاده از تولیدات داخلی 

• آموزش نیروی انسانی متخصص، ماهر و کارآمد متناسب با نیازهای بازار کار 
• ایجاد فرصت های شغلی پایدار با تأکید بر استفاده از توسعه فن آوری و اقتصاد 

دانش بنیان و آینده نگری نسبت به تحولات آن ها در سطح ملی و جهانی 
• ایجاد نظام جامع اطلاعات بازار کار 

بخش های  از  و حمایت  آن  ارتقای شاخص های  و  محیط کسب وکار  بهبود   •
خصوصی و تعاونی و رقابت از راه اصلاح قوانین و مقررات 

• رفع موانع تولید در کشور همچون دولتی بودن اقتصاد و نابرابری رقابت در 
اقتصاد کشور 

برای  بوروکراسی های گسترده  به کارآفرینان و حذف  بانکی  ارائه تسهیلات   •
دریافت تسهیلات بانکی 

• تشویق افراد به سرمایه گذاری و جذب سرمایه گذاران خارجی در کشور برای 
راه اندازی بنگاه های جدید اقتصادی و تولیدی 

ادامه اجرای قانون هدفمندی یارانه ها
روحانی برای ادامه هدفمندی یارانه ها نیز معتقد است که یارانه ها هدفمند نشد 
و باید هدفمند شود. هدفمندی یارانه ها برای این بود که عدالت به وجود بیاید و 
فرصت لازم به تولید داده شود. اما پرداخت وجه نقد به مردم باعث شده تا آن ها 
قدرت خرید نداشته باشند یعنی این رقم جبران تورم را نکرد 45 هزار تومان به 

مردم دادیم اما مردم بیشتر از آن را باید بپردازند. 
بنابراین این اصل باید ادامه پیدا کند اما رویکرد اصلی این است که جلوی تورم 
گرفته شود و ترمز تورم متوقف شود. به اعتقاد من یارانه افرادی که دارای حقوق 
ثابت هستند مثل کارگران و کارمندان باید تقویت شود. پیشنهاد دولت من یارانه 
کالایی به مردم است و مردم نسبت به تأمین کالاهای اساسی تضمین لازم را 

داشته باشند. 
از این رو در »دولت تدبیر و امید« قانون هدفمندی یارانه ها، به درستی اجرا 
خواهد شد و ضمن هدفمندیِ واقعی، هم چنان یارانه های نقدی پرداخت می شود 
و حتی محاسبه شده است که به تعدادی از دهک ها، بیشتر هم پرداخت شود 

همه وعده های اقتصادی »روحانی« در دولت تدبیر و امید

اقتصادی  عملکرد  با  ما  سیاسی  شعارهای 
، شعار  در شعار سیاسی   . نیست  ما سازگار 
مقاومت می دهیم اما عملًا در بخش اقتصادی 
که  شرایطی  در   . نیست  کار  در  مقاومتی 
عملکرد اقتصادی و سیاسی ما باید منطبق با 
متفاوت  رویکرد  که دو  بینیم  باشند می  هم 
یکدیگر  از  جدا  دوکاملًا  این  که  دارد  وجود 

حرکت می کنند .
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قصد افزایش ضریب مالیاتی را نداریم
نوبخت در مورد سیاست های مالیاتی حسن روحانی با بیان اعتقاد به اینکه مالیات 
پرداختی در ایران نسبت به سایر کشورها بسیار پایین است گفته بود که این در 
حالی است که در حال حاضر اقشاری که مالیات پرداخت می کنند نسبت به این 
مسئله معترض هستند و ممیزی مالیاتی نیز از اعتراض این اقشار گله می کنند اما 
آقای روحانی معتقد است نباید فشار مضاعف برای پرداخت مالیات به کارمندان و 

اقشار مختلف و واحدهای تولیدی، صنعتی 
وارد شود و نباید کمبودهایی که وجود دارد 
را با افزایش مالیات به اقشاری که در حال 
می کنند،  مالیات  پرداخت  به  اقدام  حاضر 
ابزارهای  از  می توان  بلکه  کنیم  جبران 
دیگری برای جبران کمبودها استفاده کنیم. 
همچنین استفاده از ابزارهای الکترونیکی 
و شناسایی افرادی که فعالیت های اقتصادی 
می کنند ولی مالیات پرداخت نمی کنند یکی 
مالیاتی  کمبودهای  جبران  راهکارهای  از 
است و در صورتی که بتوانیم از طریق یک 
را  اقتصادی  فعالین  این  مشخص  سیستم 
را  مالیات  سطح  می توان  کنیم  شناسایی 
مالیاتی  اینکه ضریب  به جای  داد  افزایش 
را افزایش دهیم و با این اقدام حتی می توان 
ضریب مالیاتی را کم کرد این در حالی است 
که وی قصد دارد ضرایب مالیاتی را افزایش 
مالیات  که  کسانی  از  مقابل  در  اما  ندهد 

نمی دهند، مالیات دریافت کند. 

ارائه  را  بودجه  آذرماه  از  قبل  قطعاً 
خواهیم کرد

مورد  در  روحانی  اقتصادی  نماینده 
اظهار  نیز   93 سال  بودجه ای  اولویت های 
که  است  معتقد  روحانی  آقای  بود:  کرده 

بودجه ابتدا باید در زمان مقرر خود که آذرماه است به مجلس ارائه شود و ما تأخیر 
در ارائه بودجه را توهین به مردم و مجلس می دانیم. 

همچنین میزان منابع کشور محدود و مشخص است و با همین روند فعلی بسیار 
خوش بینانه می توان گفت منابع اگر بیش از سال جاری و یا سال گذشته باشد 
ابتدا باید بخشی از آن را برای حقوق کارکنان دولت کنار گذاشت و همچنین باید 
برای تقویت قدرت خرید کارکنان که تورم توانایی آن ها را کاهش داده است بر 
اساس نرخ تورم حقوق آن ها را افزایش داد که این مسئله در قانون نیز ذکر شده 
است و شعار نیست و آقای روحانی نسبت به افزایش حقوق کارمندان نسبت به 

نرخ تورم مقید است. 
اگر آقای روحانی به عنوان رییس جمهور تعیین شود قطعاً قبل از آذرماه بودجه 
برای ساختار  را  استراتژیک مطالعاتی  مرکز مطالعات  ارائه می کند. همچنین  را 
بودجه ریزی انجام داده که این مدل متناسب با نظام جمهوری اسلامی است و 

بر مبنای عملکرد و آخرین شیوه بودجه ریزی تدوین شده است که البته طراحی 
بودجه به صورت عملیاتی را از سال 94 به بعد اجرایی می کنیم و سال 93 به 
همین ترتیبی که گفته شد یعنی اولویت حقوق کارمندان و پروژه های نیمه تمام 

که اولویت بندی می شوند تدوین خواهد شد. 

با یارانه های نقدی می توان برای بیکاران شغل ایجاد کرد
نماینده اقتصادی روحانی در مورد دیدگاه 
روحانی در مورد توسعه صنعتی و اشتغال 
بزرگ  یا  کوچک  بنگاه های  به  اولویت  و 
مطالعات  به  توجه  با  بود:  کرده  اظهار  نیز 
ایجاد  چگونگی  مورد  در  که  گسترده ای 
در  انجام شده  بیکاری  کاهش  و  اشتغال 
کار،  نیروی  تقاضای  بخش  سه  زمینه  این 
و محیط بازار کار وجود دارد گفته است که 
بر این اساس با توجه به نیروی آماده به کار 
در کشور به دنبال این هستیم تا با آموزش 
فنی و حرفه ای بخشی از این مشکلات را در 

بازار کار حل کنیم. 
عنوان  به  بتواند  باید  دولت  همچنین 
نماینده کارگر،  بین  را  رابطه متعادلی  پدر 
تا به حفظ  ایفا کند  کارفرما و خود دولت 

تولید و کارخانه ها بینجامد. 
صورت  به  نقدی  یارانه  حاضر  حال  در 
مساوی بین همه مردم تقسیم می شود که 
در  که  افرادی  که  چرا  نیست  درست  این 
دهک بالا قرار دارند به جای یارانه 45 هزار 
سرمایه گذاری  در  امنیت  نیازمند  تومانی 
هستند و می توان به جای این رقم شرایط 
را برای سرمایه گذاری آن ها فراهم کرد که با 
این کار و ورود سرمایه این اقشار در تولید، 
اشتغال ایجاد می شود و همین افرادی که 

در حال حاضر شغل ندارند می توانند وارد بازار کار شوند. 

افزایش قیمت حامل های انرژی یک تکلیف است
نماینده اقتصادی روحانی در مورد رویکرد حسن روحانی برای تخفیف منابع 
از  افزایش منابع حاصل از هدفمندی  یا  محدود حاصل از هدفمندی یارانه ها و 
طریق افزایش قیمت حامل های انرژی گفته بود که باید پذیرفت که افزایش قیمت  
حامل های انرژی بر اساس قانون یک تکلیف است و به تدریج باید انجام شود. 
مرحله اول آن انجام شد و فشار آن را بر روی مردم مشاهده کردیم. اما معتقدم 
باید با مردم صادقانه صحبت کنیم و بدانند قانون هدفمندی یک قانون است که 

باید اجرا شود اما مهم نحوه اجرای آن است. 

بازار میوه شب عید قابل کنترل است

روحانی  اقتصادی  نماینده 
دولت  سیاست  اینکه  مورد  در 
آقای روحانی در صورت انتخاب 
مورد  در  جمهوری  ریاست 
و  خاص  ایام  در  میوه  واردات 
است  این  نیز  عید  شب  مانند 
که وی معتقد است که مسائلی 
خاص  ایام  در  رابطه  این  در 
برنامه ریزی  با  می شود  ایجاد 
زمانی  البته  است.  قابل کنترل 
باشد  زیاد  بازار  در  تقاضا  که 
قیمت  افزایش  با  نمی توان 
در  باید  و  کرد  کنترل  را  بازار 
گونه ای  به  زمستان  و  تابستان، 
ایام  در  که  کرد  ذخیره سازی 
عید مشکلی وجود نداشته باشد. 
در دولت نهم، دهم و دولت های 

قبلی فشار زیادی به ملت وارد شد که هیچ کدام از دولت ها قصد بدی نداشتند ولی 
برنامه ریزی آن ها به نحوی بود که بین دو راه ماندند اینکه اقدام به واردات کنند یا 

از تولیدات داخل حمایت کنند که باعث افزایش قیمت می شود. 

برای بهینه سازی خودروها قاطعانه برخورد خواهیم کرد
نوبخت در مورد نظر روحانی در مورد بهینه سازی خودروها از سوی خودروسازان 
که سازمان استاندارد، نیروی انتظامی و سازمان محیط زیست آن ها را در آلودگی 
هوا مقصر می دانند نیز بیان کرده بود: رییس جمهور باید طرف حق و منطق را 

بگیرد. 
از این رو باید دید این وضعیت و آلودگی ناشی از چیست؟ و در صدد ترمیم آن 
برآمد و همان طوری که در برنامه اول، دوم و سوم گفته شده صنایع خودروساز 
داخلی با توجه به احترامی که برای آن ها قائلیم باید به دنبال بازسازی صنایع بروند 

و در این زمینه باید قاطعانه برخورد کرد و با برنامه ریزی پیش رفت. 

صنعت و کشاورزی را باید در کنار یکدیگر فعال نگه داشت
وی در مورد دیدگاه روحانی در اولویت دادن به صنعت و کشاورزی نیز معتقد 
به صورت  به محدودیت هایی که دارد  با توجه  را  ما  برنامه پنجم منابع  بود که 
مشخصی بین کشاورزی یا صنعت تقسیم کرده است. اما مهم این است که چگونه 
این تقسیم درآمدی بین صنعت و کشاورزی انجام می شود که راهکار آن نیز باز در 
برنامه پنجم آمده است و لازم نیست بگوییم یا صنعت یا کشاورزی و می توان هر 

دو را در کنار هم فعال نگه داشت. 
همچنین حمایت از کشاورز را بدون اینکه به مسائل مادی نیاز باشد می توان 

انجام  آن ها  مورد  در  اتخاذی  سیاست های  با 
هدفمندی  قانون   7 ماده  در  که  طوری  به  داد 
یارانه ها  هدفمندی  درآمد  درصد  اختصاص 5۰ 
به سرپرستان خانوار اجبار نبود بلکه دولت مجاز 
به اختصاص این میزان بود اما بر اساس ماده 8 
قانون هدفمندی دولت مکلف است 3۰ درصد از 
درآمد حاصل از هدفمندی را به تولید اختصاص 
این  مدنظر،  اهداف  اساس  بر  می تواند  که  دهد 

درآمد را هزینه کند. 
می توان سرمایه گذاری در بخش کشاورزی که 
در حال حاضر کاهش داشته را افزایش دهیم و 
این کار برای کشور ما که با تحریم روبرو است 
اهمیت  از  مردم  غذایی  امنیت  نیز  مقابل  در  و 
بالایی برخوردار است، بایستی به صورت جدی 

پیگیری شود

پرداخت عادلانه سودهای بانکی
نماینده اقتصادی روحانی همچنین در تشریح 
سیاست روحانی در مورد سوءاستفاده های بانکی 
تحقیقات  اساس  بر  که  بود  کرده  تاکید  نیز 

انجام شده معتقدیم اگر سپرده ها 
استفاده  مورد  و  بماند  بانک  در 
در  سرمایه  همان  بگیرد،  قرار 
گردش بازار پول است. از این رو 
کنیم  مجازات  را  افراد  نباید  ما 
بانک های  در  را  پولشان  که 
با  اسلامی ما سپرده کنند ولی 
که  تورم 3۰ درصدی  به  توجه 
هر  یا  ماه  هر  می شود  موجب 
پول  ارزش  از  درصد   3۰ سال 
انتظار  نباید  شود  کاسته  مردم 
سود  پرداخت  با  باشیم  داشته 
۲۰ درصدی بلندمدت پنج ساله 
پول  ارزش  کاهش  این  جبران 

برای مردم جبران شود. 
در مقابل مردم، تولیدکنندگان 
نیز قصد کار کردن دارند و وقتی 
تسهیلاتی را دریافت می کند، سود آن بیش از ۲4 درصد است. بنابراین تولیدکننده 
در  بدهد  وی  به  سود  درصد  حداقل 35  که  کند  سرمایه گذاری  کاری  در  باید 
اهداف  برنامه های موجود  بر اساس  و  این شرایط نقش دولت مشخص می شود 
مشخص شده و باید ببینیم سرمایه گذاری در کدام بخش ها می تواند ما را به اهدافی 
که در اولویت کارمان است برساند این در حالی است که در حال حاضر مردم برای 
جبران کاهش ارزش پول خود به بازار ارز یا سکه می روند زیرا هم نقد شوندگی آن 
بالا است و هم امکان خارج شوندگی آن از کشور بیشتر است و این باعث شد نرخ 
ارز تا 35۰۰ تومان افزایش پیدا کند که به هیچ عنوان این قیمت نرخ واقعی ارز 

نیست و این یک موج روانی بود که با ورود پول های سرگردان ایجاد شد. 
اگر نظام بانکی با پرداخت عادلانه سود، سپرده گذاران را به خود جلب کند و 
بازار سرمایه و بورس یا مسکن فعال شوند نرخ ارز افزایش نمی یابد و می توانیم به 
سرمایه گذاران یک عدد واقعی را برای ارز مشخص کنیم تا اطمینان آن ها نیز برای 

سرمایه گذاری افزایش پیدا کند. 

استقلال بانک مرکزی در دولت روحانی
نماینده اقتصادی روحانی در مورد استقلال بانک مرکزی و اینکه آقای روحانی 
معتقد است باید رییس بانک مرکزی به دستور دولت مشخص شود یا مستقل 
باشد، اظهار کرده بود که آقای روحانی روزی که برای ثبت نام در انتخابات ریاست 
گفت،  با صراحت  خود  برنامه های  به  مروری  آن  از  پس  کرد  جمهوری شرکت 
احیای سازمان مدیریت و برنامه ریزی و مسئله استقلال بانک مرکزی جزو اهداف 
وی است. البته نه تنها استقلال بانک مرکزی بلکه استقلال شورای پول و اعتبار 

نیز اهمیت دارد. 

افزایش بهره وری جبران تعطیلات است
نوبخت در مورد میزان تعطیلات فعلی کشور 
و سیاست آقای روحانی در این زمینه نیز عنوان 
از  شد  قرار  پنجم  برنامه  در  معتقدم  بود:  کرده 
برای  آن  درصد  واحد   5.5 رشد،  درصد  هشت 
درصد  واحد   ۲.5 و  جدید  سرمایه گذاری های 
برای افزایش بهره وری اختصاص یابد که در جمع 

33 درصد می شود. 
در برخی کشورها که تعطیلات آخر هفته آن ها 
تعطیلات  این  یکشنبه«  و  است »شنبه  روز  دو 
برای این است که خستگی یک هفته که پشت 
سر گذاشته اند و واقعاً نیز طی آن روزها به سختی 
کار کرده اند، برطرف شود و بعد با شروع هفته 
با انرژی کار خود را از سر بگیرند. البته مدیران 
آن ها نیز از کارمندان کار می خواهند و آن ها نیز 
در طول هفته از هشت ساعت کار خود بهره وری 
کامل را خواهند داشت نه اینکه در کشور ما حتی 
در برخی مواقع ساعت کار مفید روزانه دو الی سه 

ساعت است. 

دیدگاه های اقتصادی روحانی از زبان نوبخت
اما نوبخت به عنوان نماینده اقتصادی دولت روحانی پیش از این به تشریح پاره ای از 
مواضع اقتصادی وی پرداخته بود که در ادامه به بخش هایی از آن اشاره خواهد شد. 

بدون این که دولت مجبور شود از منابع دیگری مانند منابع بانکی و صندوق ارزی، 
برداشت غیرقانونی داشته باشد. 

ثبات بازارهای اقتصادی برای مهار گرانی و تورم
روحانی به عنوان رییس جمهور منتخب دور یازدهم مهم ترین مسئله در مهار 
تورم را بازگرداندن آرامش و ثبات به بازار طلا و پول عنوان کرده و بیان کرده است: 
مردم دائماً دچار نگرانی هستند که برای تأمین کالاهای روزمره خود، که امروز 
یک قیمت دارد، در روزهای آینده چه قیمتی باید پرداخت کنند بنابراین راه حل 

اصلی رفع موانع تولید است. 
تولید باید به حرکت در بیاید تا با آمدن کالاها به بازار و تعادل بین عرضه و تقاضا 
تورم کاهش پیدا کند. دولت در سال های گذشته اموالی را که جزو ثروت ملی بود، 
می فروخت و برای بودجه های جاری خرج می کرد. در سال 91، 151 هزار و 396 

میلیارد از سهام برای مخارج روزمره دولت بر بودجه جاری هزینه شد. دولت از 
سرمایه های ملی برای هزینه های جاری صرف می کند و حجم دولت نیز مرتباً 
افزایش پیدا می کند. ما باید نقدینگی را کنترل کنیم تا بتوانیم با تورم مبارزه کنیم. 
وی همچنین با بیان اینکه هرچند هدف بلندمدت اقتصادی، توسعه اقتصادی 
است ولی با توجه به شرایط موجود، مهم ترین هدف اقتصادی طی دوره 139۲-96 
باید »بهبود معیشت مردم« باشد افزود: این بهبود معیشت باید با افزایش قدرت 
خرید خانوارها و کاهش شکاف درآمدی دهک های بالا و پایین در زندگی مردم و 

اقتصاد ملی خود را نشان دهد. 
از این رو برای این که چنین بهبودی در اقتصاد خانوار به وجود آید، باید تولید 
ثروت ملی و توزیع عادلانه ثروت ملی به عنوان دو راهبرد اصلی در دستور کار 
دولت آینده قرار گیرد چرا که اگر در کشور ثروت ملی تولید نشود، باید فقر توزیع 

شود. 

تولید باید به حرکت در بیاید تا با آمدن کالاها 
به بازار و تعادل بین عرضه و تقاضا تورم کاهش 
اموالی  گذشته  سال های  در  دولت  کند.  پیدا 
برای  و  می فروخت  بود،  ملی  ثروت  جزو  که  را 
 ،91 سال  در  می کرد.  خرج  جاری  بودجه های 
151 هزار و 396 میلیارد از سهام برای مخارج 
روزمره دولت بر بودجه جاری هزینه شد. دولت 
جاری  هزینه های  برای  ملی  سرمایه های  از 
افزایش  مرتباً  نیز  و حجم دولت  صرف می کند 
پیدا می کند. ما باید نقدینگی را کنترل کنیم تا 

بتوانیم با تورم مبارزه کنیم. 
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و  جمهوری  ریاست  همزمان  انتخابات  شاهد  امسال  خردادماه   24
در  نفر  هزار  در حدود  اینکه  بودیم.  در کشور  روستا  و  شوراهای شهر 
نهاد  عالی ترین  اداره  توان  زنجان  و  تبریز  ارومیه،  اردبیل،  شهرهای 
پرونده  این  در  که  است  مسئله ای  دیدند،  خود  در  را  شهری  مدیریت 
مجال بررسی آن نیست. 21 نفر در شهر تبریز و 15 نفر در شهر ارومیه و 
13 نفر در شهرهای اردبیل و زنجان کرسی های اصلی شورای شهر تبریز 

خود را برای 4 سال آینده به خود اختصاص دادند.
مطالبات  و  باشد  شکلی  چه  به  بایستی  شهر  شورای  اقتصادی  نگاه 
کارشناسی از منتخبین دولت محلی چیست، موضوعی است که در این 
آن خواهیم  به  کوتاه  به صورت  رسانه ای خود  وظیفه  اساس  بر  پرونده 
پرداخت. امید است مورد توجه مخاطبین و منتخبین شوراهای اسلامی 

شهرها قرار گیرد.

در 1۰6 سالی که از تأسیس بلدیه در شهر تبریز گذشته، شاهد حضور 7۰ شهردار 
بوده ایم. در سه دوره گذشته عمر شورای شهر، یعنی در پانزده سال گذشته شاهد 
حضور 5 شهردار در عرصه مدیریت شهری بوده ایم. شاید بدون اغراق بتوان ویژگی 
مهم دوره آخر شورای شهر را ثبات در عرصه مدیریت شهری دانست. علیرضا نوین 
اریکه تکیه زند. شهرداری که اگر  با اعتماد شورای شهر 8 سال بر این  توانست 
بخواهیم منصفانه قضاوت کنیم از این مزیت ثبات و اعتماد به خوبی بهره برد و 
توانست در عرصه های عمرانی و سرمایه گذاری گام های بلندی بردارد. برای تهیه 
گزارشی از عملکرد شهرداری تبریز در طی دوره اخیر مکاتبات و پیگیری هایی برای 
مصاحبه با ایشان داشتیم که شاید به دلیل عدم ارتباط مناسب و دوستانه روابط 

عمومی شهرداری تبریز با رسانه های غیر مجیزگو و البته شاید هم به دلایلی دیگر 
همچون مشغله و گرفتاری خود آقای شهردار این ارتباط برقرار نشد. با اعضای محترم 
شورای شهر هم به دلیل دوری از حاشیه ها و شائبه های تبلیغاتی نتوانستیم مصاحبه 
گزارش گونه داشته باشیم. به دلیل اینکه یک طرفه به قاضی نرفته باشیم فرصتی 
از  این دوره  از فعال ترین بخش های شهرداری که در  تا مسئول یکی  فراهم شد 
جمله نمادهای موفقیت شهرداری بوده، یعنی امور سرمایه گذاری و مشارکت های 
شهرداری کلان شهر تبریز دیداری داشته باشیم. وی که به گرمی پذیرای ما بود، 
گزارش ارزشمندی را نیز ارائه نمود. در بخش اول این پرونده با امید به تعامل هرچه 

بهتر مسئولین با مردم و اصحاب رسانه، پای صحبت های داوود ندیم می نشینیم.

از سردار همایون قاسم خان والی تا سردار علیرضا نوین

پروندهپرونده

اقتصاد در دولت محلی 
جایگاه اقتصادی شهرداری و شوراهای اسلامی شهر
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شیوه های نوین در مدیریت شهری

کارایی: شیوه های نوین در تأمین منابع مالی در دوران مدیریت اخیر در 
شهرداری تبریز تا چه اندازه ای مورد توجه قرارگرفته است؟

ندیم: با بررسی و مطالعه مدیریت اجرایی شهرها در دنیا که نمونه های بارز 
آن استانبول، دبی و ... هستند، متوجه اجرای یک سری سیستم های مدیریتی 
می شویم، سیستم های نوین تأمین مالی و روش های مشارکت که از طریق آن 
توانسته اند به سمت توسعه حرکت کنند. آخرین بررسی که در شهرداری ها صورت 
گرفته، این است که سیستم موجود شهرداری ها نمی تواند جوابگوی توسعه کشور 

باشد. 
سیستم مدیریت شهرداری ها این است که ما عوارض را از مردم، صنایع و مشاغل 
بگیریم تحت عنوان بودجه سالانه و آن را در شهر هزینه کنیم. این بررسی نشان 
می دهد که در این شکل مابین عوارض وصولی از مردم و صنوف و آن چیزی که 
برای اداره شهر توسط شهرداری نیاز است یک اختلاف 1۰ برابری وجود دارد، 
از چند ماه مشاهده می کنیم  این عمل هستیم. بعد  و ما هر سال شاهد تکرار 
که این نسبت تفاوت می کند، بعضاً 4 برابر و گاهی هم 1۲ برابر تفاوت را شاهد 
هستیم ولی به صورت میانگین این اختلاف 1۰ برابراست. این شکاف و گسستگی 
را عدم توسعه یافتگی شهرهای ایران می نامیم. شهرهای ما بزرگ تر می شوند اما 
از نظر استانداردهای اولیه شهرنشینی همان روستا شهر هستند. باید این شکاف 
را پر کنیم و توازن را مابین نیازهای مالی شهرها و امکانات مالی شهرداری برقرار 
کنیم. مطالعاتی که در سایر شهرهای دنیا انجام شده است، نشان می دهد که آن ها 
شیوه های جدید را در پیش گرفتند، فقط متکی به عوارض نبودند و به سمت 

سرمایه گذاری های بخش خصوصی حرکت کرده اند.
 از سال 1385 که چهارمین اجلاس شهرداران کلان شهرها و مراکز استان ها در 
شهرکرد برگزار شد، تصمیم برآن شد که شهرداری ها به این سیستم های جدید 
روی بیاورند، لذا تبریز را به عنوان پایگاه قرار دادند و کمیته ای تشکیل شد که 
این کارها را انجام دهد. به همین دلیل شهرداری تبریز به عنوان رئیس کمیته 
و  قانون  بررسی  با  شد.  انتخاب  کشور  اقتصادی کلان شهرهای  و  سرمایه گذاری 
مقررات شهرداری ها متوجه شدیم که در این مقررات اشاره ای به عناوینی چون 

زمینه  این  در  و  نشده  نوین  مالی  تأمین  روش های  و  مشارکت  سرمایه گذاری، 
خلاءهای قانونی وجود دارد.

در شهرداری تبریز این قانون نوشته شد، در مردادماه سال 85 اولین شیوه نامه 
سرمایه گذاری تدوین و همراه با بودجه سال 86 به شورای شهر ارائه و تصویب شد. 
خیلی ها این قوانین جدید را برنتابیدند اما با اصرار آقای شهردار شروع به فعالیت 

کردیم و نتایج خوبی از مشارکت با بخش خصوصی و سرمایه گذاران گرفتیم. 
بقیه کلان شهرها همان شیوه نامه را الگوبرداری و به شوراهای شهر مربوطه ارائه 
و تصویب کردند. به طوری که بعد از دو سه سال حدود ۲۰ شهر به این گروه 
پیوستند و کارهای سرمایه گذاری مشارکتی را به صورت سیستمی انجام دادند. در 
نهایت چهارم اردیبهشت 91 وزیر کشور علی رغم مخالفت هایی که در بدنه وزارت 
کشور بود فرمودند که راهکار دیگری برای توسعه شهرها نیست و باید به سراغ 
به شهرداران  تغییراتی  با  را  ما  برویم، همین شیوه نامه  سرمایه گذاری مشارکتی 
کشور ابلاغ کردند. از اواسط سال 91 به این سو همه شهرداری ها خواهان ورود به 
این سیستم شدند. هم اکنون ۲۰۰ شهر پا به این عرصه گذاشتند. در وب سایت 
امور سرمایه گذاری و مشارکت شهرداری تبریز تمامی اطلاعات مربوطه قرارگرفته 

است.

کارایی: مشارکت های شهرداری تبریز از نگاه آمار از زمان شکل گیری 
این بخش را توضیح دهید؟

با بخش خصوصی منعقد  توانستیم 17۲ قرارداد  در پنج سال گذشته  ندیم: 
کنیم، یعنی 17۲ پروژه که شهرداری تمایل به کار داشت ولی پول کافی نداشت با 
همکاری بخش خصوصی انجام دادیم. ارزش سرمایه گذاری بخش خصوصی در این 
حوزه ها 6۲ تریلیون ریال بود. تعداد 95 پروژه به ارزش 3۰۰ تریلیون ریال نیز به 

عنوان فرصت سرمایه گذاری مطالعاتشان به اتمام رسیده است.
از بین 17۲ پروژه ای که مطرح شد حدود 1۰ درصد از نظر ریالی و 3۰ درصد از 
نظر تعداد، کار ساختشان تمام شده و افتتاح شده است. شهرداری نیز سهم خود را 
در این حوزه ها گرفته است. پروژه های ذکرشده دارای تنوع زیادی است، ورزشی، 

پروندهپرونده

تجاری، تفریحی، خدماتی، پارکینگ، IT و... . به نظر ما اگر زیرساخت های قانونی 
بهتر از این شده و فرایندهای کاری شفاف تر شوند می توانیم به مرحله ای برسیم 
که شهر را با سرمایه های بخش خصوصی و با کمک روش های تأمین مالی جدید 
اداره کنیم، بدون اینکه ریالی از شهروندان بابت عوارض و هزینه نگهداری شهر 

دریافت کنیم، شهر هم از محل فعالیت های اقتصادی شهرداری اداره خواهد شد.

کارایی: نحوه انتخاب پروژه های سرمایه گذاری به چه شکل و سیستمی 
انجام می شود؟

ندیم: برای گزینش پروژه ها 4-5 نوع درگاه انتخاب وجود دارد. یکی اینکه فرد 
به شهرداری مراجعه کند و طرح خود را ارائه نماید. تقاضای فرد دریافت شده، 
کارهای کارشناسی لازم را انجام می دهیم و در این مسیر پیش می رویم. دیگر 
اینکه ابتدای هر سال مجموعه ما اعلام می کند در مناطق ده گانه و سازمان های 
18 گانه اتاق فکری تشکیل شود و نتایج این اتاق فکر در قالب عناوین فرصت های 
سرمایه گذاری به ما ابلاغ شود. مثلًا شهرداری منطقه 4 بگوید در محدوده کاری 
کارشناسان  از  متشکل  فکر  اتاق  این  هستیم.  کارها  این  انجام  خواهان  خود 
شهرداری است. منابع ایشان طرح تفضیلی خود منطقه است. هم اسناد بالادستی 
و هم فرادستی که در برنامه های درازمدت شهرداری است مبنای کار قرارگرفته و 
بر اساس آن پیشنهاد خود را ارائه می دهند. اتاق فکری در مرکز داریم که تمامی 
این عناوین در اتاق فکر مرکز بررسی می شود. برخی حذف شده برخی مورد تأیید 
قرار می گیرند و به بخش مطالعات و مشاوره ارسال خواهند شد. هر سال با یک 
مشاور قرارداد می بندیم و این مشاوران نیز عناوین دیگری را اضافه می کنند و هر 
یک از عناوین را تبدیل به یک بسته مشارکتی می کنند. بسته مشارکتی یعنی 
5-6 صفحه ای از اطلاعات اولیه پروژه که مشاور آن را می نویسد، سپس نوبت اخذ 

مجوزها می رسد.
و  اخذشده  مجوزها  باشند  داشته  کاربری  تأمین  به  نیاز  پروژه ها  دارد  امکان   
اگر مصاحبت شورای شهر نیاز بود انجام خواهد گرفت. قرارداد را نوشته ضمیمه 
می کنیم اسناد را تهیه می کنیم و به صورت پکیج آماده و به سوی گام بعدی 
که فراخوان هست حرکت می کنیم. معمولاً در روزنامه های کثیرالانتشار محلی 
را  موارد  این  شهرداری ها  های  سایت  وب  در  و  می دهیم  فراخوان  کشوری  یا 
و  گروه ها  با  می دهیم  انجام  هم  بازاریابی  میان  این  در  می کنیم،  اطلاع رسانی 
مکاتبه  خارجی  چه  و  داخلی  چه  دارند  ارتباط  موضوع  این  با  که  شرکت هایی 

می کنیم. سپس عقد قرارداد و مرحله اجرا طی می شود.
 انتخاب توسط اتاق های فکر صورت می گیرد. در مناطق، اتاق فکرها مستقل 
شهردار،  شورا،  عضو  که  هستند  منطقه  همان  کارشناسی  های  کمیسیون  از 
باز  معاون شهردار، معاونین و کارشناسان شهرداری منطقه هستند و دستشان 
است و می توانند از کارشناسان بیرون هم دعوت کنند ولی در سازمان ها اعضای 
هیئت مدیره حضور دارند، علاوه بر این ها خود کارشناسان مجموعه و سازمان ها هم 

هستند که همفکری می کنند.

شهرداری  نقش  و  است  مهم  چقدر  سرمایه گذاری  در  امنیت  کارایی: 
تبریز در این عرصه چگونه بوده است؟

ندیم: در خصوص امنیت سرمایه گذاری بخش های متفاوتی را می توانیم مثال 
بزنیم. امنیت قضایی، امنیت کاری، امنیت اجتماعی، ما به طور عمده بر روی امنیت 

اقتصادی سرمایه گذاری توجه داریم.
ما در تهیه بسته های مشارکتی به مشاور اعلام کرده ایم که سود لازم و کافی 
برای  اعلام کرده ایم 4۰ درصد  که  پروژه کف سودی  در هر  بگیرند.  نظر  در  را 
آورنده سرمایه است. به طور مثال پروژه ای 3 ساله که قرار بر احداث آن است و 
1۰۰ میلیارد تومان باید در عرض 3 سال سرمایه گذاری شود به میزان مبلغی که 
سرمایه گذار هر سال می آورد، 4۰ درصد آن را جمع می کنیم و بعد از ساخت این 
4۰ درصدها کف کار است و سود او بیشتر از این خواهد بود. بانک ها ۲5 درصد 
به سرمایه گذار پول می دهند ما 1۰-15 درصد بیشتر می دهیم که سرمایه گذار 

شرایط ساخت و ریسک را قبول کند.

کارایی: چه تجارب مشارکتی موفق در حوزه شهرداری داشتیم؟ 
اکثر پروژه هایی که عقد قرارداد کرده ایم وارد مرحله اجرا  خوشبختانه  ندیم: 
پارکینگ لاله است.  شده اند. شاخص ترین پروژه همان هتل 5 ستاره تجاری و 
پارکینگ و مرکز تجاری فلکه بزرگ ولیعصر نیز در مراحل پایانی ساخت است. 
3۰ مورد زمین ورزشی چمن مصنوعی که آماده بهره برداری شده اند.3  مورد سالن 
ورزشی است، مراکز معاینه فنی خودرو نیز هستند. در بخش IT برای اولین بار 

در ایران تمامی اتوبوس های شهر تبریز را مجهز به کارت بلیت الکترونیکی کردیم 
و در سال گذشته تمامی اتوبوس های بخش خصوصی را نیز به این سیستم اضافه 

کردیم. 

کارایی: موانع و مشکلات در حوزه سرمایه گذاری چیست؟
برای  که  اتفاقاتی  از  شهرداری  اما  باشند،  راضی  سرمایه گذاران  شاید  ندیم: 
سرمایه گذار در فرایند کار به وجود می آید، راضی نیست. فرایندها خیلی پیچیده 
بوده و اتلاف زمانی زیادی داریم. سرمایه گذاران از دیدگاه ما اذیت می شوند. در 
مقایسه با شهرهای رقیب نتوانستیم فرآیندهای مناسبی را برای سرمایه گذارانمان 
تهیه کنیم. الان در حال حرکت به نقطه بهینه هستیم، ولی رسیدن به آن نقطه 
فقط در دست شهرداری نیست. زیرساخت های قانونی می خواهد، مجلس شورای 
اسلامی باید این کار را کند البته ما اقدامات خودمان را کرده ایم. با مرکز مطالعات 
مجلس شورای اسلامی مذاکراتی داشتیم، با هیئت های تجاری مختلف مذاکراتی 

داشتیم. 
موضوع بعدی زیرساخت های قانونی برای کاهش فرآیندها است. وقت تلف شده 
برای فرایندها نسبت به استانداردهای بین المللی قابل قبول نیست، ما در 35 ماه 
انجام می دهیم ولی خارج از کشور در 7 روز صورت می گیرد. یکی از برنامه هایی 
که در کم کردن زمان فرایند در سال 91 اجرا کردیم و هم اکنون ادامه دارد این 
است که قبل از حضور سرمایه گذار و انجام مذاکره نهایی تمامی کارها را انجام 
داده، مجوزها را اخذ می کنیم و منتظر سرمایه گذار می مانیم. در این صورت وقت 
که  مراحلی هست  قرارداد  عقد  هنگام  هم  باز  ولی  تلف شده  کمتر  سرمایه گذار 

سرمایه گذار باید طی کند.
یکی دیگر از موانع سرمایه گذاری عدم مدیریت واحد شهری است. در این عرصه 
ما کار خاصی نتوانستیم انجام دهیم، کارگزاران باید این موضوع را حل کنند. از 
موانع دیگر کار این است که در کشورهای دیگر سرمایه گذار برای اجرای یک پروژه 
1۰۰ میلیارد تومانی می آید با 1۰ میلیارد کار را شروع می کند و بعد از طریق دیگر 
تأمین مالی پروژه را هدایت می کند. درحالی که در ایران باید 1۰ میلیارد تومانی که 
دارد 5 میلیارد تومان آن را به عنوان عوارض به شهرداری بدهد، 3 میلیارد تومان 
را بابت نظارت بر نقشه ها باید به سازمان نظام مهندسی پرداخت کند. 4 میلیارد 
تومان بابت تأمین اجتماعی پرداخت کند. یعنی سرمایه گذار کلی هزینه می کند 
بدون اینکه کاری برای ساختمان و تأسیسات کرده باشد. از این طرف نقدینگی 
اولیه سرمایه گذار هم تمام می شود و چون در مرحله صفر کاری است نه می تواند 
تسهیلاتی اخذ کند و نه شریکی بگیرد و نه پیش فروشی انجام دهد. پیشنهادم 
این است که با نقدینگی اولیه سرمایه گذار کاری نداشته باشیم، شهرداری بگوید 
ما عوارض نمی خواهیم و در آخر پرداخت کنید، تأمین اجتماعی اقساطی بگیرد و 
هزینه ها را کاهش دهد چون پروژه بزرگ است سازمان نظام مهندسی برنامه ریزی 

خاصی انجام دهد، این موانع بر سر راه پروژه های سرمایه گذاری هستند.
نکته بعدی رتبه کشور در بحث سرمایه گذاری خارجی است که خیلی رتبه بدی 
است، کشورهای پیشرو در این زمینه از جمله چین، آمریکا، فرانسه، کانادا بیش 
از ۲۰۰ میلیارد دلار جذب سرمایه های خارجی دارند. با اینکه آن ها توسعه یافته 
ادامه دهند.  را  توسعه  باز هم می خواهند  ولی  دارند  نیاز کمتری  و  هم هستند 
درحالی که رقم ما در جذب سرمایه های خارجی زیر 4 میلیارد دلار است و این 
اختلاف هر ساله تکرار می شود. در قیاس با کشورهای منطقه ترکیه بیش از بیست 
میلیارد دلار سالانه سرمایه خارجی جذب می کند. عربستان 44-3۰-۲5 میلیارد 
دلار عملکرد در 3 سال گذشته دارد. امارات متحده عربی با آن وسعتش 3 برابر ما 
عمل کرده است، رقم ما خیلی پایین است و برای جذب سرمایه های خارجی ابتدا 
باید سیستم را آماده کنیم که سرمایه های داخلی را جذب کنیم، هنوز سیستم ما 
آماده جذب سرمایه های داخلی هم نیست. عمده این کار را بنده به بحث فرایندها 
برمی گردانم که خیلی طولانی و پیچیده هستند و نیز بحث عدم وجود زیرساخت ها 

نسبت می دهم. 

کارایی: کار شهر الکترونیک به کجا کشید آیا امیدی به سرانجام آن 
است؟

ندیم: این پروژه جزء کارهای سرمایه گذاری نیست، متولی آن سازمان آمار و 
فناوری اطلاعات است و تا آنجائیکه اطلاع دارم در بحث آموزش شهروندی خوب 
پیش رفته اند. اکثراً جلساتی برگزارشده و خیلی ها به آن آموزش دست یافتند و 
مدرک هم گرفتند. در بحث الکترونیکی کردن کارهای شهرداری عمده ترین بحث 
صدور پروانه ساختمانی بوده که هم اکنون نرم افزار آن را نهایی می کنند و دفاتر 

امسال افتتاح می شوند. 

داوود ندیم، امور سرمایه گذاری و مشارکت های شهرداری تبریز را مدیریت 
می کند. با توجه به نقش بسیار مهم شهرداری در اقتصاد شهر تبریز، نقش 
سیستم های نوین تأمین منابع را به عنوان یک اولویت در مدیریت شهری 

مدیران  کمیته  ریاست  که  فردی  عنوان  به  او  با  گرفت،  نادیده  نمی توان 
سرمایه گذاری کلان شهرهای ایران را نیز بر عهده دارد در خصوص تجاربش 
در شهرداری به گفتگو نشستیم، ماحصل بحث را در ادامه باهم می خوانیم.
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پروندهپرونده

نقش کلیدی دولت محلی در توسعه

کارایی: نقش واقعی شورای شهر چیست، آیا تجارب موفقی در دنیا در 
این ارتباط وجود داشته و اصولاً کارکرد این شورا باید چگونه باشد؟

 بهشتی: ما معمولاً سه سطح دولت در دنیا داریم، نخست دولت های مرکزی، دوم 
دولت های ایالتی و سپس دولت های محلی. البته دولت های ایالتی برای کشورهای 
کوچک معنی و مفهوم ندارد. البته در ایران بعد از انقلاب مشروطه انجمن های 
ایالتی و ولایتی را داشتیم و در سال 1۲86 ایران را به مناطق آذربایجان، خراسان، 
سیستان، اصفهان و فارس و بنادر تقسیم کرده بودند. البته در زمینه کشورهایی 
که دارای قومیت های مختلف هستند، باید به این نکته توجه کرد که آیا با وجود 
دولت های ایالتی می توان استقلال کشور را حفظ کرد و خدمات بالاتری به مردم 
داد، در زمینه امکان آن باید در سطوح بالا تصمیم گیری کرد. مطالعات آمایش 
سرزمینی که قبل از انقلاب انجام شده بود، اداره کشور به صورت منطقه ای را 

پیشنهاد کرده بود، در دوره قبلی انتخابات نیز بار دیگر این مسائل مطرح شد.
اما شکل سوم دولت ها که محلی هستند که نمونه بارز آن شورای های شهر 
می باشند و در کشورهای مختلف وجود دارند، تقویت دولت محلی یکی از گام های 
اساسی باید در کشور باشد. ما گوشه ای از آن را به نام شورای شهر ایجاد کرده ایم. 
محتوای این شورای شهر این است که به یک قسمتی از امور شهرداری می رسد. 

بنابراین شورای شهر بخشی از شورای شهرداری است.
برای این زمینه می توان کندن خیابان ها را مثال زد. خیابان متعلق شهرداری 
است. ولی اداره گاز، برق، مخابرات، آب و فاضلاب و... در آن دخل و تصرف دارند. 
یعنی ما مدیریت واحد شهری نداریم، یعنی اگر ما دولت محلی داشتیم، همه این 

موارد زیر نظر شهرداری بود. شهردار رئیس دولت محلی می شد و یا به عبارت 
بهتر رئیس جمهور شهر، رئیس راهنمایی و رانندگی شهر، رئیس پلیس شهر و... . 

متأسفانه در این جهت حرکت هم نمی کنیم.
در کشورهای توسعه یافته دولت مرکزی در محدوده دولت ایالتی و محلی دخالت 
نمی کند. حسن این کار این است که قوه مجریه در کشور تقسیم شده و یک نفر در 
دولت تعیین کننده نمی شود. ما در کشورهایی مانند هند، پاکستان، کانادا، آمریکا 
و... چنین تجاربی را داریم. به رئیس دولت ایالتی در پاکستان وزیر اعظم گفته 
می شود. البته بازمی گویم در مورد دولت ایالتی در ایران با توجه به تقسیم بندی 

قومیتی باید کار کارشناسی تری کرد.
اما به نظر می رسد هرچه دولت محلی در ایران تقویت شود به نفع توسعه کشور 
باشد. البته این کار نمی تواند یک شبه به صورت موفق اجرا شود و لازمه آن آموزش 
کودکان در مدارس و آشنایی آن ها با مفاهیم انتخاب و رفتارهای اجتماعی است.

کارایی: در شهر تبریز و با توجه به افزایش نفرات شورا چه کاری می توان 
کرد که شورای شهر مفهوم واقعی تری از شورا داشته باشد؟

باقر بهشتی: با توجه به انتخاب ۲1 نفر در شورای شهرستان تبریز می توان این 
شهر را به ۲1 منطقه تقسیم بندی کرد. هر منطقه یک نفر را و فقط از کاندیداهای 
آن منطقه که ساکن هستند انتخاب کند. در هر منطقه فقط ساکنین آن منطقه 
باید رأی دهند و با ایجاد بانک اطلاعاتی افراد این منطقه می توان این کار را سامان 
داد، خیلی کار پیچیده ای نیز نخواهد بود. در این حالت شورای شهر به مفهوم 

واقعی نماینده شهر خواهد بود.
مورد دیگری که باید در شورای شهر، اعضایی که وارد می شوند به آن توجه کنند، 
با توجه به ساختار شورا به سمتی حرکت کنند که کارشناسان را به کمیسیون های 
شورا دعوت کنند و از آن ها استفاده بهینه بکنند. وقتی شهرداری به شورا لایحه 
می دهد باید اعضاء قدرت تجزیه و تحلیل لوایح را داشته باشند، باید ببینند چه 

چیزی به نفع مردم است.
۲۰۰۰ میلیارد تومانی که شهرداری لایحه بودجه می دهد، اگر ما کارشناس و 
متخصص نباشیم و یا از آن ها استفاده نکنیم، خیلی نمی توانیم در تصویب و رد 
آن موثر باشیم. روند تغییر لوایح بودجه شهرداری را اگر بررسی کنیم، می توانیم 
تحلیل کنیم که واقعاً چقدر این لوایح بهبود یافته، در این زمینه ما ضعیف هستیم.

کارایی: شاخص ترین کار این دوره شورای شهر را چه می توانیم عنوان 
کنیم و بدترین عملکرد چطور؟

مرکز  تأسیس  و  شهردار  تعویض  عدم  و  شهری  مدیریت  در  ثبات  بهشتی: 
پژوهش های شورا شاخص ترین عملکرد این دوره بود. درعین حال بدترین عملکرد 
همین شورا تعطیل همان مرکز تأسیس شده مرکز پژوهش ها بود. این مرکز دو 
سال فعالیت کرد و کارکرد آن را تشخیص ندادند و صورت مسئله را پاک کردند. 
باید ۲/5 درصد بودجه خود را صرف  همه دستگاه ها طبق برنامه پنجم توسعه 
تحقیقات بکنند. شهرداری با بودجه اشاره شده باید 5۰ میلیارد تومان در این راه 
هزینه بکند. اما پنج میلیارد هم در این راه صرف نمی شود. وقتی پژوهش انجام 
نشود می شود سلیقه و در این صورت کارهای ما سطحی می شود. پس دانمارک 
که 3/8 درصد تولید ناخالص ملی را صرف تحقیقات می کند حتماً دیوانه است. اگر 
شورا قوی باشد با توجه به تمکن مالی شهرداری می تواند دستگاه ها را هماهنگ 
کند تا برای توسعه شهر فعالیت کنند، اما اختیار قانونی ندارند. عمده مشکلات 
دستگاه ها کمبود اعتبارات است. شهرداری می تواند با تعامل شورای شهر به شرط 

اینکه توسعه شهر را فیزیکی نبیند، می تواند در این زمینه بسیار موثر باشد.

کارایی: با توجه به وضعیت شهر تبریز و اصول اقتصاد شهری هم اکنون 
مهم ترین مشکلات شهری را چگونه می توان جمع بندی کرد؟

بهشتی: اگر شهر تبریز را در نظر بگیریم، در این سال ها از نظر فیزیکی پیشرفت 
خوبی داشته ایم و کارهای خوبی انجام شده است. اما سئوال من از شما این است 
جایگاه انسان را در توسعه شهر پیدا کنید. واقعاً ما در این شهر چقدر پیاده رو 

داریم. بعضی جاها مسیر دوچرخه سواری گذاشته ایم ولیکن برای رسیدن به مسیر 
باید دوچرخه را کول بکنیم و ببریم. به احتمال زیاد اعضای شورای شهر سوار 
اتوبوس نمی شوند. چند تا اتوبوس شهری ما زمان و دمای درست را نشان می دهند. 
دو سه برابر ظرفیت اتوبوس سوار آن می شوند.این چه روش تکریم انسان است. ما 

خدماتی می دهیم که توأم با تحقیر مردم است.
شما ایستگاه اتوبوسی را نشان بدهید که راهنمای مسیر برای مسافر داشته باشد. 
الان ورودی شهر را بررسی کنید آیا تابلویی که نشان دهند مرکز شهر چگونه قابل 
بودجه  تومان  با ۲۰۰۰ میلیارد  را مشاهده می کنید؟ در شهری  دستیابی است 

می توان کلی مسیر تعریف کرد.
اگر خدای ناکرده زلزله ورزقان در تبریز اتفاق می افتاد چه فاجعه ای روی می داد. 
آن قدر فضاها برای ساخت وساز به فروش رفته که برای جمعیت تبریز اگر بخواهند 
از چادر استفاده کنند هیچ فضایی وجود ندارد. این چه مدیریت شهری است که 
ما پیش بینی نکرده ایم. لذا افرادی که در شورای شهر حضور پیدا می کنند باید اول 
مفهوم توسعه را باید درک کرده باشند. جایگاه انسان در سکونت گاه ها کجاست 

و چه نقشی دارد؟ آیا می توان با فروش فضای سبز حقوق انسان را تأمین کرد؟
دولت اگر تفکر توسعه داشته باشد، باید بداند شورای شهر بخشی از فعالیت های 
او را انجام می دهد و یاور دولت است، نه اینکه یک خط روی آن بکشد. بنده اگر 
جای دولت بودم شهردار را که شورای شهر انتخاب می کند، بقیه مسئولین شهر 
را نیز به شورا معرفی می کردم که به آن ها رأی اعتماد بدهد، هیچ مغایرت قانونی 
هم ندارد. مسئولین شهری را به شورای شهر و مسئولین استان را به شورای عالی 
استان معرفی می کردم. در این صورت شوراها تقویت شده، مسئولین پایگاه مردمی 
و اجتماعی شان تقویت می شود. باقدرت و اعتمادبه نفس بیشتری کار می کنند و 

سرمایه اجتماعی آن ها تقویت می شود.
اینجا شاید بگوییم پس مسئولیت نمایندگان مجلس چه می شود باید گفت که 
نمایندگان مجلس وظیفه قانون گذاری کشوری دارند و وظیفه محلی در قانون 

ندارند، آن ها سطح خود را پایین آورده و در این مسائل ورود می کنند.
پس اگر جمع بندی بخواهیم بکنیم مشکلات شهری را اول باید به جا نداشتن 
عمومی  فضاهای  تبریز  شهر  در  ما  دوم،  اشاره کنیم.  شهری  مدیریت  در  انسان 
اینکه  را تغییر داده ایم. سوم  مناسب را حفظ نکرده ایم و کاربری فضاهای سبز 
چشم انداز بلندمدت نداریم، بر اساس سلیقه شهردار و برخی از اعضای شورای 

شهر پروژه تعریف می شود.

یکی از کارشناسان برجسته حوزه اقتصاد است. دلسوز و واقع بین و 
معتدل. پاسخ های منطقی و با پشتوانه علمی او برای تحلیل اقتصاد شهر 
نیازهای  نمایی  سیاه  از  عاری  کرد.  تلقی  باورپذیر  می توان  را  کشور  و 
در  حضور  سابقه  می کند.  تحلیل  حوزه  این  در  را  کشوری  و  شهری 
و  تبریز  اسلامی شهر  پژوهش های شورای  مرکز  ریاست  شورای شهر، 
را  وی  ساله  چهل  کارنامه  از  بخشی  دانشگاه  هیئت علمی  در  عضویت 
تشکیل می دهند، مطالبات اقتصادی خود را از چهارمین دوره شورای 
شهر به عنوان یک دولت محلی در هفت حوزه به شرح 1- تکریم انسان 
و احترام به جایگاه او در برنامه ریزی شهری، 2-داشتن یک چشم انداز 

بلندمدت اقتصادی برای شهر 3- شفافیت در بودجه ریزی شهر و ارائه 
و  بودجه ریزی  در  تمرکز  سمت  به  حرکت   -4 مردم  به  سالانه  گزارش 
و  برخوردار  کم  شهر  از  بخشی  که  طوری  به  کردن  عمل  منطقه ای  نه 
تکریم سرمایه گذاران  و  احترام  نشود. 5-  برخوردار  بیش  دیگر  بخش 
داخلی و خارجی 6- تسهیل فرایند جذب سرمایه های بخش خصوصی 
7- تسهیل شرایط اخذ عوارض از بخش صنعت و مشاغل بیان می دارد. 
دکتر  با  کارایی  نشریه  گفتگوی  کامل  متن  می آید،  پی  در  آنچه 

محمدباقر بهشتی در زمینه وضعیت اقتصاد شهری است.
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پرونده

جناب آقای / سرکار خانم عضو محترم شورا
با سلام 

و  پدربزرگان  مادرم،  پدرم،  فرزندانم،  زادگاه  است،  تبریز  زادگاهم  نیز  من 
مادربزرگانم. من نیز ریشه در خاک تبریز دارم. از سربلندی اش، سربلند می شوم و از 
سرافکندگی اش، سربه زیر. اگر چه محله ای که زاده و بزرگ شدم، محله ای ناشناخته 
برای همشهریانم بود، امروز خیابانی است شناخته شده همانند بسیاری از محلات 
قدیم تبریز. یادآوری پروژه مسیر گشایی آن محله، خاطرات تلخ و شیرینی را برایم 
تازه می کند. خاطره های شیرین از دوران کودکی ام در کوچه هایی که آب قنات در 
چشمه هایش جاری بود و از خانه ای به خانه دیگر جریان داشت. خاطرات تلخ از 
تملک باغ های زیبای آخونی توسط شهرداری، قطع درختان و تبدیل آن ها به زغال 
و سپس تیرآهن و ساختمان و... که در نهایت خیابان دامپزشکی و خیابان ورزش از 

دل این تخریب بی رحمانه سر برآوردند. 
حداقل به دلیل رشته تحصیلی ام نیک می دانم که تغییر، با رویکرد گذشته گرا و 
احساسات نوستالژیک چندان سر سازگاری ندارد. نیز می دانم که رویکرد ارتجاعی در 
برنامه ریزی مانع خلاقیت و رشد است. اما این ها احساسات نوستالژیک نیست، بخش 
مهمی از حیات است که بنام توسعه شهر )به مفهوم غلط آن( فراموش شده است. 
بسان جراحی که پس از عمل جراحی وقتی حال بیمار را می پرسند، از موفقیت در 
جراحی و اینکه خدمت بزرگی از طریق این عمل جراحی به دانش پزشکی شده و 
... داد سخن سر می دهد. دوباره می پرسند بیمار، حالش چطور است؟ جواب می دهد 
عمل جراحی موفقیت آمیز بود، اما بیمار فوت کرد. تبریز امروزه صاحب زیرگذر، 
روگذر، خیابان، ساختمان های بزرگ )و البته نازیبا( و... است اما از نفس کشیدن 

عاجز است.
سیاست های  جانبی  اثرات  از  وقتی  سیستمی،  نگرش  کلاس های  از  یکی  در 
شهرداری در خصوص حل مسئله ترافیک بحث بود، یکی از دانشجویان که اتفاقاً 
عضو شورای شهر یکی از شهرهای نزدیک تبریز هم بود وقتی دلایلی را مبنی بر 
اینکه تعریض جاده و افزایش تعداد جاده، زیرگذر و رو گذر و... ترافیک را کم نمی کند 
بلکه آن را افزایش هم می دهد مطرح می کردم و فرایند مقاومت در برابر سیاست را 
توضیح می دادم، به اعتراض گفت: تحلیل شما به این معنی است که تعریض جاده و 

... را باید کنار گذاشت پس توسعه شهر چه می شود؟ 
نمی دانم آیا تا به حال عمیقاً از خود پرسیده اید شهر یعنی چه؟ توسعه به چه 
آیا می دانید محور توسعه، جاده و  را شنیده اید؟.  پایدار  معناست؟ مفهوم توسعه 

ساختمان و ... نیست بلکه محور توسعه انسان است؟ آیا می دانید نقش محیط زیست 
در توسعه چیست؟ نقش کودکان )موضوعی که در توسعه نادیده گرفته شده( چطور؟ 
آیا هنر و جایگاه آن را توسعه می دانید؟ امروز اخبار های تبریز ما، که در تاریخ به 
باغ شهر معروف بود - طوری که اسامی برخی محلات چون قرمزی باغ، باغ ماشه، 
کوچه باغ، قره آغاج و ... گواهی بر آن است- جز استثنائاتی چون باغ های حکم آباد 
باقی نیست. می دانید علاوه بر تخریب ریه های شهر، چندین کسب وکار و شغل 
باسیاست های تملک اراضی و تبدیل آن به ساختمان و خیابان از بین رفته؟ می دانید 
یکی از دلایل خشک شدن دریاچه ارومیه )که فاجعه ای انسانی را در پی خواهد 
داشت( از بین رفتن قنات های شهر تبریز است. قنات هایی که آب تبریز را تأمین 
نتیجه  در  آن، سیاست های کلان شهرهاست که  عامل دیگر  می کردند؟ می دانید 
مهاجرت به شهرهای بزرگ را تحریک کرده و مصرف آب شرب را افزایش داده است؟  
گویا امروز شهرداری دچار تناقض شده از یک طرف در کوه نمادین عینالی با هزاران 
مشقت درخت می کارد و درختان سطح شهر را شناسنامه دار می کند و از طرف 
دیگر شهرک ها را در زمین های کشاورزی گسترش می دهد و پارک ها را تبدیل به 
مجتمع تجاری می کند. اشتباه نکنید در مورد پارک گزی استانبول صحبت نمی کنم، 
فلکه بزرگ ولیعصر را می گویم، پارک توانیر ولیعصر- حد فاصل خیابان نظامی و 
توانیر ولیعصر- را منظورم است. هر چند این تناقض اشاره ای به وجود نیروهایی در 
شهرداری دارد که توسعه را به صورت انسان محور فهمیده اند، از طرف دیگر نشان از 

این دارد که هنوز توسعه پایدار به الگوی بنیادی تفکری تبدیل نشده است. 
آقای /خانم عضو شورای شهر تبریز، میدان چایی خشکیده، دیگر آبی در گلوی 
قنات ها نیست، کمتر چاهی است که آب آن آلوده نباشد. امروز حتی کوه ها نیز از 
دستبرد تصمیم گیران شهر در امان نیستند. ترسیم این است که بعد از چند دهه از 
کوه عینالی دیگر اثری نماند. می دانید که ایران کشوری خشک و نیمه خشک است. 
حداکثر خاک حاصل خیز آن تنها ده درصد خاک ایران را تشکیل می دهد. می دانید 
برای تبدیل خاک به خاک حاصل خیز ده ها سال نیاز است. می دانید این خاک چنان 
باارزش است که کشورهای حوزه خلیج فارس پول کلانی برای آن پرداخت می کنند. 
آیا بهتر نیست در تصمیماتتان، انسان را دریابید. عضو محترم شورا، شهر موجود زنده 
پیچیده ای است که مداخله در آن بدون شناخت جنبه های متعدد و بدون داشتن 
یک نگرش کل گرا، آن را به کلاغی تبدیل می کند که از زشتی خود رنج می برد. 
برای زیباتر شدن، از هر پرنده های زیباترین قسمت بدنشان را قرضش می گرفت و به 
خود نصب می کرد. از طاووس دم، از خروس تاج و ... در نهایت اندام، تک تک زیبا به 

نظر می رسیدند اما ترکیب کلاغ موضوع مضحکه او توسط سایر حیوانات شده بود.

نامه من به عضو محترم شورای شهر
دکتر علیرضا بافنده

عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز و مدیر واحد مشاوره و تحقیق سازمان مدیریت صنعتی آذربایجان شرقی

سال ها است که توسعه از طریق ابداع خوشه ای، نقش محوری و بارز در سیاست های 
اقتصادی و صنعتی کشورهای توسعه یافته ایفاء می نماید. اگر رویکردهای گذشته 
تمرکز بیشتری بر اقتصاد کلان داشته اند، اینک کسب وکار خرد، احساس مسئولیت 
نسبت به افزایش قابلیت رقابت واحدهای کوچک و متوسط، بهبود ارتباطات شبکه ای، 
تاکید بر حمایت های غیرمستقیم در مقابل پرداخت یارانه، ترکیب رقابت و همکاری 
به منظور تقویت یادگیری و نوآوری، ارتقاء سطح همکاری واحدهای کوچک و بزرگ 
و تقویت مثلث همکاری خوشه ها، دولت و دانشگاه مورد تاکید و توجه بیشتری قرار 

می گیرد.
 هر قدر نگاه به حل مسائل از سطح بین المللی، ملی و بخشی به سمت منطقه ای 
و محلی، مبتنی بر سیستم های اجتماعی پیش می رود، توجه به کسب وکار خرد در 

قالب شبکه ارتباطی همچون توسعه خوشه ای از اهمیت ویژه ای برخوردار می شود.
حدود دو دهه است که توسعه صنعتی مبتنی بر خوشه ها، به عنوان یک استراتژی 
نوین مورد توجه برنامه ریزان و سیاست گذاران در کشورهای صنعتی و در حال توسعه 
است. سازمان های بین المللی همچون UNIDO،ILO و بانک جهانی نیز طرح های 
متعددی را از طریق توسعه خوشه های صنعتی در کشورهای مختلف اجرا و حمایت 

کرده اند.
امروزه در اکثر کشورهای جهان، صنایع کوچک و متوسط از جنبه های مختلف 
ارائه خدمات در حال نقش آفرینی هستند.  اقتصادی، اجتماعی، تولید صنعتی و 
همچنین در کشورهای در حال توسعه، صنایع کوچک و متوسط، عامل راهبردی 
برای توسعه اقتصادی، اشتغال زایی و رقابت پذیری صنایع می باشند. این در حالی 
است که در کشور ما با وجودی که بیش از 9۰ درصد واحدهای تولیدی در گروه 
صنایع کوچک و متوسط قرار می گیرند، به دلیل نداشتن استراتژی توسعه مبتنی 
بر ساختارهای موجود صنعتی و رها کردن  واحدهای کوچک تولیدی به حال خود، 
این بنگاه ها نتوانسته اند سهم قابل توجهی در تولید ناخالص ملی و ایجاد ارزش افزوده 

داشته باشند.
خوشه های صنعتی یکی از الگوهای موفق سازماندهی صنایع کوچک و متوسط 
هستند که کاستی های صنایع کوچک و متوسط را رفع و مزیت های مختلف صنایع 

کوچک، چون انعطاف پذیری و تنوع را تقویت می بخشند. خوشه صنعتی مجموعه ای 
از بنگاه های تولیدی و خدماتی در یک رشته صنعتی است که با تکیه بر سرمایه های 
قوام یافته اجتماعی در مناطق مختلف جغرافیایی در کنار نهادهای پشتیبان و از 

طریق روابط متراکم میان بنگاهی شکل می گیرد.
یکی از این خوشه های صنعتی که در قالب طرح های سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران در شهر تبریز به اجرا در آمد خوشه صنعتی قطعات خودرو 
تبریز بود. در فرآیند توسعه خوشه صنعتی قطعات خودرو در صورت مدیریت صحیح 
و حرکت جمعی  اتفاق عمده ای که خواهد افتاد و همه ما ناباورانه شاهد آن خواهیم 
بود، گونه ای از حیرت و سرگشتگی مرغان در افسانه قدیمی سیمرغ است. چنانچه 
می دانیم، مجموعه مرغان به هنگام رسیدن به قله کوه قاف در کمال شگفتی شاهد 
بودند که »سیمرغ« عملًا همان سی مرغ است و آنچه تغییر یافته، باور و تلقی آنان 
از حرکت جمعی بوده است. در واقع، همه موانع و مشکلات بوسیله همین مرغان به 
ظاهر ضعیف و کم توان، از میان برداشته شد. آنچه در این داستان برای همه مرغان 

از پیش محرز و مسلم بود، رسیدن به یک هدف واحد یا همان قله کوه قاف بود.
با استمداد از این داستان، به زبان علمی امروزی می توان گفت: در روند توسعه 
 )Synergy( هم افزایی )UNIDO خوشه )بر اساس متدلوژی تعریف شده از سوی
جمعی از طریق تسهیل روابط داخلی اعضاء خوشه، به طور روزافزون افزایش خواهد 
یافت. برای ارتقاء سطح هم افزایی بین اعضاء خوشه، دستیابی به یک چشم انداز 
واقع هدف  در  دارد.«  قرار  توسعه خوشه  فرآیند  اصلی  توجه  کانون  در  مشترک 

UNIDO در مقیاس خوشه عبارت است از کمک به ذینفعان در:
1- ایجاد و توسعه یک چشم انداز )Vision( جمعی )مشارکتی( برای آینده

۲- تقویت ظرفیت برای عمل بر مبنای چشم انداز مذکور.«
به عبارت دیگر، چیزی که در این فرآیند تغییر خواهد کرد، رویکرد یا برداشت 
ذینفعان از توان بالقوه خودشان است. ولی حکایت به همین جا ختم نمی شود و 
نکته ای که در این میان از اهمیت بسزایی برخوردار است، تعیین هدف و انتخاب 
صحیح چشم انداز آینده است. فرآیندی که از سال 1386 در این خوشه شکل گرفته 
تا به اهداف سالیانه ای در قالب یک چشم انداز مشخص، در این خوشه برای ذی نفعان 

نقش تشکل مردم نهاد
توسعه خوشه صنعتی قطعات خودرو تبریز

گروه خودرو

گزارش
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است  مهم  راستا  این  در  آنچه  اما  شود.  محقق 
سازان  قطعه  نهاد  مردم  تشکل  که  است  نقشی 
خودرو تبریز باید به عهده می گرفت که در قالب 
یک کمیته راهبردی توسعه خوشه، بخشی از آن 
را اجرا کرده ولی در جاهایی آن نقش را ایفا ننموده 

است.
در اینجا ضمن بررسی اهداف دو سازمان و نهاد 
بین المللی فعال در زمینه صنعت خودرو و اهداف 
به  تبریز  خودروسازان  و  سازان  ماشین  انجمن 
عنوان عمده ترین تشکل فعال در خوشه صنعتی 

قطعات خودرو و میزان کارایی این اهداف برای تأمین اهداف توسعه خوشه، مورد 
تجزیه و تحلیل قرار خواهد گرفت.  

اجرایی  گروه   )Group( Automotive Industries Action یا   AIAG
صنایع خودرو یک نهاد بین المللی است که در سال 198۲ با نظارت مدیران سه 
خودروساز بزرگ آمریکائی جنرال موتورز، فورد و کرایسلر )دایملر کرایسلر فعلی( 
ایجاد شده و هدف از تأسیس آن ایجاد ارگانی است که اعضاء آن »از طریق تبادل 
تجربیات، موجب ارتقاء یکدیگر شده و در نهایت به هدف سودآوری بیشتر صنعت 
خودرو نائل آیند. تمرکز این سازمان بر بهبود مستمر فرآیندهای کسب وکار همکاران 
تجاری فعال در زنجیره تأمین است.« در حال حاضر کارشناسان داوطلب از 15۰۰ 
شرکت عضو این سازمان، در زمینه حل مشکلات مبتلا به زنجیره تأمین مشغول 

تحقیق و پژوهش هستند.
سازمان  این   )IATF )International Automotive Task Force
بین المللی شامل گروه عمده ای از خودروسازان و اتحادیه های تجاری مرتبط با صنعت 
خودرو است که »به منظور تأمین محصولات باکیفیت مطلوب برای مشتریان خودرو 
در سرتاسر جهان تأسیس شده است.« از جمله دلایل اصلی ایجاد IATF می توان 

به موارد ذیل اشاره نمود.  
1-  ترغیب اعضاء برای رسیدن به الزامات یک سیستم کیفیت بین المللی، در وهله 
اول برای اعضاء تشکیل دهنده این سازمان و تأمین کنندگان مستقیم آن ها، اعم از 
تولیدکنندگان قطعات اصلی و یدکی و تأمین کنندگان مواد اولیه و عملیات نهایی )از 

جمله عملیات حرارتی، پوشش دهی سطحی و رنگ کاری( 
۲- تدوین سیاست ها و راهکارهایی به منظور صدور گواهینامه های یکنواخت سوم 

شخص IATF جهت اطمینان از هماهنگی در سطح بین المللی.
 ISO/TS16949:۰۲ 3-  اجرای آموزش های مناسب به منظور پشتیبانی الزامات

 IATF و صدور گواهینامه بر اساس طرح
4- تشکیل گروه های کاری هماهنگ با انجمن های مختلف جهت پی گیری اهداف 

IATF
فورد  فیات،  کرایسلر،  دایملر   ،BMW از: شرکت های عبارت اند   IATF اعضاء
موتورز، جنرال موتورز )شامل اپل و واکس هال( گروه PSA )پژو-سیتروئن( رنو 
SA، فولکس واگن و انجمن های تخصصی شامل AIAG)آمریکا(، ANFIA)ایتالیا( 

FIEV)فرانسه(، SMMT )انگلستان( و VDA)آلمان( 
با توجه اجمالی به اهداف ذکرشده در دو انجمن بین المللی فوق، مشاهده می کنیم 
که نقطه ثقل هدف گذاری یکی از آنان، سودآوری و بهبود فرآیندهای کسب وکار در 
زنجیره تأمین صنعت خودرو و کانون توجه دیگری، بر روی ارتقاء کیفیت و رضایت 

مشتریان خودرو متمرکز شده است.
صراحت و ایجاز در بیان اهداف از یک سو و عینیت و فوریت اهداف تعیین شده 
از سوی دیگر. وجه مشترک هر دو آن هاست. چنانچه ملاحظه می گردد هر دو این 
نهادهای بین المللی علی رغم گستردگی و تنوع اعضاء، هدف هایی را برگزیده اند که 
همگرایی فعالیت های ذینفعان آن ها را بیشتر و بیشتر کرده است. قابل توجه این که، 
مطالعه سابقه این نهادهای بین المللی حکایت کننده موفقیت های درخور توجه آنان 

در راستای نیل به اهدافشان است.
اهداف انجمن قطعه سازان و ماشین سازان تبریز، حول 1۰ محور اصلی تعریف شده 
که برای جلوگیری از اطاله کلام، از بازنویسی آن خودداری نموده و صرفاً به نقد و 
تحلیل آن بسنده می شود. تمامی اهداف ذکرشده در این اساس نامه برای ایجاد یک 
تشکل صنفی در جایگاه خود و با توجه به دوره زمانی تدوین آن، در حد قابل قبولی 
هستند. ولی از یک سو آنچه به عنوان وجه ممیزه انجمن قطعه سازان می توانست 
مورد توجه ویژه قرار گیرد، در میان این اهداف به روشنی ذکر نشده است یا در میان 
سایر اولویت ها از قلم افتاده است! و از سوی دیگر با توجه به رشد و توسعه اعضاء این 

انجمن، نیازهای جدیدی مطرح شده اند. 
به عنوان مثال قطعه سازان تبریز مانند قطعه سازان دیگر، در زنجیره تأمین صنعت 

خودرو قرار دارند و اهمیت توجه به مناسبات و 
تعاملات بین عناصر تشکیل دهنده زنجیره تأمین 
است.  غیرقابل انکار  آنان  برای  خودرو  صنعت 
انجمن  یک  اهداف  میان  در  باید  آنچه  واقع  در 
تخصصی قطعه و مجموعه سازی صنعت خودرو در 
کانون توجه قرار گیرد، تسهیل روابط بین عناصر 

زنجیره تأمین است. 
مثال  چند  ذکر  به  مطلب  شدن  روشن  برای 
میان  روابط  به  اهتمام  عدم  مثلًا  می پردازیم، 
گردیده،  موجب  تأمین  زنجیره  در  سازمان ها 
قراردادهای ماشین کاران و تراش کاران جزء با قطعه سازان و مجموعه سازان در 
منطقه صنعتی تبریز، تاکنون شکل قانون مندی به خود نگرفته و عموماً به صورت 
شفاهی و بدون در نظر گرفتن تعهدات الزام آور مالی، کیفی و فنی، اجرا می شوند. 
بنابراین تراشکاران جزء )همان واحدهای زیر ده نفر یا به تعبیر دیگر، واحدهای 
میکرو( عموماً از وضعیت غیرقابل قبول پرداخت ها می نالند. متقابلاً مجموعه سازان 
نیز از کیفیت پایین قطعات تولیدی و عدم توجه به استانداردهای فنی و کیفی توسط 

تراشکاران، شکایت می کنند.
بین مجموعه سازان و  رابطه  این که مشابه همین اصطکاک ها در  جالب توجه 
خودروسازان نیز قابل مشاهده است. با این تفاوت که رابطه میان آن ها با قراردادهای 
محکم و بسیار کاملی تعریف شده است. ولی میزان پایبندی به این تعهدات، از سوی 

هر دو طرف، به شدت مورد سؤال است.
علی رغم وجود مشکلات اساسی میان تمامی عناصر این زنجیره تأمین، تاکنون 
انجمن علیرغم جایگاه شایسته خود موفق به مداخله و اثرگذاری در این روابط نشده 
است. به نظر می رسد این گونه مسائل، در شرح وظایف امروزی انجمن تعریف و یا اگر 
تعریف شده، در میان اهداف دیگر جایگاه شایسته ای به آن اختصاص داده نشده است.
به عنوان یک مثال دیگر، روابط کاری و مالی بین شرکت تراکتورسازی )یک 
خودروساز عضو انجمن( و تأمین کنندگان آن را )که غالباً از اعضاء انجمن می باشند( 
در نظر بگیرید. آیا انجمن علیرغم برخی اقدامات مقطعی تاکنون موفق به تسهیل 
ارتباطات در این زنجیره تأمین شده است؟ با عنایت به مشکلات عدیده این زنجیره 
تأمین محلی نسبتاً کوچک، تدبیرها و راهکارهای انجمن در این میان تا چه حد 

مشکل گشا بوده است.
در رابطه با قراردادهای قطعه/مجموعه سازی با خودروسازان، آیا تا کنون در یکی از 
این گونه قراردادها، یک انجمن تخصصی برای حکمیت در اختلافات دو طرف حضور 
داشته است؟ ولی همه ما میدانیم که یکی از نقش های کلیدی انجمن های تخصصی 
در کشورهای توسعه یافته، حکمیت و صدور رأی در اختلافات و دعاوی مربوط به 
حوزه تخصصی شان است. در کدام یک از این موارد اختلاف، که غالباً بروز می کند، 
اعضاء انجمن با اتکا و پشت گرمی انجمن تخصصی خود حضور می یابند و از مشاوره 
کارشناسان خبره انجمن بهره می برند؟ راستی تا کنون چند عضو انجمن به دلیل 
عدم امکان ارائه دفاع منطقی از عملکرد خود قراردادی را از دست داده یا مطالبات 
حقه خود را وصول نکرده است؟ اگر هم اقداماتی انجام شده باشد، اثربخش نبوده 

است.
 با توجه به موارد مطرح شده، به نظر می رسد اهداف انجمن علی رغم تناسب آن 
برای دوره تأسیس این نهاد صنفی، به عنوان یک نقطه شروع، در حال حاضر از 
قابلیت ایجاد تحرک و ارتقاء جایگاه قطعه سازان تبریز در مقیاس ملی و بین المللی 
برخوردار نیست. عمده ترین دلیل این امر را باید در عدم تناسب اهداف تعیین شده با 
نقش و کارکرد امروزی این صنعت و مشکلات و گره های کاری اعضاء آن در مقطع 

زمانی فعلی، جستجو کرد.
یکی از موارد مهمی که در فرآیند توسعه خوشه قطعات خودرو تبریز باید مورد 
تجدیدنظر قرار گیرد. ارائه تعریف دوباره ای از اهداف قطعه/ مجموعه سازی در خوشه 
است. در این هدف گذاری جدید نقطه تمرکز اصلی باید بر روی شناسایی مشکلات 
عینی و فراگیر قطعه سازان این منطقه قرار گیرد. در تعیین اهداف جدید، در عین 
رعایت روشنی و ایجاز، از پرداختن به موضوعاتی که می تواند توسط نهادهای موازی 
دیگر پیگیری شود، اجتناب نموده و ارتقاء هم افزایی جمعی را، به عنوان یک هدف 

اصولی تعقیب کرد. 
با چنین رویکردی در دوره جدید فعالیت انجمن قطعه سازان به این باز تعریف 
اهداف توجه شده و در تعامل با کمیته راهبری توسعه خوشه قطعات خودرو تبریز، 
سمینارهایی برای بحث توسعه این خوشه با رویکردها و قوانین جدید تعریف شده 
است. در ادامه فعالیت نشریه کارایی برای تبیین هرچه بهتر امور با ذی نفعان تعامل 

خواهد شد تا بتوانیم در راستای توسعه هرچه بهتر این خوشه گام برداریم.    

در شماره قبل گفتیم از نظر لوئیس توسعه عبارت است از گسترش تدریجی بخش 
مدرن و کاهش تدریجی بخش سنتی. می توان گفت تعبیر لوئیس از توسعه در 
کشورهای توسعه یافته اروپایی درست است اما سؤال این است آیا می توان با استفاده 

از تجربه این کشورها، دیگر کشورها هم می توانند به توسعه برسند؟
باید گفت یک تفاوت ماهوی بین کشورهای توسعه یافته و کشورهای توسعه نیافته 
از نظر منشأ و کاربرد پدیده های مدرن وجود دارد. کشورهای توسعه یافته پدیده های 
مدرن را خود ایجاد کرده اند به عبارت دیگر در این کشورها پدیده های مدرن پدیده 
از  مدرن  پدیده های  واردکردن  به  اقدام  توسعه نیافته  کشورهای  اما  زاست  درون 
کشورهای توسعه یافته کرده اند. یعنی در این کشورها پدیده های مدرن پدیده های 
برون زا است. مفهوم درون زایی پدیده بدین معنی است که ماهیت و معنی این پدیده 
برای کشورهای توسعه یافته کاملًا شناخته شده است و در نتیجه هر پدیده مدرن در 

موردی که تعریف شده به کار می رود.
کاربردهای  همان  توسعه نیافته  کشورهای  در  مدرن  پدیده های  دیگر،  طرف  از 
در  مدرن  پدیده های  می رسد  نظر  به  ندارند.  همواره  را  توسعه یافته  کشورهای 

کشورهای توسعه نیافته را می توان به سه گروه تفکیک کرد.
اولین کاربرد پدیده های مدرن همان کاربرد در کشورهای توسعه یافته است که این 
کاربرد را پدیده نو می نامیم مانند کاربرد بسیاری پدیده های مدرن همچون خودکار، 
ماشین حساب، هواپیما و اجاق گاز و غیره. پس اگر پدیده مدرن در همان موردی 
استفاده شود که در کشورهای توسعه یافته مورد استفاده قرار می گیرد آن را پدیده 

نو می نامیم.
اما پدیده های مدرن در کشورهای توسعه نیافته، کاربردهای دیگری هم دارد. برخی 
از آن ها گاهی مثل پدیده های نو مورد استفاده قرار می گیرند و گاهی به عنوان پدیده 
سنتی. مثلاً تلفن به عنوان پدیده مدرن، وسیله ای است برای پیام رسانی )کوتاه( این 
پدیده، گاهی در کشورهای توسعه نیافته به همین شیوه مورد استفاده قرار می گیرد 
که نقش پدیده نو محسوب می شود ولی می دانیم علاوه بر آن، از ابزار تلفن برای 
صحبت های بسیار طولانی و بیان قصه ها و غیره استفاده می شود که کاربرد اخیر 
کاربرد سنتی است و بنابراین تلفن در این کشورها به عنوان پدیده نیمه نو-نیمه 
سنتی تلقی می گردد. کاربرد اتومبیل، دانشگاه، دموکراسی و غیره در بسیاری از 

کشورهای توسعه نیافته جنبه نیمه نو-نیمه سنتی دارد.   
در  که  دارد  سنتی  جنبه  مدرن  پدیده های  برخی  توسعه نیافته،  کشورهای  در 
کشورهای توسعه یافته چنین کاربردی برای آن پدیده بعید است. مانند مسافرکشی با 
وانت یا استفاده از تریلی تراکتور برای حمل مردم جهت شرکت در مراسم گوناگون.

از سوی دیگر، همان طوری که اشاره شد پدیده های سنتی در کشورهای اروپایی 
توسعه یافته مانع توسعه و منفی بودند اما در کشورهای توسعه نیافته ای نظیر ایران 
می رسد  نظر  به  نمود.  تلقی  یکسان  و  منفی  نمی توان  را  پدیده های سنتی  همه 

پدیده های سنتی را هم می توان به سه گروه تقسیم نمود.

گروه اول سنتی شامل پدیده هایی می شود که هیچ ناسازگاری با توسعه ندارند و 
بنابراین حفظ همین پدیده ها می تواند برای توسعه جامعه مفید باشد. مانند حفظ 
ایران حداقل دارای  مراسم بزرگداشت نوروز، چرا که مراسم بزرگداشت نوروز در 

جنبه های مثبت زیر است:
-نوروز اولین روز سال جدید است. سال جدید ایرانیان همزمان است با تغییر ماه، 
تغییر فصل و تغییر سال به طوری که اولین روز سال با آغاز نو شدن طبیعت همراه 

است.
- همه خانواده های ایرانی از حدود یک ماه مانده به تحویل سال با تمیز کردن 
محیط زندگی، خود را برای سال نو آماده می کنند که این نظافت و پاکیزگی کل 

کشور را دربرمی گیرد و جلا و صفای خاص در محیط ایجاد می کند.
- مراسم نوروزی با قرائت قرآن و دعای تحویل )در بین مسلمانان( آغاز می شود 
و طی آن مردم از خداوند دگرگون کننده دل ها و دیده ها، اداره کننده شب و روز، 
دگرگون کننده حال و احوال می خواهند در سال جدید حال آن ها را به بهترین حال 

متحوّل کند. یعنی آغاز سال با دعای توسعه شروع می شود.
- در مراسم نوروزی مردم به دیدن همدیگر می شتابند که این دید و بازدیدها 

اعضای فامیل را به هم نزدیک تر می کند.
- با شروع سال، افراد فامیل و دوستان به دیدن کسانی می روند که عزیزانشان را در 

سال قبل از دست داده و عزادار می باشند.
- در محتوای فولکلور نوروز موارد متعدد مثبت هست که نشان از سازگاری آن با 

توسعه دارد.
پس برای رسیدن به توسعه هیچ دلیلی برای حذف سنت هایی نظیر سنت نوروزی 

نیست.
نوع دوم سنت شامل سنت هایی می شود که در گذشته بسیار مثبت و مفید بودند 
ولی کارکرد آن ها در حال حاضر با توسعه سازگار نیست. روشن کردن شمع در مساجد 
در تاسوعا از این سنت ها است. سده ها قبل که شمع وسیله روشنایی محسوب می شد 
مردم در قالب مراسم تاسوعا به مساجد می رفتند و با اهدای شمع، نیاز سالانه وسیله 
روشنایی مساجد را تأمین می کردند. امروزه شمع نه فقط وسیله روشنایی محسوب 
نمی شود بلکه آلاینده هوا و محیط زیست است بنابراین تأمین وسیله روشنایی اماکن 
دینی باید باز تعریف شود که اگر چنین شود شمع به لامپ تبدیل می شود. به عبارت 
دیگر، سنت تأمین وسیله روشنایی مساجد اگر احیاء شود با توسعه سازگار می گردد.

مورد دیگری از سنت های قابل احیاء در ایران، مشارکت افراد فامیل در تأمین 
وسایل زندگی دختر و پسری بود که ازدواج می کردند. بدین ترتیب، با مشارکت 
خویشاوندان، مشکل تأمین نیازهای شروع زندگی دختر و پسری که ازدواج می کردند 
برطرف می شد و در نتیجه عوارض منفی در به تأخیر افتادن ازدواج جوانان هم پیش 
نمی آمد. همین سنت حسنه را می توان احیاء کرد تا جوانان بعد از پایان تحصیلات 
و در سنین مطلوب بتوانند زندگی مشترک خود را آغاز کنند. در واقع می توان گفت 

با قراردادهای قطعه/مجموعه سازی  رابطه  در 
با خودروسازان، آیا تا کنون در یکی از این گونه 
برای حکمیت  انجمن تخصصی  قراردادها، یک 

در اختلافات دو طرف حضور داشته است؟

گزارش

ارتباط توسعه با پدیده های مدرن و سنتی
دکتر محمدباقر بهشتی . استاد اقتصاد دانشگاه

رئیس مرکز ارزیابی و تحلیل صنعت و اقتصاد سازمان مدیریت صنعتی آذربایجان شرقی

اقتصاد توسعه
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امروزه تبلیغات، جزیی از ارتباطات عمومی محسوب می شود و هدف آن، دستیابی 
تعریف  را چنین  تبلیغات  تعیین شده است. لاسول )197۲(  از پیش  به مقاصد 
می کند: »تبلیغات، عبارت است از مدیریت نگرش های جمعی از طریق دستکاری 

نمادهای مهم«
بسیاری از اندیشمندان اجتماعی، میان تبلیغات و آموزش تفاوت قائل اند. آن ها 
معتقدند هدف تبلیغات، تغییر عقاید و تحت تأثیر قرار دادن افکار و حالات بسیاری 
از مردم است، درحالی که در آموزش، پیام ها به عنوان اصول پذیرفته شده و اثباتی به 

دیگران منتقل می شود.
واژه تبلیغات تا اوایل قرن بیستم استفاده گسترده ای نداشت؛ اما از آن هنگام، برای 
توصیف و تشریح تاکتیک های اقناع که در جنگ جهانی اول و پس از آن، توسط 

رژیم های توتالیتر به کار می رفت، مورد استفاده قرار گرفت.
جنگ جهانی دوم نه تنها جنگ بمب ها و گلوله ها، بلکه جنگ کلمات و تبلیغات 
بود. تهاجم تبلیغاتی نازی ها ابتدا توسط »آدولف هیتلر« در کتاب »نبرد من« طراحی 
و سپس به وسیله »گوبلز«  و وزارت تبلیغات او اجرا شد. در آن زمان، ایالات متحده در 
تبلیغات خویش، به مجموعه ای نه چندان منسجم از روانشناسان و سایر دانشمندان 
علوم اجتماعی، برای تقویت روحیه ملی و خنثی ساختن تأثیر تبلیغات نازی ها متکی 

بود.
میدان عمل و حوزه نفوذ تبلیغات در همه جا و در زمینه های مختلف گسترده 
است. در امور سیاسی، فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و... می توان جلوه های تبلیغات 
را به صورت های گوناگون مشاهده نمود؛ و تعیین و توضیح شعبه ها و تقسیم آن 
آسان نیست. به ویژه آن که روش ها و تکنیک های تبلیغی در مورد سوژه ها و اهداف 
مختلف، گاهی یکسان، در مواردی متفاوت و در پاره ای، درهم و مختلط است. حتی 
بسیاری از ابزارهای تبلیغی در همه یا اغلب انواع متصور تبلیغات مورد استفاده قرار 
می گیرد؛ اما با تعمق و توجه به آنچه در سیر تاریخی و جریان متداول تبلیغات روی 
داده است، می توان آن را از نظر شیوه های اجرایی و القائی به دو گروه مستقیم و 

غیرمستقیم و از لحاظ موضوعی هم به دو بخش اقتصادی )تجاری( و سیاسی تقسیم 
کرد که البته بخش مهمی از تصور و توجه عمومی از تبلیغات را نیز همین دو بخش 

عمده یعنی تبلیغات اقتصادی و سیاسی تشکیل می دهند.
هر علمی، برای تحقق، نیاز به اصول، اهداف، سیاست ها، استراتژی ها، برنامه ریزی 
)بلندمدت و کوتاه مدت( و در نهایت فنون ]تاکتیک ها و تکنیک ها[ برای عمل 
دارد. احمد روستا در خصوص فنون می گوید: شیوه ها و فوت و فن های ارائه تبلیغ 
را تکنیک های تبلیغات گویند و راه هایی را که بتوان تبلیغ را پیش برد، و ادامه 
 Tactic حیات آن را تضمین کرد، تا اثربخشی خود را همچنان حفظ کند، تاکتیک

تبلیغاتی می نامند.
تاکتیک تبلیغاتی، شیوه های مبارزه در میدان تبلیغات بین افراد و گروه ها برای 
پیشبرد هدف های خویش است. تاکتیک تبلیغاتی راه کارهای تبلیغاتی برای موفقیت 
در جنگ تبلیغاتی است که باعث می شوند تا اهداف زودتر و به شکل بهتری تحقق 
یابد. تاکتیک تبلیغات معرف چگونگی رقابت برای به دست آوردن سهم بیشتر از آراء 
شهروندان، حفظ وفاداری هم کیشان، ایجاد و تقویت حس اعتماد به شهروندان، 

جذب طرفداران، اشاعه اندیشه های جدید بین شهروندان و غیره است.
تبلیغات در ایران از دو مشکل عمده رنج می برد. اول تعریف و شمول معنایی 
تبلیغات است که در این خصوص اکثر کسانی که اقدام به برنامه ریزی تبلیغاتی به 
خصوص در عرصه تبلیغات سیاسی می کنند، حیطه تبلیغات را مشخص نکرده و بر 
اساس تعاریف گوناگون پیش می روند. اکثر این برنامه های تبلیغاتی نیز با شکست 
مواجه می شود. در نتیجه نوعی بی اعتمادی به کارشناسان تبلیغات سیاسی در ایران 
دیده می شود. به همین دلیل سیاسیون سعی می کنند علاوه بر تمهیدات تبلیغاتی 

از تمهیدات غیر آن  نیز به وفور استفاده کرده، تا بتوانند بر رقبای خود فائق آیند.
ضعف کارشناسان در این حوزه، عدم اشراف کامل آن ها به تبلیغات به معنای عام آن 
است. به تعبیر دیگر کارشناسان تبلیغات سیاسی به معدود کتاب ها و مقاله ها مراجعه 
می کنند و با تفکیک کامل تبلیغات سیاسی، تجاری و مذهبی از یکدیگر دانش 

تبلیغات سیاسی 
شهروز تهامی نسب
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تأمین نیازهای زندگی تازه ازدواج کنندگان مشارکت تعاونی افراد فامیل است که 
همه فامیل در طول زمان از آن استفاده می کنند ضمن این که این سنت به انسجام 

فامیل هم کمک می کند.
از سنت های قابل احیاء می توان سنت ساخت مسجد، احیاء و نگهداری قنوات و 

مراتع و سرمایه گذاری مشترک مانند احداث آسیاب نام برد.
سنت نوع سوم سنت های منفی و ضد توسعه است که باید از بین روند. سنتی 
مانند خرافات دینی نظیر قمه زنی، زنجیرزنی با زنجیرهای تیغ دار، سنجاق زنی و قفل 
زنی و غیره که با تمسک به دین انجام می شوند درحالی که هیچ جایگاهی در دین 
ندارند. لازم به توضیح است احیاء یا حذف سنت ها در زمان کوتاه امکان پذیر نیست 

و مستلزم صرف زمان است.
بنابراین اگر بخواهیم تعریف توسعه لوئیس را در کشورهای توسعه نیافته به کاربریم 

آن را به صورت زیر می توانیم تغییر دهیم.
توسعه یعنی گسترش تدریجی پدیده های نو و درونی کردن و نوسازی پدیده های 
نیمه نو و سنتی و تقویت پدیده های سنتی مثبت، احیای سنت های مثبت گذشته و 

حذف سنت های منفی.
جزو  می توان  را  او  که  است  دیگری  اقتصاددان   )Hollis Chenery( چنری 
صاحب نظران تغییر ساختاری به شمار آورد. از نظر چنری، توسعه به مثابه مجموعه 
تغییرات مرتبط به هم در ساختار اقتصادی است که جهت رشد مداوم لازم است 

)p. xvi .1979 Chenery(
یعنی او می گوید ساختارها در جامعه طوری تغییر یابد که همواره اقتصاد رشد یابد. 
می دانیم مفهوم رشد اقتصادی به این معنی است که تولید ناخالص داخلی )واقعی( 
یا تولید ناخالص ملی )واقعی( یا درآمد ملی هر سال افزایش پیدا کند. به همین دلیل 
است رشد تولید ناخالص داخلی یا رشد تولید ناخالص ملی یا رشد درآمد ملی را 
به عنوان رشد اقتصادی در نظر می گیرند. اما اگر منظور از رشد اقتصادی به معنی 
افزایش رفاه مردم باشد معنی دقیق رشد اقتصادی را باید رشد درآمد سرانه )واقعی( 
در نظر گرفت. چرا که در رشد درآمد سرانه، رشد جمعیت هم ملحوظ شده و افزایش 

آن به معنی ارتقای سطح زندگی مردم است.
گفته می شود رشد اقتصادی جنبه کمی دارد و توسعه اقتصادی جنبه کیفی.

برای روشن شدن موضوع باید گفت رشد اقتصادی به معنی افزایش کمیت درآمد 
سرانه یا GDP سرانه یا GNP سرانه است. اما نباید فراموش کرد که بدون تغییر 
کیفیات، تداوم رشد اقتصادی نمی تواند امکان پذیر باشد. توضیح زیر برای روش شدن 

مسئله می تواند مفید باشد.
 اگر در جامعه ظرفیت های خالی وجود داشته باشد مثلاً در کشاورزی میزان اراضی 
قابل کشت بیش از میزان زیر کشت باشد. در این صورت برای افزایش تولید می توان 
اراضی بیشتری را زیر کشت برد ولی اگر تمام اراضی به زیر کشت رود و بخواهیم باز 
تولید را بیفزاییم در این صورت باید به فکر ارتقاء کیفیات باشیم یعنی باید به دنبال 
روش هایی باشیم که از طریق اصلاح نهاده های تولید یا تکنولوژی یا نیروی انسانی و 
مدیریت بتوانیم افزایش تولید را تداوم بخشیم. ملاحظه می شود رشد اقتصادی که 
خود کمیت است نمی تواند مستمر باشد مگر این که کیفیات تغییر یابد. شاید به این 
دلیل است که می گویند در کشورهای توسعه یافته، رشد و توسعه یکی هستند یعنی 
رشد به معنی توسعه است. معنی آن این است که در این کشورها رشد کمی با تغییر 

کیفی همراه است.
زنده یاد دکتر حسین عظیمی1، اقتصاددانی که دغدغه توسعه کشور را داشت، 
توسعه را به معنی تغییر روش تولید از سنتی به علمی معنی می کند. او توسعه را به 
درختی تشبیه می کند که فرهنگ، ریشه آن است و آموزش مناسب و سرمایه گذاری 
در فعالیت های توسعه، غذای درخت را تأمین می کند، تنه و شاخ و برگ درخت را 
نظام اقتصادی و حفظ ثبات نظام تشکیل می دهد و میوه این درخت عبارت است از 
برطرف شدن فقر و محرومیت، حفظ استقلال و خوداتکایی۲  و تأمین اقتصادی و 

اجتماعی برای مردم )عظیمی 1371، صص 188-173(.
بنابراین می توان گفت دکتر عظیمی تعریف توسعه لوئیس را به کاربرده و سعی کرده 

است آن را با شرایط جامعه ایران سازگار کند.
1-۲-۲ تعریف توسعه از دید اندیشمندانی که توسعه را فراتر از اقتصاد می دانند

برخی از صاحب نظران معتقدند که توسعه، فقط در اقتصاد خلاصه نمی شود بلکه 
 Meier( مایر ،)۲-3 .pp .1969 Seers( ابعاد فراتر از آن را در برمی گیرد. سیرز
p .1984. 6( و باتاچاریا )p .1989 Bhattacharya. 1۰( از جمله آنان می باشند.

سیرز می گوید اگر یک یا دو عامل اساسی: فقر، بیکاری و نابرابری و به ویژه هرسه 
بدتر شود ولو این که درآمد سرانه دو برابر هم شده باشد تلقی کردن نتیجه به عنوان 
توسعه عجیب خواهد بود. به عبارت دیگر، علاوه بر رشد اقتصادی باید سه شاخص 
مهم دیگر یعنی وضعیت فقر، بیکاری و نابرابری را هم در نظر گرفت که حتی اگر 

رشد اقتصادی 1۰۰ درصد هم باشد ولی وضع یکی از این سه شاخص و مخصوصاً هر 
سه آن ها بدتر شده باشد دیگر نمی توان گفت توسعه حاصل شده است. بنابراین، در 

توسعه نباید فقط به یک شاخص رشد اقتصادی توجه داشت.
مایر معتقد است توسعه اقتصادی فرایندی است که طی آن درآمد سرانه حقیقی 
یک کشور در یک دوره زمانی بلندمدت افزایش یابد به شرطی که طی این فرایند 
تعداد افراد زیر خط فقر مطلق افزایش نیابد و توزیع درآمد بد تر نشود. به بیان دیگر، 
مایر رشد اقتصادی در فرایند بلندمدت را به معنی توسعه اقتصادی می داند لکن آن 
را مشروط به این می کند که در جریان رشد اقتصادی تعداد افرادی که زیر خط فقر 
مطلق زندگی می کنند افزایش نیابد یعنی اگر مثلاً 5 میلیون نفر از جمعیت کشور 
زیر خط فقر مطلق3  باشند در جریان رشد اقتصادی این تعداد افزایش پیدا نکند. 
علاوه بر این، مایر می گوید در فرایند رشد اقتصادی نباید وضعیت توزیع درآمد بدتر 
شود. یعنی اگر در جامعه ای ۲۰ درصد مردم نصف درآمد را به دست می آورند و 8۰ 
درصد هم نصف دیگر را. در فرایند توسعه اقتصادی، وضعیت از این حالت بدتر نشود.
از نظر باتاچاریا توسعه اقتصادی علاوه بر رشد اقتصادی باید توسعه اجتماعی و 
توسعه فرهنگی را هم در برگیرد. او معتقد است توسعه یک مفهوم ارزشی است و 
حداقل شامل: رفاه، فرصت های شغلی، کاهش نابرابری در توزیع درآمد و مصرف و 

همچنین سازگاری کشور با اختراع و توفیق آن در خوداتکایی است.
ملاحظه می شود در تعریف باتاچاریا چند نکته مورد توجه قرار گرفته است:

- توجه به جنبه های اجتماعی و فرهنگی مضاف بر جنبه اقتصادی آن
- ارزشی بودن مفهوم توسعه

- مشابهت نظر او با نظر سیرز به این معنی که او هم به رشد اقتصادی )رفاه( توجه 
می کند، هم فرصت های شغلی )مفهوم مخالف بیکاری(، و هم توزیع درآمد و همین 

طور توزیع مصرف )که نگاه دیگری به فقر است(.
- توجه به مدیریت علمی از طریق طرح سازگاری کشور با اختراع

- تأکید بر خوداتکایی )نه خودکفایی(.
1-۲-3 تعریف توسعه توسط کسانی که انسان را محور توسعه می دانند

عده ای از صاحب نظران مانند شوماخر، ساندروم و گریفین انسان را محور توسعه 
می دانند.

با مردم، آموزش و پرورش،  بلکه  با کالا آغاز نمی شود  باور شوماخر، توسعه  به 
سازمان دهی و انضباط آغاز می شود )p .1973 Schumacher.157(. مفهوم توسعه 
از نظر شوماخر این است که به جای آن که اقتصاد نقش اصلی در توسعه داشته باشد، 
مردم نقش اساسی در آن دارند. البته از نظر شوماخر )که کتاب کوچک زیبای او از 
معروف ترین کتاب دهه 197۰ جهان محسوب می شد( اهمیت اقتصاد نفی نمی شود 
بلکه او اهمیت فراوانی به نقش آموزش و پرورش و سازمان دهی و انضباط اجتماعی 

قائل است و آن ها را نقطه شروع توسعه می داند.
ساندروم اهمیت فراوانی به فراگیری رفتار اقتصادی پیشرفته و توانایی مردم در 
 Sundrum( جذب فناوری پیشرفته، مبتنی بر آموزش، زیربنا و نهادها می دهد
p .1983.78( یعنی از نظر او در توسعه آنچه بسیار مهم است این است که مردم علم 

باور شوند و رفتارهای اقتصادی پیشرفته داشته باشند.
گریفین و نایت در تعریف خود از توسعه به مفهوم توسعه انسانی می پردازند و 
می گویند رشد اقتصادی باید به منزله راهی برای ارتقای توانایی های مردم باشد 

.)568-576 .pp .199۲ Griffin & Knight(
این دو صاحب نظر در تعریف خود از توسعه، به تعریف توسعه انسانی می پردازند که 
معنی آن گسترش دامنه انتخاب های مردم است. در توسعه انسانی که از سال 199۰ 
توسط سازمان ملل متحد مطرح شده است، هدف اصلی ارتقای توانایی مردم است و 

رشد اقتصادی وسیله ای است برای رسیدن به این هدف.

1.  بودیم وکسي پاس نمي داشت که بودیم     باشد که نباشیم وبدانند که بودیم
بیت فوق درتابلویي خطاطي شده وبردیوار خانة شادروان دکتر حسین عظیمي که در تاریخ 

138۲/۲/18 دنیاي فاني را وداع گفت نصب شده بود. 
او معتقد بود: »افتخار توسعه یافتگي نصیب دولت ها است باید علت عقب ماندگي راهم در آنجا 

جستجو کرد«.
 )self-reliance( و خود اتکایی )self-sufficiency( ۲. باید دانست بین دو کلمة خود کفایی
تفاوت هست. خود کفایی به مفهوم تأمین نیازهای کشور در داخل است. این شعار در دورۀ جنگ 
عینیت پیدا می کند و هر کشور تلاش می کند کل نیازهایش را خود تأمین نماید. خود اتکایی بدین 
معنی است که کشور بالقوه توان تأمین همة نیازهایش را داشته باشد و با توجه به مزیت های نسبی 
به تولید بپردازد. این شعار موضوع دوران صلح است و امروزه در جهان، طرح شعار خود کفایی به 

معنی انزوا طلبی است.
3. منظور از خط فقر مطلق سطح درآمدی است که نتوان نیازهای کالری شبانه روزی را که میزان 
آن حداق ۲۲۰۰ کیلو کالری است تأمین کرد. اگر کسی نیازهای کالری شبانه روزی اش تامین شود از 
نظر شکمی سیر است اما ممکن است از نظر سلولی سیر نباشد. سیری سلولی زمانی است که نیازهای 

سلول های بدن از هر نظر تامین شده باشد.



نگاهنگاه

)Mark Zuckerberg( مارک زاکربرگ
Facebook بنیان گذار

»به سادگی، آنچه را انجام دهید که عاشقش هستید«

شاید بازی دشواری که مجبورید در آن برنده باشید، چندان خوشتان نیاید: 
مثلًا قبولی در کنکور. اما با تغییر نگرش خود می توانید آن را آسان و دل پذیر 
دشوار،  بازی  این  در  شدن  برنده  با  می توانید  که  کنید  فرض  چنین  نمایید. 
قدرتتان را اول به خودتان ثابت کنید. اگر کاری را انجام دهید که عاشق آن 
هستید، دشواری ها به آسانی مبدل شده و اهداف بعدی زندگی شما نیز مشخص 

خواهند شد. 

)سخنرانی دانشکده بلن هاون-۲۰11( 

 )Jeff Bezos( جف بزاس
Amazon مدیرعامل و مدیر ارشد اجرایی

»انتخاب کردن سخت تر از به دست آوردن فرصت هاست«

می خواهم یک پیش بینی وحشتناک کنم! وقتی 8۰ ساله بشوید، در لحظه ای 
که داستان گذشته تان را به خاطر می آورید، تنها انتخاب های اشتباه زندگی تان 
انتخاب هایمان هستیم.  بنابراین، ما همان  بود.  ناراحت کننده خواهند  است که 

پس داستان زیبایی برای دوران پیری خود بسازید.

)سخنرانی دانشگاه پرینستون-۲۰1۰( 

 )Oprah Winfrey( اپرا وینفری
Oprah تنها بیلیونر سیاه پوست جهان، مالک شبکه رسانه ای

  »همه ما هر چند وقت یک بار به تغییر و تحول نیاز داریم«

زیرا  دارند،  زیادی  علاقه  آراستن خود  و  ظاهری  تغییر خصوصیات  به  مردم 
نتایج حیرت انگیزی دارد. شما به عنوان یک رهبر باید بتوانید احساس دیگران 
نسبت به خودشان را تغییر دهید. گاهی کارمندی را می بینید که بدون آگاهی 
تا  قرار دهید  در مسیر درست  را  او  بتوانید  باید  را می رود.  اشتباه خود  مسیر 
احساس کند دوباره زنده شده است. همه ما به تغییر و تحول در زندگی نیاز 
داریم. و من مطمئنم که اگر شما بتوانید زندگی خود را تغییر داده و قابلیت های 

تازه خود را بشناسید، به موفقیت بزرگی دست یافته اید.

)سخنرانی دانشگاه دوک-۲۰۰9(

بزرگ ترین بیلیونرهای جهان 
توصیه های ساده ای برای فارغ التحصیلان جوان کسب وکار دارند

خود را به حداقل کاهش می دهند که این 
تفکیک نامطلوب مشکلات زیاد و به تبع آن 
ناکارآمدی استراتژی و برنامه ریزی تبلیغات 
سیاسی را به همراه دارد. خوشبختانه در این 
حوزه به زبان فارسی کتب و مقالات مناسبی 
می توان  آن ها  مطالعه  با  که  دارد  وجود 

کاستی های موجود را رفع کرد. 
تکنیک های  و  فنون  مشکل  دومین 
در  تاکنون  گفت  باید  است.  تبلیغات 
مجموعه  سیاسی  تبلیغات  فنون  خصوص 
ای گردآوری نشده و فنون مدون موجود نیز 
در اکثر کتاب ها و مقاله ها تکرار شده اند و 
طی سال های گذشته نیز تکمیل نشده اند. 
تبلیغات  حوزه  کارشناسان  ترتیب  این  به 
سیاسی تنها با تجربه و مطالعات شخصی 
می توانند فنون را بیاموزند. استفاده از این 
تیم  یک  در  صف  بخش  به  مربوط  فنون 
این  که  است  بدیهی  لذا  است.  تبلیغاتی 
به  و  ارتقاء می یابند  یا  از مدتی  افراد پس 
حوزه ستاد منتقل می شوند و وظیفه تدوین 
استراتژی و برنامه ریزی را متقبل می شوند 
و یا این که سرخورده شده و جای خود را 
به افراد جدید محول می نمایند و در نتیجه 
طلا همیشه وجود دارد. بنابراین، گروه های 
تبلیغاتی با ضعف کامل دانش فنون تبلیغات 
مواجه هستند و دیده می شود که از تعداد 

معدود فنون مطرح در این حوزه برای اکثر فعالیت های تبلیغاتی استفاده می شود که 
این امر تأثیر تبلیغات سیاسی را به حداقل خود کاهش داده است. به خصوص برای 
گروه هایی که از امکانات تبلیغاتی کمتری نسبت به گروه های رقیب بهره مند هستند.

واژه تبلیغات سیاسی، propaganda از ریشه لاتینی propagaree به معنای 
نشاء کردن، منتشر ساختن، برانگیختن یا به حرکت واداشتن اندیشه های ویژه گرفته 
شده است. » تبلیغات سیاسی« یا »پروپاگاندا« شکلی از ارتباط است که با »ترغیب 
یا اقناع« متفاوت است؛ زیرا هدفش این است به پاسخی دست یابد که قصد مبلّغ را 
تداوم بخشد؛ درحالی که » اقناع یا ترغیب«، به مثابه یک فعال کننده دوسویه عمل 
کرده و هدف پاسخ به نیازهای ترغیب کننده و ترغیب شونده است، ضمن این که 
پروپاگاندا نشانگر آن است که چگونه می توان عناصر اطلاع رسانی و ارتباط اقناعی را 

در تبلیغات با یکدیگر تلفیق کرد. انواع پروپاگاندا شامل:
پروپاگاندای سفید: در این نوع پروپاگاندا، منبع کاملًا مشخص و معین است و پیام 
به گونه ای ارائه می شود که از دقت بالای اطلاعات برخوردار باشد. این نوع پروپاگاندا، 

نوعی ارتباط دوستانه برقرار می کند.
پروپاگاندای خاکستری: در اینجا منبع، واضح و صریح نیست و اطلاعات دقیقی 
ارائه نمی شود. در این نوع پروپاگاندا، با آن که جنگ تبلیغاتی برقرار نیست، اما صلح 
تبلیغاتی نیز حاکم نیست. اخبار، اعلامیه و اطلاعاتی که در آن ها از عنوان یک منبع 
موثق، منابع مطلع و امثال آن استفاده می شود، در زمره پروپاگاندای خاکستری قرار 
می گیرند. تبلیغات علیه کمونیست ها به هنگام حمله شوروی به افغانستان، نوعی 

پروپاگاندای خاکستری به شمار می رود.
پروپاگاندای سیاه: در پروپاگاندای سیاه، منبع و دقت اطلاعات مشخص نیست و 
در آن هر گونه جعل و تخریب صورت می گیرد. تمام قواعد در این نوع پروپاگاندا، به 
کار گرفته می شود. بسیاری از فرستنده های رادیویی در طول جنگ، بر اساس این 

نوع پروپاگاندا عمل می کنند.
نخستین تشکیلات منظم برای تبلیغات سیاسی را پاپ گرگوری در سال 16۲۲ 
میلادی بنیان نهاد. در آن موقع، کلیسای کاتولیک همراه با فعالیت های معنوی، این 
نهاد سیاسی را گشود و به توسعه آن همت گماشت. اما اوج تبلیغات سیاسی در خلال 
جنگ های جهانی اول و دوم جریان داشت؛ زیرا جنگ و شایعات مربوط به آن، امکان 

گسترش تبلیغات ملی و بین المللی را فراهم آورد.
تبلیغات سیاسی، امروزه نیز در دو سطح ملی و بین المللی رو به گسترش است. 
تبلیغات ملی، بیشتر به سوی حفظ اتحاد اقوام در لوای رهبری های موجود گرایش 
دارد. نقش اساسی آن بیشتر به صورت پرورش متخصصان در تبلیغات و روابط 
عمومی برای پیشبرد اهداف ایدئولوژیک خلاصه می شود.اما تبلیغات بین المللی، 

و  توسعه یافته  کشورهای  سوی  از  بیشتر 
قدرت های سیاسی اعمال می شود و هدف 
غیر  کشورهای  گرایش  جلب  آنان،  اصلی 
متعهد به کشورهای جرگه بلوک خود است.
به  بومی  فرهنگ  سیاسی،  تبلیغات  در 
دلیل وجود همگنی با نیاز مخاطب می تواند 
برخوردار  بیشتری  تأثیرگذاری  قدرت  از 
باشد؛ زیرا در برخی از موارد فرهنگ بومی 
است.  مخاطب  با  ارتباط  برقراری  راه  تنها 
عنوان  به  بومی  فرهنگ  از  استفاده  پس 
از  یکی  سریع،  تأثیرگذاری  برای  بستری 
ضرورت هاست و این امر تا آنجا اهمیت دارد 
که حتی بنگاه های سخن پراکنی بین المللی، 
اخبار و پیام های خود را نه تنها به زبان بومی 
کشورهای مختلف، بلکه با رعایت لهجه های 
متفاوت یک زبان برای القای پیام استفاده 

می کنند.
به طور کلی شیوه ها و روش هایی که در 
اعمال  جهان  در  سیاسی  تبلیغات  عرصه 
می شود، با توجه به چگونگی اوضاع و احوال 
هر کشور، اهداف سیاست گذاران و مبلغان و 
مخاطبان انتخاب می شوند که از جمله آن ها 

می توان به جنگ روانی و شایعه اشاره کرد.
اما تبلیغات سیاسی زمانی موفق است که 

دارای ویژگی ها و اسطوره های زیر باشد:
- اسطوره نیاز شناختی: انسان به دنبال 
برآوردن نیازهای مادی و معنوی خود است. پس هر جا که بخشی از این نیازها 

برآورده شود به آن سو تمایل پیدا می کند.
با  - اسطوره روشنگری آینده: در تبلیغ سعی می شود نمای روشن و منطقی، 

استفاده از داده های زمان حال برای آینده تصویر شود.
ایده ها و آرمان های  با  بیانگر ارزشی باشد که  باید  تبلیغ  -  اسطوره ارزش ها:  

مخاطبان هم خوانی داشته باشد.
- اسطوره مرغوبیت و مطلوبیت:  چیزی که مورد تبلیغ قرار می گیرد، باید از حداقل 
مرغوبیت و مطلوبیت در جامعه برخوردار باشد تا بتواند قابلیت حضور در عرصه 

تبلیغات را داشته باشد.
- اسطوره برتری:  این اسطوره در شرایط مقایسه ای حاصل می شود؛ چون ذهن 
انسان عادت دارد که به طور خودکار به مقایسه بپردازد و در ترازوی مقایسه است که 

فرد با گزینش خود، برتر را انتخاب می کند.
- اسطوره رقابت:  والتر لیپمن در اهمیت پروپاگاندا یا همان تبلیغات سیاسی عقیده 
داشت که کاربرد اصلی وسایل ارتباط جمعی شکل دادن عقاید عمومی و ایجاد یک 

نوع هم رأیی اجتماعی است که برای نظم اجتماعی هر نظام الزامی است.
نهایت اینکه افکار عمومی به منزله یک پدیده روانی و اجتماعی بر نگرش ها استوار 
است. برگرداندن آن در یک جهت مشخص کوشش های بی شماری را می طلبد.  در 
این میان وسایل ارتباط اجتماعی، نظامی برای انتقال نمادها و پیام ها به عموم مردم 
بوده و در راستای یکی از وظایف مهم خود یعنی همگرا کردن فرد در یک نظام از 
پیش تعیین شده از ارزشها، باورها و رفتارهای اجتماعی از پروپاگاندا استفاده می کند.
در واقع تبلیغات سیاسی تلاش می کند تا حد امکان نیروی اندیشه و وجدان فرد 
کمتر به کارافتد و برعکس در او واکنش های انعکاسی شرطی پدید آید. به عبارت 
دیگر کارگزاران تبلیغ سیاسی معتقدند شیوه گفتار و رفتار شخصیت های سیاسی 
می تواند هدایت کننده افکار عمومی به سمتی خاص و معین باشد. بنابراین عموم 
مردم در هر جامعه، پیوسته در معرض بمباران تبلیغات سیاسی هستند که مجاری 

رسانه ای مختلف در سطح وسیع انتشار می دهند. 

منابع:
دادگران، سیدمحمد، مبانی ارتباطات جمعی، انتشارات فیروزه،1384.

علوی، پرویز، ارتباطات سیاسی، انتشارات ثانیه، 1376.
http://fa.wikipedia.org

http://www.aftabir.com/entertainment/publicrelations/publicity/kind
http://www.vista.ir
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نگاهنگاه

 )Michael Bloomberg( مایکل بلومبرگ
مدیر کسب وکار، سیاستمدار و یک صد و هشتمین شهردار نیویورک

 

 »اجازه ندهید دوران شکست و رکود شما به طول بیانجامد«

نخستین تجربه کاری من بعد از فراغت از تحصیل در Wall Street شکل 
گرفت که 15 سال نیز طول کشید. تجربه ای بسیار ارزنده: دوران خوشی که با 
تشویق های بسیاری از سوی رؤسایم همراه بود. اما متأسفانه از آنجا بیرون آمدم. 
این حال، سعی کردم روحیه شاد خودم را حفظ کنم. زیرا شادی و مثبت  با 
نگری تنها ابزارم برای مبارزه با سختی ها بوده است. بنابراین، به راحتی توانستم 

شغل جدیدی پیدا کنم.

)سخنرانی دانشگاه تافتس-۲۰۰7(

)Steve Jobs( استیو جابز
Apple بنیان گذار

 

  »هر روز طوری زندگی کنید که گویی روز آخر عمرتان است!« 

وقتی 17 ساله بودم در جایی خواندم: »اگر هر روز فکر کنید به انسان موفقی 
تبدیل خواهید شد.« این جمله تأثیر شگرفی بر من گذاشت و از آن زمان تا 
امروز، 33 سال است که هر روز صبح در آیینه نگاه می کنم و از خودم می پرسم: 
قصد  امروز  که  می کردی  را  کاری  همان  آیا  بود،  عمرت  آخر  روز  امروز  »اگر 
انجامش را داری؟!« و هر گاه پاسخ »نه« بود و این پاسخ هر روز تکرار می شد، 

متوجه می شدم که باید تغییری در زندگی ام ایجاد کنم. 

)سخنرانی دانشگاه استنفورد- ۲۰۰5(

 )Michael Dell( مایکل دل
Dell مدیرعامل و مؤسس شرکت کامپیوترهای

 

 »هرگز سعی نکنید باهوش ترین فرد حاضر در هیئت مدیره باشید«

هرگز سعی نکنید باهوش ترین فرد حاضر در هیئت مدیره باشید. اما اگر بودید 
پیشنهاد می کنم افراد باهوش تری را نیز جذب کنید. این کار در عرصه حرفه ای 
همان  شما  زندگی  در  و  کاری«  تیم  »تشکیل  سازمان ها  در  شبکه«،  »ایجاد 
خانواده، دوستان و جامعه محسوب می شود. هر یک از ما می توانیم هدیه ای برای 
همدیگر باشیم و رشد و موفقیت من در مسیر رهبری، بارها و بارها این نکته را 
یادآوری نمود که ارزشمندترین تجارب از روابط من با دیگران به دست می آیند. 

)سخنرانی دانشگاه تگزاس-۲۰۰3(

)Pierre Omidyar /مراد امیدیار )پیر مراد امیدیار
eBay یک ایرانی کارآفرین و مؤسس شرکت

 

 »خود را برای غیرمنتظره ها آماده کنید«

به منظور آنکه حقیقتاً خود را برای مواجهه با وقایع غیرمنتظره آماده کنیم، 
باید خود را در موقعیتی قرار دهید تا همیشه و حتی در بدترین شرایط، یک 
یا چند گزینه برایمان باقی مانده باشد. پس وقتی دریچه فرصت ها باز می شود، 
آن قدر به موفقیت نزدیک هستید که فرصت ها را از دست ندهید. زندگی تا حد 
زیادی همانند یک برنامه نرم افزاری، خطی است. همه ما وسوسه می شویم که 
گذشته را فراموش کرده و بیشتر به آینده مان فکر کنیم، اما آینده همیشه از یک 
خط مستقیم نمی گذرد. بنابراین، مدیران موفق همواره آینده ای انعطاف پذیر را 
برای خود ترسیم می نمایند: آنان در یک راه حل ساده باقی نمی مانند و شبکه ای 

از اهداف فراوان را برای خود می سازند.

)سخنرانی دانشگاه تافتس-۲۰۰۲(

)Steve Case( استیو کیس
AOL مدیر ارشد اجرایی و رئیس شبکه رسانه ای

»تنها مردم پیرامون شما مهم هستند«

واقعاً مهم نیست که چه کاری را در زندگی انجام می دهید، بلکه توانایی شما 
در دستیابی به موفقیت تنها به میزان توانایی تان در کار کردن با دیگران بستگی 
دارد. شاید شنیده باشید که فردی که با او کار می کنید مهم تر از کاری است 
که  سازمانی  برند  یا  شغلی  عناوین  تأثیر  تحت  رو،  این  از  می دهید.  انجام  که 
می خواهید برای آن کار کنید، قرار نگیرید، بلکه ابتدا تحقیق کنید می خواهید 

با چه کسانی یا برای چه مدیرانی کار کنید. 

)سخنرانی دانشگاه جورج میسون-۲۰۰9(

 )Jerry Yang( جری یانگ
 !Yahoo مؤسس و مدیر ارشد اجرایی سابق

Cisco و عضو هیئت مدیره شرکت
 

 »اجازه ندهید اخبار غلط شما را ناامید کند«

به شما قول می دهم که موفقیت های بزرگ همیشه در مواقع شکست و سختی 
به دست می آیند. به عنوان مثال، Yahoo! در دوران رکود اقتصادی دهه 9۰ 
موفق گردید. سایر شرکت ها، ایده ها، محصولات و حتی جنبش های اجتماعی 
بزرگ نیز در زمانی به وقوع پیوسته اند که مردم از وضعیت کنونی خود کناره 
گرفته و خواستار انجام کارها به روشی نوین شده اند. بهتر است شما نیز پس از 

فراغت از تحصیل این نوآفرینی و تحول را تجربه کنید.

)سخنرانی دانشگاه هاوایی-۲۰۰9(

 )JK Rowling( جی. کی. رولینگ
رمان نویس و نویسنده سری داستان های هری پاتر

 

 »شکست شالوده موفقیت است«

فکر می کنید چرا من درباره مزیت شکست خوردن حرف می زنم؟! دلیل ساده 
از غیر ضروریات زندگی است. من  این است که شکست به معنای رهایی  آن 
همیشه پس از شکست خوردن این نکته را به یاد می آوردم که من بیش از آن 
چیزی هستم که بوده ام. سپس تمام انرژی ام را در به پایان بردن کار نیمه تمامی 
که دوستش داشتم، صرف می کردم. بدین ترتیب، احساس رهایی پس از شکست 
تایپ  ماشین  یک  بودم. حالا  فهمیده  را  ترس خود  علت  زیرا  کردم،  تجربه  را 
من  شکست  نهایت،  در  می داشتم.  دوستشان  که  داشتم  ایده هایی  و  قدیمی 

تبدیل به شالوده مستحکمی شد که ادامه زندگی ام را بر آن استوار ساختم.

)سخنرانی دانشگاه هاروارد-۲۰۰8(

)Bill Gates( بیل گیتس
Microsoft بنیان گذار 

  »از کسانی که قابلیت های بیشتری به آن ها داده شده است، انتظار بیشتری 
می رود!«

یکی از کسانی که کمک زیادی به موفقیت من کرد، مادرم بود. توصیه او به 
من این بود که هرگز از خدمت به مردم دست نکشم و در آخرین نامه اش برای 
من چنین نوشت: »یادت باشد از کسانی که قابلیت های بیشتری به آن ها داده 

شده است، انتظار بیشتری هم می رود!« 

)سخنرانی دانشگاه هاروارد-۲۰۰7(
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گفتگوگفتگو

قرارمان در پارلمان صنعت استان است. اولین اتاق بازرگانی و تجارت در ایران. 
کمی دیر می رسیم ولی با روی گشاده پذیرای ماست. پرویز کلینی نائب رئیس اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن تبریز است. مالک نوشیران با برند تجاری آناناب و شهد 
امروز با برند تجاری ریما. اولی آب میوه کنسانتره تولید می کند و دومی رب و کنسرو. 
مردی هنرمند که هنر خود را به صنعت گره زده و برای این صنعت سناریو می نویسد. 

با او گفتگویی داشتیم و ماحصل آن را با شما به اشتراک می گذاریم.

کارایی: جناب آقای کلینی از کودکی خود بگویید، چه مسیری در زندگی 
شما طی شد تا به سمت کسب وکار فعلی خود حرکت کنید؟

کلینی: بنده متولد 1331 در تبریز هستم و در خانواده ای که نان آور آن بازاری بود 
به دنیا آمدم. لذا از همان اول خمیرمایه تجارت در ما شکل گرفته است. در چنین 
فضایی کودکی ما نیز طی شد.، اما شاید نکته متفاوت در دوران تحصیل و دانشگاه 
من فعالیت در کارهای هنری و کار در حوزه تئاتر بود. علاقه شخصی به تئاتر داشتم، 
آن زمان اعجاز و شکوه سینما مرا جذب کرده بود و این عشق سینما تا به امروز با 
من مانده است. از همان کودکی مادرم را همیشه وادار به قصه گفتن می کردم. به هر 
چیز متفاوت گرایش داشتم. تئاتر را از مدرسه شروع کردم و کم کم وارد این موضوع 
شدم. مهم ترین بازی هایی که داشتم دشمن مردم هنریک یوهان اپسن بود. حادثه در 
ریشه آرتور میلر، آی بی کلاه آی با کلاه، گوهر مراد، دنیای مطبوعاتی آقای اسراری 
و... که مطرح بودند و بازیگران زیادی هم داشتند. تئاتر دشمن مردم با سی چهل نفر 

بازیگر بر روی صحنه نمایش می آمد.
بعد از تحصیلات و تمام شدن دانشگاه صلاح دیدم که بر روی کارهای اقتصادی 
تمرکز کنم، کارمان را بدون سرمایه شروع کردیم. بعد از خدمت سربازی خود را 
موظف به ایستادن بر روی پاهای خود دیدم. تازه صاحب فرزند شده بودم در اوایل 
انقلاب. دقت در امور فرزندم باعث شد که در ابتدا خط محصولات بهداشتی کودک 
بنام بیبی آنجل را راه اندازی کنم. در سطح کشور کارمان تا حدودی گرفت و بعداً 
به دلیل جنگ تحمیلی ورود کالا به کشور متوقف شد. این توقف باعث شروع کار و 
تولید داخلی شد. چسب زخمی که نمایندگی اش را داشتیم را با مجوز وزارت صنایع 
به سمت تولیدش حرکت کردیم. با توجه به وضعیت حاکم بر جامعه به دلیل شرایط 
اقتصادی بعد از مدتی دنبال تولید محصولی بودیم که مواد اولیه اش را بتوانیم از ایران 
تهیه کنیم تا دچار ضرر و زیان نشده و امکان صادرات داشته باشیم. شرکت نوشیران 

در آن زمان جزو طرح های وزارتخانه صنایع بود. صنایع تبدیلی کشاورزی مطرح بود 
و ما طرح را برای منطقه مراغه توانستیم موافقت بگیریم و فعالیت خود را شروع کنیم. 
اما در شروع کار گرفتار جنگ تحمیلی و مشکلات ارزی آن موقع شده بودیم. حدود 
ده سال این مشکلات طول کشید و عملًا  از سال 1363 تا 137۰ معطل شدیم و بعد 
از آن توانستیم ماشین آلات را خریداری کنیم و در ساختمان هایی که درست کرده 
بودیم شروع بکار کنیم. در این بازه هم نمایندگی شرکت های داخلی را داشتیم و به 
کارهای قبلی ادامه می دادیم. این صنعت در آن زمان در ایران ناشناس بود و یکی از 
مشکلات باغداران در آن زمان این بود که نمی دانستند میوه های پا درختی خود را 

چه کار کنند، ما این میوه ها را کنسانتره کرده و عرضه نمودیم.

کارایی: پرویز کلینی چه کلمه ای را برای شما تداعی می کند؟
کلینی: به دلیل درگیری کاری زیاد فرصت فکر کردن در این مورد برای ما وجود 
ندارد. اما می توانم بگویم پرویز کلینی مترادف با تلاش است، بنده با این سنم بعضی 
اوقات از میزان کاری که می کنم حیرت می کنم. کارهای بنده از محل زندگی ام فاصله 
دارند. به طور مثال نوشیران با محل زندگی من سه ساعت برای رفت و برگشت فاصله 

دارد و بیشتر وقتم را در راه سپری می کنم.

کارایی: به نظر شما چیزی به نام رمز موفقیت مفهوم دارد؟
کلینی: بله... بنده شعر مولوی را به یاد میاورم: 

به هر دیگی که می جوشید میاور کاسه و منشین که آن دیگی که می جوشد در 
آن چیزی دگر باشد   

به طراری تو را بر در نشانند که می آیم تو منشین منتظر بر در که آن خانه دو 
در دارد.

الزامات کار  بداند.  را هم  الزامات آن  باید  انجام می دهد  را که  هر فردی کاری 
عبارت اند از: تخصص و دانش آن کار، توانایی و مدیریت کار. شکست هایی که امروزه 
در کار به وجود می آید به دلیل آن است که در آن کار الزامات را نمی دانند. هرکسی 
را برای کاری ساخته اند. رمز و راز موفقیت در این است که حتماً در کار مورد نظر 

مطالعه داشته باشید.

کارایی: تا چه حد اعتقاد دارید که کارآفرین، ارزش آفرین است و موانع بر 

سر راه توسعه این مفهوم چیست؟
کلینی: در تمام جوامع برای اینکه مردم به رفاه برسند، نیازمند تولید هستند. تولید 
مورد تأیید همه است. کارآفرین فردی است که می تواند ابزارها و شرایط تولید را 
ایجاد کند. ما هدایت خوبی در اقتصاد نداشتیم. شرایط مملکت ما امروز بدتر از دیروز 
است و این روند تا امروز ادامه داشته است و وقتی ابزاری برای درست کردن اقتصاد 
هموار نباشد به سرانجام نمی رسیم. 9۰ درصد تولید ما دچار مشکلات جبران ناپذیری 
شده اند. از شرایط مساوی و ایده آل برای همه صحبت می کنیم ولی با این شرایط 
که همراهی نداریم، کارآفرین هیچ کاری نمی تواند بکند. باید شرایط درست شوند. 
شرایط اقتصادی خیلی به سیاست خارجی ما وابسته است. اینکه کشور چه اهدافی 
برای توسعه کشور در نظر دارد بایستی مورد توجه قرار گیرد و از دید کارشناسان 
نیز پیوسته استفاده شود. حلقه مفقوده ای داریم که دقت بر آن نشده است.هرکسی 
آمده، عمارتی ساخته است، عوامل بازدارنده خیلی زیاد هستند. روزهای بسیار بد و 
گرفتار کننده ای برای تولید طی می شود. متأسفانه تولید در لابه لای تبلیغات دروغین 
خرد شده است. تولید آخرین لحظه های عمرش را طی می کند. باید واقع بین بود تا 
مملکت بتواند رویش پیدا کند و مشکلاتش را پشت سر بگذارد. نتیجه تولید توسعه 
کشور است، چون اشتغال و ارزش افزوده ایجاد می کند. در نتیجه مردم می توانند به 
حرکت های زایش زا امیدوار باشند. این می تواند مردم را به ثروت و به توسعه و آن 

چیزی که مدنظر است برساند.

به عنوان رییس جمهور  انتخاب آقای دکتر روحانی  به  با توجه  کارایی: 
جدید، انتظاراتتان از وی را که به گفته خود دولت تدبیر و امید را تشکیل 

خواهد داد را اولویت بندی کنید؟
کلینی: سرمایه و تولید نیازمند امنیت است. کلمه امنیت سرمایه مقوله بسیار 
فراگیری است. قوانین درست نباشد، شرایط جامعه درست نباشد یعنی امنیت نیست. 
کسی که می آید به طور مثال هدفمند کردن یارانه ها را پیش بینی می کند، 3۰ درصد 
را برای تولید در نظر می گیرد، ولی در عمل این قانون در مورد تولید اجرا نمی شود. 
این عدم امنیت است، بی تفاوتی به امنیت تولید است. یعنی نمی توانیم با توپ و 
تفنگ در مقابل دولت بایستیم و بگوییم وقتی برق و گاز و آب و ... را 1۰ برابر از ما 
می گیرید در مقابل چه کار می کنید. چون ما با اتکا به مزیت های قبلی تولید کرده ایم 
و در مقوله صادرات حرفی برای گفتن نخواهیم داشت. حق به حق دار نرسیده است.

قوانین و محدودیت های گمرکی، باز شدن درهای 
مملکت به روی واردات محصولات بنجل خارجی با 
قیمت های پایین، با این صنعت و تولید چه کرده است. 
باید توجه به اقتصاد خیلی عمیق باشد، ضمن تبریک 
رئیس جمهوری  عنوان  به  روحانی  آقای  انتخاب  به 
اسلامی ایران به نظرم ایشان دو مسئله مهم در پیش 
روی دارد، یکی برنامه راهبردی برای آینده و دیگری 
قانون هدفمند  از قبل.  مانده  ارث  به  حل مشکلات 
کردن یارانه ها خوب بود ولی اجرای خیلی بدی داشت. 
اجرایی که برخی از اقشار مردم حتی به کار کردن 
نباید سیاست زده شود،  اقتصاد  فکر هم نمی کنند، 
تولید آسیب می بیند.3۰ درصد سهم صنعت علاوه بر 
اینکه داده نشد، اقتصاد در دایره وحشتناک تورمی قرار 
گرفت. بیش از 75 درصد صنعت ما به معنی واقعی 
مطرح  کمتر  را  مشکلات  دولت مردان  است.  گرفتار 
می کنند چون دوست ندارند منفی صحبت کنند اما 
الان مشکلات به قدری زیاد هستند که همه کاندیداها 

در مورد مشکلات اقتصادی صحبت کرده اند.
اجرانی  مدیریت  زودی  به  که  ایشان  از  ما  انتظار 
مملکت را بر عهده خواهند گرفت، این است که به 
تبعات  مریض  اقتصاد  شود.  بیشتری  توجه  اقتصاد 

گرفتار کننده ای دارد. مردم ما در زیر بار گرانی گرفتارشده اند و این زندگی خوب با 
حرف و تبلیغ به وجود نمی آید. باید چارچوب مناسب ایجاد شود. مملکت ما ثروتمند 

است، مردم ما نباید فقیر باشند.

کارایی: چه کسی و یا کسانی بیش از سایرین در زندگی شما نقش عمده 
و تعیین کننده داشته اند؟

کلینی: پدر، مادر، همسر، فرزندان و دوستان همه دخیل هستند. مسئله تئاتر 
آموزه هایی به ما داده است. یا اینکه از کودکی پیش پدر می رفتیم و در بازار حضور 
داشتیم، همه نقش آموزش را برای ما داشت. بنده نسبت به پدرم احساس خاصی 

دارم کسی که نسبت به مال دیگران چشم داشتی نداشت و منافع جمعی را در نظر 
می گرفت. انسان شریفی بود، پدر بنده این خصوصیات را داشت. راستی و صداقت 

سرمایه ای است که از پدر برای ما به میراث مانده است.

کارایی: چگونه به جوانی که می خواهد وارد عرصه کسب وکار شده و برای 
خود و سایرین شغلی ایجاد کند، مشاوره می دهید؟

کلینی: ما نمی توانیم مشاوره بدهیم چون شرایط ها خیلی متفاوت هستند، ما 
خودمان به را ی کسی که می خواهد کاری انجام دهد خوفمان می گیرد، راه هموار 
نیست. دولت اخیراً امکاناتی برای مردم گذاشت ولی ناموفق بود. درصد بالایی موفق 
نشدند. شرایط فعلًا مساعد نیست. هوا ابری است، ما آدم های محتاطی هستیم، جوان 

فقط نباید روحیه اش را از دست بدهد.

کارایی: به نظر خودتان پدر موفقی هستید؟
کلینی: هرکسی از ظن خود شد یار من... به نظر بنده پدری که فرزندانی داشته 

باشد که سربار جامعه نباشند، موفق است.

کارایی: پسر دارید؟ در مسیر جانشین پروری حرکت کرده اید؟
کلینی: بله، طبیعی است علاقه هم دارند ولی تفاوت وجود دارد، پوست کلفتی 
که در ما وجود دارد آن ها ندارند. توانایی ما را ندارند و دچار مشکل هستند. جوان ها 
بار بنشانند، در کشور ما موانع  به  دوست دارند چیزی که در مغزشان هست را 
کابوس وار هستند، جوان ها نمی دانند چه کار کنند، لذا جوان ها را باید برای مواجهه 

با موانع آماده کرد.

کارایی: تا چه حد به داستان جدایی مالکیت از مدیریت معتقدید؟
کلینی: داستان جدایی مالکیت و مدیریت در ایران محل مناقشه است. اگر ما در 
مسیر کاری یک سازمان شرایط تعریف شده داشته باشیم، مدیریت های انتخاب شده 
می توانند خوب عمل کنند. اگر مقایسه کنیم در بخش های خصوصی آن هایی که 
موفق هستند خودشان هم در رأس کار هستند وقتی یک واریانس خاص پیش بیاید 
مدیر می ماند که چگونه تصمیم بگیرد. ما اگر از مدیران چند میلیون دلاری دنیا 
بیاوریم تا در واحدهای صنعتی ایران مدیریت کنند تا ۲ ساعت سکته می کنند. چون 
واقعاً مسائل قابل پیش بینی نیستند. ما که هم صاحب 
موسسه و هم مدیر آن هستیم، سریع تر می توانیم 
تصمیم بگیریم، درعین حال ما هم از ابزارهای مدیریتی 

استفاده می کنیم.

کارایی: احساس شما نسبت به این کلمات؟
کلینی: 

مهندس توکلی: کارآفرین، فرد مورد احترام جامعه 
صنعت.

وارسته که  انسانی  کارآفرین،  حاج رسول خوئیلر: 
افتخار بودن در کنارشان را در اتاق بازرگانی داشتم 

و دوست صمیمی بنده.
ما  کشور  در  که  است  محلی  تنها  بازرگانی:  اتاق 
بخش خصوصی آن را اداره می کند و ۲7 سال سابقه 
حضور در آن را تجربه کرده ام. خوشبختانه تنها مکانی 
است که می تواند مسائل و مشکلات فی مابین بخش 
اقتصادی در بخش خصوصی برای دولت تبیین کند و 

در حل آن فعالیت کند.
سعدی افشار: جناب مرحوم افشار فردی زحمتکش 
بودند در قالب تئاتر سیاه خیلی زحمت کشیدند و یکی 
از افرادی بودند که تمام عمرشان را صرف این تئاتر 

کردند، این تئاتر سیاه بود که در آن واقعیت ها به زبان طنز ارائه می شد.
آناناب: محصول ماست، محصولی که به آن تعصب داریم در آذربایجان چیزی 
که ذات خوب داشته باشد به آنا نسبت می دهند. آناناب برای بنده و همکارانم این 

وضعیت را دارد. در کیفیت کالا موفق بودیم. آناناب مترادف است باکیفیت.
ریما: نام قدیمی دریاچه ارومیه است.

کارایی: سفره شما چند نفره است؟
کلینی: سه مجموعه داریم، خط های بسته بندی اتوماتیک هستند ۲۰۰ نفر پرسنل 

داریم چون کار ما فصلی است.

آقای تئاتر در صنعت
گفتگو با پرویز کلینی

جعفر محرم پور
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گزارش آگهی گزارش آگهي

شرکت تولیدی و صنعتی کابل وران در سال 136۲ با سرمایه گذاری مشترک آقایان 
محسن اسماعیل زاده )مدیرعامل( و جعفر محسنی )رئیس هیئت مدیره(، با هدف 
خودکفایی و کمک به رشد و توسعه اقتصادی کشور راه اندازی، و اکنون بیش از 
سه دهه است که در زمینه تولید انواع درخت سیم تراکتور، خودرو و موتورسیکلت، 
داشبورد تراکتور، مجموعه پانل دیجیتال، گیربکس دریچه هوای خودروهای سبک، 
چراغ و صندلی ماشین آلات سنگین و موتورسیکلت و قطعات مربوط به دسته سیم 
فعالیت می نماید. این شرکت با تکیه بر روش های نوین مدیریتی، توانمندی ها و 
خلاقیت کارکنان توانسته است با اخذ استانداردهای بین المللی نیازهای شرکت های 
بزرگی مانند تراکتورسازی تبریز، تراکتورسازی ارومیه، سازه گستر سایپا، گروه بهمن، 
هپکو، مهرگام پارس، لیفتراک سازی سهند، تیزرو، سیکلت پارت کویر و ... را تأمین 
نماید. همچنین به کشورهایی چون ترکیه، عراق و ونزوئلا صادرات گسترده ای را انجام 
داده و در جهت دسترسی آسان مصرف کنندگان داخلی به تولیدات شرکت تولیدی 
صنعتی کابل وران، بیش از 15۰ نمایندگی توزیع را در سطح کشور تحت پوشش قرار 
داده است. چشم انداز و سیاست تولیدی شرکت تولیدی صنعتی کابل وران تحویل به 
موقع و باکیفیت تعهدات بر مبنای الگوی TQM و جذب نیروهای تحصیل کرده و 

مجرب می باشد.
افق دید پایه گذاران و مدیران شرکت بر این پایه استوار است که شرکت تولیدی 
وجود  و  ارشد  مدیریت  بالای  سرمایه گذاری  و  تعهد  وجود  با  وران  کابل  صنعتی 
پرسنل متعهد و مجرب و امکانات بالقوه و استفاده از تکنولوژی روز تولید در زمره 
صادرکنندگان عمده کشور قرار گیرد. در این شماره در بخش IMIAZAR گفتگویی 

با محسن اسماعیل زاده مدیرعامل این شرکت داشته ایم.

کارایی: جایگاه خود را در رتبه بندی IMIAZAR100 چگونه می بینید 
و تحلیل شما از این طرح با توجه به بحث نقاط قوت و ضعف چیست. و 

همچنین دلیل این موفقیت را چگونه ارزیابی می کنید؟
اسماعیل زاده: اگر منظورتان رتبه شرکت کابل وران هست که طبیعتاً چندان شاخ 
فیلی شکسته نشده است. ولی از اینکه در این طرح حضور داشته و جزو شرکت های 
برتر بوده ایم می توان گفت خوشحالیم. دلیل عدم رضایت را من این گونه می بینم که 
چون شرکت های معرفی شده تقریباً از همه صنایع بوده و تنوع بسیار بالایی وجود دارد 
لذا حضور در این طرح جایی برای مقایسه فراهم نمی کند. به عبارتی چون تفکیک 
صنایع را نداریم تا بتوان هر شرکت را نسبت به حوزه صنعتی خودش بررسی کرد 
این به نوعی یک ایراد است. البته الگوی فورچون 5۰۰ را نمی توان زیر سؤال برد چرا 
که در دنیا مورد قبول همه بوده و مبنایی برای رتبه بندی شده است. لذا این مشکل 
و ایراد باز هم به داخل بر می گردد و اینکه صنایع در ایران بر اساس شاخص های 
واقعی تحلیل نشده اند. البته همان طور که گفته شد از نظر بنده تفکیک صنایع باز 

هم لازم است، تفکیک بخش دولتی و خصوصی، چرا که در منطقه به عنوان مثال 
می توان گفت هیچ شرکت یارای رقابت با پالایشگاه نفت تبریز را ندارد. پس اگر من 
بخواهم رتبه اول را بدست بیاورم راهکار چیست؟ ایراد دیگری که می توان در مورد 
این طرح ذکر کرد، معرفی نهایی رتبه شرکت ها بر اساس شاخص میزان فروش است. 
شرکت کابل وران که به عنوان واحد نمونه، کار آفرین و ... معرفی شده و از طرفی 
تأمین کننده اصلی قطعات برای شرکت تراکتورسازی است در این رتبه بندی تفاوت 
زیادی با این شرکت دارد، منظور این است شاخص هایی در مجموعه ما وجود دارد که 
می تواند برتری داشته باشد. چنین مواردی را سازمان مدیریت صنعتی با کارشناسی 
بیشتر و گذاشتن جلسات هم اندیشی طرح، در صورت امکان می تواند بازنگری کند. 
این می تواند مشوقی برای حضور بیشتر شرکت ها باشد و در نتیجه طرح رتبه بندی 
می تواند مبنایی برای دانستن جایگاه واقعی هر شرکت در منطقه و امیدوارم در آینده 
در مقیاس فرا منطقه ای باشد. حتماً خبر دارید که شرکت تراکتورسازی در تولید 
اکسل به خودکفایی رسیده و تولید آن صد در صد داخلی شده است. سه بار برای این 
موضوع جشن گرفته شده است، البته کاری بسیار بزرگ بوده که به نتیجه رسیده ولی 
از طرف دیگر اگر بررسی کنیم صرفه جویی ارزی بسیار بالایی را مشاهده می کنیم. به 
جرئت می توان گفت این امر مدیون زحمات مهندسین و مجموع پرسنل شرکت هایی 
مانند کابل وران می باشد. این نتیجه را از این مطالب خواستم بیان کنم که تأثیر گذاری 
شرکت ها در موفقیت یکدیگر را نباید نادیده گرفت و این خود می توان شاخصی مهم 
باشد. چرا که در غیر اینصورت شاید بعضی از شرکت ها به چنین آمار و ارقامی از فروش 

و سود دست پیدا نکنند.

اقداماتی  بودید چه  به جای سازمان مدیریت صنعتی  اگر  کارایی: شما 
برای کمک به حل این مشکلات و علی الخصوص چه امتیازات ویژه ای برای 

شرکت های برتر منطقه قائل می شدید؟
 اسماعیل زاده: از نظر بنده تفکیک صنعت خیلی مهم است، در مورد صنف و 
صنعت خودمان صحبت می کنم. در دنیا تمامی صنایع نیاز مبرم و حیاتی به الکترونیک 
دارند. چرا که هم اکنون کلیه تجهیزات بر پایه الکترونیک کار می کند. در ایران ما 
دانش کار را داریم. جامعه متخصصین و دانشمندان در ایران توانایی بالایی دارند که 
همیشه خود را از نظر تئوریک در سطح جهانی مطرح نموده اند. اما متأسفانه به دلیل 
عدم سرمایه گذاری دولتی و خصوصی در این بخش اغلب شاهد فروش طرح ها توسط 
دانشجویان و متخصصین این حوزه هستیم. سرمایه گذاری بخش خصوصی به تنهایی 
جوابگو نخواهد بود. یک مثال از یکی از طرح های خوب دولت فعلی را در نظر بگیریم، 
اگر شرکتی بیشتر از ظرفیت واقعی خود نیرو جذب می کرد مثلاً اگر پنجاه نفر ظرفیت 
داشت و تعداد کارگران خود را به شصت نفر افزایش می داد، این ده نفر اضافی در بحث 
بیمه و هزینه های سازمان تأمین اجتماعی با همان 7درصد محاسبه می شد و دیدیم 

که اغلب شرکت های خصوصی استقبال خوبی داشتند. این همان 
همکاری دو جانبه دولت و بخش خصوصی است که راه حل بسیاری 
از مشکلات خواهد بود. اما به دلیل عدم حمایت دولت از این طرح 
بعد از مدتی قانون مجدداً عوض به حالت سابق خود بازگشت. هزینه 
بیمه کارگران مازاد بر ظرفیت نیز مثل بقیه با سی درصد محاسبه 
شد و خصوصی ها ماندند که چه کنند. این عدم اعتماد به وجود آمده 
شکاف را بیشتر و بیشتر کرد. بحث اعتماد فی مابین در همه کارها 
باید در اولویت قرارگیرد. لذا سازمان مدیریت صنعتی نیز هر کاری 
بخواهد انجام دهد ابتدا باید این اعتماد را در بخش خصوصی بدست 
آورد. غیر ممکن نبوده و نیست، چرا که مثالی که بیان شد نشان 
می دهد زمینه این گونه طرح ها واقعاً فراهم بوده، حالا اگر هزینه ها 
بالاست می توان حداقل برای تعداد محدودی از شرکت ها که در این 

طرح معرفی می شوند و عنوان برتر، کار آفرین و غیره به آن ها داده می شود چنین 
امتیازاتی را از سوی دولت در نظر گرفت. به طور متقابل مشوقی برای حضور بیشتر و 

پر رنگ تر بخش خصوصی در این گونه طرح های رتبه بندی خواهد بود. 

به  با توجه  کارایی: به عنوان یک کارآفرین و فعال در بخش خصوصی 
انتخاب رئیس جمهور، در حوزه اقتصادی چه انتظار و مطالباتی از دولت 

آینده دارید؟
 اسماعیل زاده: مشکلات صنعت را در یک جمله بیان کردن عملاً ممکن نیست. 
همه می دانیم تعدد مشکلات ما را از این کار باز داشته است. دولتی که ما انتظارش را 
داریم یک دولت پاسخگو است. سوالی که همیشه برای ما شرکت های خصوصی وجود 
داشته این بوده که مطالبات خودمان از دولت و یا شرکت های دولتی را از کجا پیگیر 
باشیم؟ از طریق مذاکره تعامل، شکایات حقوقی و یا... . متأسفانه در ایران هیچ ارگان 
و نهاد پاسخگویی نداریم تا در این خصوص پاسخگوی این بخش باشد که مثلاً چرا 
یک شرکت دولتی یک سال و گاهی وقت ها بیشتر، از پرداخت مطالبات سر باز میزند. 
جالب اینجاست که همان شرکت های دولتی و شبه دولتی، خدمات و تولیدات خود را 
یا به صورت نقدی و یا با بهره بالا در فروش اقساطی به مخاطب خود عرضه می کنند 
و عقل سلیم می گوید که نباید مشکل مالی داشته باشد. البته این ها مثال هایی هستند 
و می خواهم به این نکته دوباره برسیم که در قانون و در صنعت ایران شرکت های 
خصوصی تضمین مالی برای فعالیت های خود از سوی دولت ندارند. با این شرایط دو 
راه بیشتر نداریم، یا عدم ارائه خدمات به شرکت های بدهکار یا تعامل. نتیجه هر دو 
انتخاب کاملًا روشن است، کاهش سرمایه در گردش شرکت به مرور زمان. کاهش 
نیروی انسانی، کاهش بهره وری، کاهش نقدینگی، کاهش سود، افزایش بدهکاری های 
بانکی، بیمه ای، و در یک کلام رسیدن به این باور که تولید نکنیم و کارخانه را تعطیل 
کرده، سرمایه خود را وارد کارهای ساختمانی و یا بازار سرمایه گذاری طلا و ارز کنیم. 
اگر این چیزی است که دولت می خواهد پس تلاش بیهوده انجام می دهیم و اگر نه، از 

دولت جدید انتظار ارائه راهکار سریع الوصول در این زمینه ها را داریم.

کارایی: از دیدگاه شما راه حل مناسب و سهل الوصول چیست؟
اسماعیل زاده: بعضی از این مشکلات مربوط به سیاست های خود دولت است و 
بعضی ها را ما خودمان به وجود آورده ایم. در منطقه آذربایجان سازمان ها و ارگانهای 
دولتی واقعاً نه تنها همکاری با بخش خصوصی ندارند، بلکه فشار خیلی زیادی به این 

بخش وارد می کنند. البته باید گفت به جز سازمان صنعت، معدن 
و تجارت که بدون اغراق تمام تلاش خود را جهت حل مشکلات ما 
انجام داده، در ادارات و ارگانها واژه ای به نام دلسوزی هیچ معنا و 
مفهومی ندارد یا شاید مفهوم دیگری پیدا کرده است. بازگشت به 
مثال قبلی، سازمان امورمالیاتی و موضوع ارزش افزوده! که از بخش 
خصوصی سه ماهه مطالبه می کند، در صورتی که خود شرکت های 
دولتی در اغلب موارد مطالبات ما را شش ماهه و یکساله پرداخت 
می کنند. آیا این انصاف است. راه حل را می توان فقط با همفکری 
و همکاری تمام شرکت ها، چه دولتی و چه خصوصی پیدا کرد. من 
فقط مشکلات خود را بیان می کنم و باید حرف همه را شنید و برای 
پیشرفت و رسیدن به صنعت های بزرگ دنیا در آینده جمله »به من 
مربوط نیست« را از فضای ارگانها و سازمان های ذی ربط حذف کرد.

کارایی: به نظر شما بدون نفت و درآمدهای حاصل از آن می توان کشور را 
اداره کرد؟

اسماعیل زاده: این امر در شرایط کنونی غیر ممکن است مگر در آینده و به شرط 
داشتن برنامه بلند مدت، تغییراتی در سیاست ها اعمال شده و به سمت اقتصاد بدون 

نفت برویم.

و  الکترونیک  صنعت  عرصه  در  جنابعالی  تجربیات  به  توجه  با  کارایی: 
کارآفرینی در این حوزه، اگر درپایان در مورد مجموعه خودتان و برای انتقال 

تجربیات به جوانان موضوع قابل طرحی دارید، بفرمایید.
اسماعیل زاده: شرکت کابل وران با همکاری بیست شرکت دیگر که همگی فعال 
در صنعت الکترونیک هستند برای اولین بار در کشور متولی احداث و راه اندازی یک 
شهرک صنعتی خصوصی برق و الکترونیک شده است. که این شهرک زیر مجموعه 
شرکت شهرک های صنعتی استان می باشد و یکی از عمده دلایل آن ایجاد زمینه کاری 
و جذب بیش از 5۰۰ نیروی تحصیلکرده در تبریز و 1۰۰۰ فرد متخصص در استان 
در رشته های مختلف وابسته به برق و الکتونیک بوده است. با این سرمایه گذاری انتظار 
می رود بخش دولتی نیز با حمایت های خود تسهیلات مناسبی را جهت پیشرفت و 
توسعه چنین طرح های ارائه نماید. پس از ذکر این نکته لازم میدانم در پایان از شما 
و سازمان مدیریت صنعتی تشکر کنم. کار خوبی را شروع کرده اید که ما هم دوست 
داریم ادامه پیدا کند. اینکه به حرف دل صنعتگران توجه داشته و تلاش در انعکاس 
آن دارید جای قدردانی دارد. همه باید کمک کنیم، همان طور که گفتم مشکلات زیاد 
است ولی فقط نشستن و بیان مشکلات کافی نیست بلکه دلسوزی و هم دلی همه 
ارگان ها و شرکت ها چه خصوصی و چه دولتی لازم است تا تغییراتی در جهت اصلاح 
شرایط اتفاق افتد. ما در تولیدات خودمان برای اولین بار از مهندسین برنامه نویسی 
نانو استفاده کردیم که همه از دانش آموختگان و فارغ التحصیلان همین دانشگاه تبریز 
بودند. قبلا هم اشاره شد که خوشبختانه دانش کار را داریم و لازم است جوانان نیز صبر 
و تحمل بیشتری در مقابل مشکلات و سختی ها داشته باشند. متقابلاض شرکت ها و 
مدیران هم بایستی به جوانان اعتماد کنند و راه را برای شکوفایی بیشتر استعداد آنان 

هموار نماییم به امید سربلندی در منطقه و در ایران به مانند همیشه. 

شرکت کابل وران 
و حضور در رتبه بندی شرکت های برتر منطقه
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شرکت آذر پیمان، مجموعه ای است با 3۰ سال سابقه فعالیت عمرانی با مدیریت 
و  راه  مهندسی  رشته  در  شیراز  دانشگاه  فارغ التحصیل  پز،  کوره  محمد  مهندس 
ساختمان که در رتبه بندی طرح IMIAZAR1۰۰ صاحب جایگاه شده است. این 
موفقیت فرصتی را فراهم نمود تا از نزدیک گفتگویی با مدیریت این شرکت داشته 
باشیم و ضمن معرفی بیشتر دستاوردهای سی ساله، از نکته نظرات ایشان بهره مند 

شویم. 

کارایی: در ابتدا اگر امکان دارد شرح مختصری از نحوه تأسیس شرکت و 
روند آن تا کنون را برای مخاطبین ما داشته باشید؟

کوره پز: شرکت آذر پیمان در سال 1361 باهمکاری اینجانب در کنار آقایان 
مهندس داوود و مهندس ناصر کلاهدوزان تحت شماره ثبت ۲۲34/۲5۲7 با سرمایه 
اولیه یک میلیون و سیصد هزار ریال و با موضوع شرکت اجرای عملیات ساختمانی 
تأسیس گردید. در مدت 3۰ سال فعالیت مستمر این شرکت توانسته است بیش از 
5۰ پروژه عمرانی، مسکونی و انبوه سازی را با زیربنای نزدیک به 35۰ هزار مترمربع 
اجرا نماید و به طوری که هم اکنون سرمایه ثبت شده شرکت ۲6/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 

ریال می باشد.

کارایی: اگر موافق باشید بحث را به سمت مسکن سوق بدهیم، به عنوان 
یک کارشناس، وضعیت مسکن و پروژه های عمرانی مسکونی- تجاری را 

چطور می بینید؟
کوره پز: حقیقتی که نباید کتمان شود اتفاقات و روند چند سال اخیر علی الخصوص 
دو سال گذشته است که نه تنها به صنعت ساختمان لطمه وارد شد، بلکه سایر صنایع 
را نیز شامل گردید. تزریق پول طی چند سال منجر به افزایش شدید قیمت ها در سال 
91 شد و رکود بعد از آن خریداران را متضرر کرد. در ضمن شرکت های دیگر را نیز 
متحمل ضررهای مادی و معنوی زیادی کرد.در خصوص شرایط باید گفت وضعیت 

مسکن در حال حاضر مبهم است.

از کارشناس ها معتقدند، رشد فروش زمین و ساختمان  برخی  کارایی: 
نسبت به سایر دارایی ها در سال جاری عقب تر خواهد بود، نظر شما در این 

خصوص چیست؟
کوره پز: بهتر است کمی به گذشته برگردیم و باهم مرور کنیم. بعد از دوران جنگ 
یا همان دوران سازندگی دولت و کل نیروی انسانی معطوف بر آبادانی کشور بود و در 
اواخر دوره دولت آیت الله هاشمی رفسنجانی به دلیل افزایش نرخ ارز اغلب پروژه های 
عمرانی نیمه تمام ماند. دولت جناب آقای خاتمی شروع پروژه جدید را منوط به اتمام 
پروژه های نیمه تمام کرد، سیاستی که جواب داد. طی سال های 76 الی 84 با یک 
شیب مناسب ثبات قیمت در بازار مسکن را شاهد بودیم، با وجودی که قیمت نفت 
پایین بود. در دولت نهم از افزایش قیمت نفت مقدار عظیم پول وارد بازار و صنایع 

شد و سال های 86 و 87 سال های افزایش قیمت مسکن بود که در سؤال قبل نیز 
به آن اشاره کردم. البته مشورت سایر مهندسین و دوستان امکان پیش بینی چنین 
شرایطی را برای آذر پیمان فراهم کرده بود. ما که در دو بخش خصوصی و دولتی 
پروژه ها را تفکیک کرده ایم، تا حد زیادی توانستیم ضررهای وارده را کاهش دهیم. 
در حال حاضر برای مطالبه معوقات مالی موجود خود منتظر شرایط جدید در دولت 
آینده هستیم. لذا در جواب این سؤال باید منتظر ماند و دید که دولت یازدهم در این 

زمینه چه سیاستی خواهد داشت.

کارایی: ثبات قیمت آرزوی شاید همه باشد، شما هم به این مطلب اشاره 
داشتید. چرا مسکن هم از داشتن ثبات قیمت بی نصیب است؟ آیا تحریم در 

این خصوص دخیل است؟
کوره پز: عدم برنامه ریزی و هدایت از سوی دولت، تلاش برای حذف درآمد نفتی 
در بودجه کشور، تحریم های سخت که باعث قطع واردات بعضی از مواد اولیه و 
اساسی شد، غیرممکن بودن افزایش مالیات ها و البته غیرمنطقی بودن آن، ناتوانی 
در صادرات و رقابت با رقبای موجود، همان طور که معاون وزیر اقتصاد بیان کردند 
مادامی که مدیریت پروژه حاکم نباشد و متکی به نظام حاصل از درآمد نفتی باشیم، 

سرمایه گذاری در پروژه های عمرانی فقط بار مالی بر دوش اقتصاد کشور دارند.

کارایی: برنامه ریزی و بودجه بندی شاخص مهم در این راستا می باشد، نظر 
شما در خصوص احیای مجدد سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور چیست؟

کوره پز: نیاز هر کشور حکم می کند که این سازمان مجدداً احیا شود.

کارایی: در خصوص مسکن مهر چه نظری دارید؟
کوره پز: ببینید پروژه مسکن مهر به راستی حرکتی مثبت و تلاشی جهت خانه دار 
کردن قشر متوسط به پایین جامعه بوده و هست. اما نحوه اجرای آن که ناشی از همان 
بی برنامه بودن است باعث مشکلات شهری و زیستی بسیاری در آینده خواهد بود. 
نفس کار بسیار مثبت است. اما ای کاش این بودجه کلان که هزینه شد را در داخل 
خود شهرها اجرا می کردن. هم بافت های فرسوده که خود الان یکی از معضلات است 
را نوسازی می کرد و هم در خصوص رفت وآمد مردم و سایر موضوعات وابسته به آن 
مشکلات جدید را شاهد نبودیم. آبادانی و توسعه شهرها نیاز به توجیه کافی دارد و 
فقط ساختن چهاردیواری نیست. تأمین مایحتاج و نیازهای مردم در این مناطق نیز 
الان مشکلاتی را بوجود آورده و این تازه ابتدای کاراست. شرکت آذر پیمان در این 
پروژه نیز تا کنون 76۰ واحد را اجرا و تحویل داده است. نمی گویم مخالف این پروژه 
بوده یا هستیم، بلکه اگر از اول در این مورد اجماع نظر می شد و رأی گیری برای این 
پروژه ها می کردن، رأی مثبت به اجرای آن ولی تحت شرایط منطقی تری می دادیم. 
متأسفانه بسیاری از پروژه های عمرانی ما فاقد دور اندیشی لازم هستند مثلاً اداره 
پست مرکزی تبریز واقع در خیابان ارتش را در نظر بگیریم، ساختمانی عظیم الجثه که 

به دلیل تأخیر زیاد در اجرای آن توجیه خود را از دست داده است. 

کارایی: از رتبه خودتان در طرح IMIAZAR100 راضی هستید؟
کوره پز: خیر.

کارایی: چرا؟
کوره پز: چند دلیل دارد. عدم داشتن اطلاعات و شناخت کافی از این طرح یکی 
از دلایلی بود که شاید ما نمی دانستیم دقیقاً چه اطلاعاتی را باید در اختیار سازمان 
قرار دهیم. بررسی شرکت های دولتی و خصوصی در کنار هم و نیز گروه بندی نکردن 

صنایع و جداسازی آن ها در طرح، و همچنین عدم اتمام بسیاری از پروژه های آذر 
پیمان در این موضوع عدم رضایت دخیل است. چرا که مادامی که پروژه ای در حال 
اجرا است ما نمی توانیم اطلاعاتی در خصوص آن ارائه دهیم. پروژه هایی تمام شده 

محسوب می شود که به طور کامل تحویل داده شود.

کارایی: در پایان بهترین پروژه آذر پیمان و بهترین پروژه تبریز از نظر 
شما؟

کوره پز: برج مسکونی تجاری کاج که خودمان الان ساکن اینجا هستیم در آذر 
پیمان و پروژه واقعاً زیبای لاله پارک بهترین پروژه در تبریز.

شرکت آذر پیمان 
و حضور در رتبه بندی شرکت های برتر منطقه
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اردیبهشت ماه سال 139۲، در محل سالن آمفی تئاتر پتروشیمی تبریز سمیناری 
برگزار شد با عنوان: »معرفی تکنولوژی Green Motion،تحولی نوین در صنعت 
آسانسور«. برگزارکننده این سمینار گروه شرکت های آسانسوری پارلیفت بود که 
مبدع این تکنولوژی نوآورانه می باشد. سخنران این سمینار مجید پار مبدع این 
تکنولوژی و مدیر این مجموعه بود. آنچه در ادامه خواهد آمد، گزارشی از این ابداع 

تحول آفرین می باشد. توضیحات ذیل توسط مجید پار ارائه شده است:
بهره  برای  دیگر  انرژی  به  تبدیل  قابل  که  دارد  وجود  انرژی هایی  طبیعت  در 
برداری های بهتر است. در این راه واسطه هایی مانند خورشید، آب و باد و... وجود 
دارد. مثلًا از نیروی آب برای به حرکت درآوردن توربین ها استفاده می کنیم. از نیروی 
جاذبه هم می توان در آسانسور استفاده بهینه کرد. آیا نیروی جاذبه ای که برای بلند 
شدن یک هواپیما باید بر آن غلبه کنیم و به چشم یک مزاحم دیده می شود، می تواند 

به ما استفاده برساند، در تمام نیروهای موجود در طبعت حکمتی نهفته است.
در آسانسورهای کششی، کابین و کادر وزنه توسط سیم های بکسلی که از روی 
فلکه موتور عبور می کنند به یکدیگر متصل می باشند. میزان وزن کادر وزنه برابر با 
وزن کابین بعلاوه نصف ظرفیت آسانسور می باشد، به عنوان مثال: اگر وزن کابین 
یک آسانسور 6 نفره معادل 5۰۰ کیلوگرم باشد. مقدار وزنه در مقابل معادل هفتصد 

و بیست و پنج کیلوگرم )7۲5=۲۲5+5۰۰( خواهد بود. 
حال فرض کنیم کابین آسانسور بدون مسافر در پایین ترین طبقه و کادر وزنه در 
بالا باشد )وزنه تعادل سنگین تر از کابین( در حرکت به سمت بالا، کابین آسانسور 
با کوچک ترین نیرویی شروع به حرکت می کند. در این حالت موتور ضمن عدم 
استفاده از شبکه برق به ژنراتور تبدیل شده، در نتیجه ولتاژ و جریان قابل توجهی 
تولید می کند. همچنین در حالتی که کابین با ظرفیت پر، از بالاترین طبقه به سمت 
پایین حرکت کند )کابین سنگین تر از وزنه تعادل( نیز موتور تبدیل به ژنراتور خواهد 
شد. انرژی برق تولید شده توسط موتور که تاکنون به عنوان یک چالش مطرح بوده، 
به وسیله مقاومت های خاصی به حرارت تبدیل و از این طریق مستهلک می شود، در 

صورتی که این انرژی با روش های کم هزینه و نوین قابل بازیافت می باشد.
به یک مثال توجه  تولید شده توسط موتور  انرژی  از میزان  برای درک واقعی 

فرمایید:
یک آسانسور با ظرفیت 8 نفر در ساختمانی مسکونی را در نظر بگیرید:

فرض کنید این آسانسور 15۰ بار در روز طی مسیر کند، اگر یک سوم از این 
تعداد حرکت با ظرفیت خالی، یک سوم با ظرفیت نیم پر و مابقی با ظرفیت کامل 
انجام شود، در هر حالت 5۰ سفر خواهیم داشت و با توجه به اینکه هر سفر یک 
مسیر رفت و برگشت )به سمت بالا و پایین( می باشد، بنابراین آسانسور ۲5 مرتبه 
با ظرفیت خالی به سمت بالا حرکت داشته و ۲5 مرتبه نیز با ظرفیت پر از بالا به 
پایین حرکت نموده است. پس در هر دو صورت ما تولید انرژی خواهیم داشت. پس 
ما با توجه به ماهیت طراحی آسانسور و نیروی جاذبه می توانیم کاری کنیم که موتور 

نقش ژنراتور را ایفا کند.

و اما Green Motion یا همان فناوری حرکت سبز چیست؟
این امر که آسانسورها در ساختمان های دنیای امروز جزئی بسیار مهم و حتی 
حیاتی به شمار می روند نیازی به توضیح ندارد، تا جایی که امروزه در ساختمان های 
4 طبقه اجرای آسانسور اجباری و در ساختمان های با طبقات کمتر نیز نبود آسانسور 
امری ناخوشایند به شمار می رود. از سوی دیگر موضوع جهانی بحران انرژی و افزایش 
روزافزون قیمت حامل های انرژی که طی سال های اخیر اهمیت فوق العاده ای یافته 
است، صنعت دنیا را در حرکت به سمت کاهش مصرف انرژی و افزایش بازدهی 

محصولات مصرف کننده انرژی یکپارچه کرده است و بدیهی است که در این میان 
محصولات ساختمانی و از جمله آسانسور به عنوان یکی از پرمصرف ترین آن ها از 
این قاعده مستثنا نیست. به همین دلیل و از آن جا که در هر لحظه تعداد بسیار 
زیادی آسانسور در جهان مورد استفاده قرار می گیرد، هر گونه فناوری که در جهت 
جلوگیری از اتلاف انرژی در آسانسورها به کار گرفته شود دستاوردی بسیار باارزش 

و گران قیمت محسوب می شود.
در واقع اگر بتوانیم با مدیریت صحیح و پیدا کردن راه حل های مناسب و مقرون 
پیدا کنیم،  انرژی مصرف شونده توسط آسانسورها  بازیافت  برای  راهی  به صرفه 
به پتانسیل بسیار بزرگی برای ذخیره انرژی دست پیدا خواهیم کرد. با توجه به 
توسط  انرژی  مصرف  کاهش  امر  انرژی،  صرفه جویی  اهمیت  و  منابع  محدودیت 
آسانسورها همیشه دغدغه ای مهم برای طراحان و دست اندرکاران صنعت ساختمان 
و آسانسور بوده است به همین دلیل خبر راه اندازی سیستمی که مصرف انرژی را به 
طور چشمگیری کاهش داده و این امکان را ایجاد کرده که آسانسور با برق تک فاز 
معمولی ساختمان- به جای برق سه فاز- کار کند، موجب شگفتی و تحسین بسیار 

زیادی شده است.
 )Green Motion Li¬ Technologies( این سیستم و تکنولوژی جدید همان
یا فناوری حرکت سبز آسانسور می باشد که سال گذشته برای اولین بار در نمایشگاه 
بین المللی تهران توسط گروه پارلیفت )Paar Li¬ Group( رونمایی شد. در واقع 
آسانسور با موتور گیرلس لیپروکا )Liproka Gearless Li¬ Motor( با فناوری 
حرکت سبز مناسب ظرفیت های 6، 8، 1۰ و 13 نفره با حداقل مصرف انرژی و بدون 
استفاده از برق سه فاز و با استفاده از برق تک فاز پدیده ای جدید در صنعت آسانسور 

می باشد که برای اولین بار ابداع شده است.
در این سیستم، یک آسانسور شش نفره فقط معادل یک سشوار معمولی به انرژی 
برق نیاز دارد و در صورت قطع برق شبکه سراسری، این آسانسور قادر است تا ۲۰۰ 
استارت و بدون نیاز به برق شهر، ساعت ها کار کند بدون این که قطع برق شبکه 
مانعی برای حرکت آسانسور ایجاد کند. از دیگر نکات جالب فناوری حرکت سبز 
آسانسور، امکان برنامه ریزی در زمان اوج مصرف انرژی شبکه برق شهر می باشد. 
بنابراین با توجه به این که در ساعات اوج مصرف )ساعات پیک مصرف( برق مصرفی 
توسط کنتورهای هوشمند جدید به صورت تصاعدی محاسبه می شود، این آسانسور 
قادر است در این ساعت ها، بدون نیاز به برق شبکه با بهره گیری از انرژی ذخیره شده 
در »پک باطری« به کار خود ادامه داده و پس از ساعات پیک مصرف مجدداً به شبکه 

برق شهری متصل شود.
در اینجا باید اشاره کرد که تاکنون تکنولوژیهای دیگری نیز برای بازیافت انرژی در 
آسانسور به کار گرفته شده، اما چون امر بازیافت انرژی توسط سیستم های پیچیده 
و گران قیمتی انجام می شده از آن تنها در تعداد اندکی از ساختمان های بلندمرتبه 
استفاده شده و در ساختمان های کوچک انگیزه ای برای استفاده از این فناوری وجود 
نداشته است. در نتیجه معایب روش مذکور موجب شده که عمومیت چندانی پیدا 
نکند. اما بعد از اختراع نسل جدید موتورهای گیرلس Liproka توسط شرکت 
EMF آلمان، تولید موتورهای با ولتاژ پایین تر در حجم کوچک و راندمان بالاتر با 

کمترین تلفات حرارتی میسر گردید.
در اینجا بدون این که وارد مقوله محاسبات شویم به طور خلاصه اشاره می کنیم که 
مقدار تلفات مسی در موتورهای با تکنولوژی Liproka با ولتاژ کار سه فاز ۲۲۰ ولت 
معادل موتورهای معمولی گیرلس در ولتاژ 38۰ ولت می باشد. البته تمام موتورها 
را می توان با ولتاژ پایین راه اندازی نمود ولی حرارت ایجاد شده در داخل موتور در 
اثر تلفات توان مسی محدودیت به وجود آورده و می بایست با بزرگ کردن پوسته 

موتور و نصب فن الکتریکی معضل مذکور را حل کرد. باید اضافه کرد که به طور 
معمول ذخیره انرژی در موتورهایی با ولتاژ کار پایین، بسیار آسان تر از ذخیره انرژی 
در موتورهای 38۰ ولت می باشد، لذا با کنترل جریان و ولتاژ می توانیم انرژی حاصل 
از تبدیل موتور به ژنراتور را تحت کنترل درآورده و در »پک باطری« ذخیره کنیم. 
این انرژی ذخیره شده در زمان ژنراتور شدن موتور در حالت معکوس به مصرف موتور 
آسانسور می رسد، بدین صورت که بخشی از جریان مصرفی موتور از »پک باطری« و 

بخش دیگر از »شبکه« تأمین می شود.
بنابراین با این سیستم در شرایطی که محدودیت تأمین برق سه فاز وجود داشته 
باشد می توان با برق تک فاز ۲۲۰ ولت آسانسور را راه اندازی نمود و در صورت قطع 
برق شبکه امکان کارکرد آسانسور با حداقل ۲۰۰ استارت با توجه به انرژی بازیافتی 
ذخیره شده در »پک باطری« و همچنین عدم نیاز به ژنراتور جهت روش نگه داشتن 

آسانسور در زمان قطع برق شبکه وجود دارد.
ضمناً سیستم »پک باطری« می تواند جایگزین دستگاه نجات اضطراری »سیستم 
به لاک اوت« در آسانسورها شود که هیچ گونه هزینه اضافی برای مصرف کننده 
نخواهد داشت. ضمن اینکه به لاک اوت فقط انرژی لازم جهت نیم طبقه حرکت را 
دارد و مثل سیستم بازیافت بلافاصله وارد عمل نمی شود. درحالی که در تکنولوژی 

جدید آسانسور بدون توقف در حین قطع برق به حرکت خود ادامه می دهد.
بنابراین می توان نتیجه گرفت که تکنولوژی ))Green Motion از نظر کارایی 
بسیار فراتر از سیستمهای قبلی می باشد. این تکنولوژی قابلیت دسترسی به سرعت 

m/s6/1 تا حداکثر m/s5 و قابلیت راه اندازی آسانسور تا 48 طبقه را دارد.
خوشبختانه اولین آسانسور سیستم جدید حدود 9 ماه پیش طراحی و با موفقیت 
نصب و راه اندازی گردید و با توجه به مزایای چشمگیری که دارد گسترش سریع 
و فراگیر این تکنولوژی در آینده بسیار نزدیک را می توان به سادگی از هم اکنون 

پیش بینی کرد.
 )Green Motion Lift Technologies( آسانسور  سبز  حرکت  فناوری 
حرکتی نوین در عرصه صنعت آسانسور می باشد. در دنیای مدرن قرن ۲1، آسانسورها 
ساختمان های  در  تردد  می آیند،  حساب  به  شهرنشینی  زندگی  از  مهمی  بخش 
بدون آسانسور، ناخوشایند و تقریباً غیرممکن است، به طوری که هم اکنون در 

ساختمان های کوچک 3 و 4 طبقه نیز از آسانسور استفاده می شود.

این  از  استفاده  که  بود  خواهد  این  است  مطرح  اینجا  در  که  سئوالی 
تکنولوژی نوین مستلزم صرف چه میزان هزینه اضافی می باشد؟

از آنجایی که اکثر آسانسورهای منصوب در سال های اخیر دارای دستگاه نجات 
اضطراری )سیستم به لاک اوت( می باشند، سیستم »پک باتری« در این تکنولوژی 
جدید می تواند جایگزین آن گردد )در موتورهای ۲۲۰ ولت()در موتورهای ۲۲۰ 

ولت(، لذا جایگزین نمودن تکنولوژی نوین هیچ گونه هزینه اضافی برای مصرف کننده 
نخواهد داشت.

حدوداً 9 ماه قبل اولین آسانسور سیستم جدید طراحی و با موفقیت نصب و 
راه اندازی گردید. از آن زمان تا کنون نیز بیش از 6۰ دستگاه از این آسانسورها 
راه اندازی شده است. تصور ما بر این است که این تکنولوژی با توجه به نداشتن 

هزینه های اضافی و کارایی بالا، بزودی جایگزین سیستم های قبلی خواهد شد.

اما یک سئوال دیگر تفاوت سیستم های نجات اضطراری )سیستم به لاک 
اوت( با دستگاه مذکور در چه می باشد؟

به طور کلی در سیستم نجات اضطراری )به لاک اوت( چند ثانیه پس از قطع برق 
شبکه و از کار افتادن آسانسور، دستگاه برق اضطراری وارد مدار شده، کابین را به 
نزدیک ترین طبقه هدایت می کند و پس از باز کردن درب کابین، آسانسور خاموش 

شده و از کار می افتد.
پس در این صورت:

-دستگاه نجات اضطراری )به لاک اوت( به صورت آن لاین کار نمی کند، چند ثانیه 
طول می کشد تا وارد مدار شود.

- هیچ گونه بازیافت انرژی در آن صورت نمی گیرد.
- فقط انرژی لازم جهت نیم طبقه حرکت دارد.

در صورتی که با تکنولوژی جدید:
-آسانسور بدون توقف در حین قطع برق به حرکت خود ادامه می دهد.

- مقدار قابل توجهی بازیافت انرژی دارد.
- پس از قطع برق امکان پاسخ به حداقل ۲۰۰ درخواست )استارت( را دارد.

بنابراین نتیجه می گیریم که این تکنولوژی جدید از نظر کارایی با سیستم های 
قبلی قابل مقایسه نیست.

سئوال دیگری که شاید به ذهن ما خطور کند این است که آیا در تکنولوژی 
جدید از نظر ظرفیت و تعداد طبقات محدودیتی وجود دارد؟

- ظرفیت 1۰۰۰ کیلوگرم )آسانسور 13 نفره(
- سرعت 1.6m/s فراهم و از نظر تعداد طبقات هیچ گونه محدودیتی وجود ندارد.

و آخرین سئوال،عنوان شده که این آسانسور فقط معادل مصرف یک 
سشوار برق مصرف می کند، آیا واقعاً مقدار مصرف این آسانسور این قدر 

کم است؟
بله همین طور است، یک دستگاه آسانسور شش نفره از این آسانسور فقط معادل 

یک سشوار ساده برق مصرف می کند. 

گزارش سمینار معرفی تکنولوژی Green Motion در صنعت آسانسور
آسانسورهای سبز
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